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سرمقاله:  مهدی خادمی جمکرانی

استاندار قم :

سود سرمایه گذار ومنافع شهر باید در سرمایه گذاری لحاظ شود
ايمان: دومين جلسه ستاد سرمايه گذاري شهرداري قم صبح  
روزگذشته در محل اين ستاد واقع در بلوار پيامبر اعظم)ص( برگزار 

شد.
در اين جلسه كه استاندار قم، رئيس و اعضاي شوراي اسلامي شهر 
قم و همچنين قائم مقام شهردار و مديران ارشد شهرداري قم حضور 
داشتند بر رسالت اصلي اين ستاد كه همان مرتفع كردن موانع پيش 

روي سرمايه گذاري در شهر قم است تاكيد شد.
محمد صادق صالحي منش ضمن تقدير از شهرداري و شوراي 

اسلامي شهر قم به دليل اهتمام ويژه اي كه در راستاي جذب سرمايه گذاري در شهر قم 
داشته اند گفت: امروز موضوع سرمايه گذاري و حضور بخش خصوصي از اولويت هاي ما 

در استان قم است.
وي در ادامه وجوه معنوي شهر قم را براي جذب سرمايه گذاران امري مغتنم 
دانست و افزود: دو اصل اساسي را بايد در اين رابطه در نظر بگيريم كه يكي در مفهوم 
سرمايه گذاري است كه موضوعي سود محور است و بايد سود سرمايه گذار لحاظ 
شود و ديگري لحاظ منافع شهر است كه ما مسئولين به عنوان نماينده مردم بايد اين 

موضوع را پيگيري كنيم...

مديرکل راه آهن استان قم در گفتگو با »  ايمان«  عنوان کرد:

عدم استقبال از قطار 
روزانه قم – تهران

مديرکل تعزيرات حکومتی استان 
در گفت و گو با » ايمان« خبرداد:

جریمه 1/5 
میلیاردی یک کوره 

آجرپزی در قم
ايمان: مديرکل تعزيرات حکومتی استان از محکوميت 
بيش از يک و نيم ميليارد ريال جزای نقدی يک واحد کوره 
آجرپزی به اتهام عرضه خارج از شبکه نفت کوره در قم 

خبر داد.
مهدی رياضی در گفتگو با ايمان با اعلام اين خبر اظهار داشت: 
در قالب گشت مشترک اين اداره كل با بازرسان سازمان صنعت، 
معدن و  تجارت استان قم از يک كوره آجرپزی بازديد به عمل 
آمد و به  اتهام عرضه خارج از شبكه 43000 ليتر نفت كوره 
پرونده ای برای اين واحد تشكيل وجهت رسيدگی  به شعبه 

تعزيرات حكومتی ارجاع گرديد. 
وی ادامه داد: اين شعبه با توجه به گزارش بازرسی و اخذ 
دفاعيات متهم، متصدی واحد مذكور را به مبلغ 1/579/906/000  
ريال جزای نقدی در حق صندوق دولت و الزام به عرضه در شبكه 

توزيع محكوم  نمود.
استان  تعزيرات حكومتی  مديركل 

در بخش ديگری از سخنان خود از 
محكوميت بيش از 500 ميليون 
قاچاق  علت  به  نفر  يک  ريالی 
كفش های خارجی  در قم خبر 

اين  توضيح  رياضی در  داد. 
خبر گفت: مأموران پليس 

مبارزه با قاچاق ...

دلایل عدم توسعه 
مطلوب  فرهنگی

بر هيچ كس پوشيده نيست كه 
فرهنگ، ركن و خميرمايه ی اصلي 
هر جامعه است. پيشرفت و پسرفت 
هر جامعه در گروي فرهنگ آن 
اقتصاد،  سياست،  است.  جامعه 
قدرت نظامي، پيشرفت های علمي 
و تكنولوژي و...هيچ كدام نمی تواند 

جاي فرهنگ اصيل و ...

علي بنايي معاون سياسی استاندار قم درباره رابطه آيت الله 
وحيد با دولت و اينکه چرا تصويری از ايشان به هنگام اخذ رای 
منتشر نمی شود، گفت: ايشان در طول هفته ديدارهای زيادی 
را با وزرا و ... دارند ولی هيچ گاه نمی خواهند از اين ديدارها 

هيچ خبر و فيلمی انعکاس داده شود. 
وی در ادامه افزود: خبری نشدن اين قضيه به آن معنی نيست 
كه ايشان با رای دادن و اين گونه موارد مشكل دارند. آقای بهجت هم 

همينطور بودند. ايشان كاملا اوايل با دوربين مخالف بوده اند...

ايمان: مديرکل راه آهن استان قم گفت: متأسفانه عليرغم تبليغات و مکاتبات با دستگاه های اجرايی استقبال شهروندان 
قمی از قطار روزانه قم – تهران و بالعکس رضايت بخش نيست.

مهندس فرشاد زاد خور در گفتگو با ايمان با اعلام اين موضوع اظهار داشت: هدف از راه اندازی اين قطار خدمات رسانی به زائران و شهروندان 
و تردد آسان آن ها بين قم و تهران و كاهش بار ترافيكی و جلوگيری از حوادث جاده ای اتوبان بوده است.

وی با اشاره بااينكه 6 قطار باوجوداينكه كمتر از 50 درصد ظرفيت آن ها پرمی شود در حال ارائه سرويس در اين مسيرمی باشد ادامه داد: 
از شهروندان قمی به ويژه دانشجويان، بازاريان، كارمندان، طلاب، نظاميان، سربازان كه تردد روزانه به تهران دارند تقاضا داريم ا از اين قطارها 

استفاده نمايند...

پرونده اغتشاش در سخنرانی علی لاريجانی در  قم دو ساله شد

عقوبت در انتظار متهمان غائله 22 بهمن 
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سياسيون چه انگشترهايی به دست می کنند؟

يک رمال در قم از 55 نفر کلاهبرداری کرد؛ 

احضار ارواح با حفر دو حلقه چاه

چرا تصويری از رای دادن 
آيت الله وحيد خراسانی منتشر نمی شود؟
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وهابیت از جهل دوستان نادان ما 
سوء استفاده می کند

استاد محمد علی مجاهدی در گفت و گو با »ایمان«
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اعضای مجمع تشخيص مصلحت 
نظام در ادامه بررسی و تدوين سياست 
های کلی انتخابات، »ممنوعيت ورود 
ارتش،  از  اعم  مسلح  نيروهای  افراد 
سپاه، نيروی انتظامی و دستگاه های 
اطلاعاتی و امنيتی و سازمان بسيج 
در دسته بنديهای سياسی و جناحی 
در انتخابات و جانبداری از داوطلبان 

خاص« را تصويب کردند. 
تشخيص  مجمع  ديروز  جلسه  در 
مصلحت نظام كه علاوه بر حضور روسای 
قوای مقننه و مجريه و اكثريت اعضا، وزاری 
روسای  دادگستری،  و  اطلاعات  كشور، 
كميسيون های شوراها و امور داخلی كشور 
و امنيت ملی و سياست خارجی مجلس 
شورای اسلامی، يكی از حقوقدانان شورای 
نگهبان، معاون اجرايی شورای عالی امنيت 
ملی و برخی ديگر از كارشناسان مربوطه 
از دستگاه های ذيربط نيز حضور داشتند، 
بررسی و تدوين بندهای ديگری )بند 10 
تا 12( از سياست های كلی انتخابات ادامه 

يافت و موارد ذيل به تصويب رسيد:
 ـتسهيل و ارتقاء سطح مشاركت  بند 10
در  قانونی  تشكل های سياسی  و  احزاب 

انتخابات به منظور:
 ـمعرفی افراد شايسته در تراز جمهوری 
اسلامی ايران و در چارچوب صلاحيت های 

قانونی
 ـمطالبه رقابت سالم انتخاباتی داوطلبان 
مورد حمايت در جهت افزايش مشاركت و 

حضور با نشاط مردم
 ـمسووليت پذيری و قانون مداری و 
سياسی  فعاليت  مقررات  و  قواعد  رعايت 
توسط اعضا، طرفداران و داوطلبان و پذيرش 

نتيجه قانونی و نهايی انتخابات
 ـحمايت از تشكيل اجتماعات و همايش 
های انتخاباتی و استفاده مناسب و عادلانه از 
امكانات دولتی و عمومی در تبليغات توسط 

احزاب
از حقوق  احزاب  دفاع  پذيرش حق   ـ

داوطلبان، اعضا و طرفداران در مراجع قانونی
 ـمسووليت پذيری برای پشتيبانی های 
تخصصی و حفظ و ارتقای شايستگی های 

نمايندگان در طول دوران خدمت
سلامت  و  آزادی  از  پاسداری   ـ 11
افراد  آزادانه  انتخاب  حق  و  انتخابات 
وصيانت از آراء مردم به عنوان حق الناس 
در قانونگذاری و رعايت كامل بی طرفی در 

نظارت و اجرا
 ـزمينه سازی مناسب در انتخاب  12
داوطلبان مسووليت های رياست جمهوری، 
نمايندگی مجلس و شوراهای اسلامی در 
تراز شايسته جمهوری اسلامی ايران و دارای 
ويژگی هايی متناسب با جايگاه های مربوطه 

از طريق
 ـتعيين دقيق معيارها و شاخص  12/1
ها، برای احراز شرايط عمومی و اختصاصی 
داوطلبان با تأكيد بر تعهد به اسلام، انقلاب، نظام 
اسلامی و قانون اساسی بويژه التزام به ولايت 
فقيه، سلامت اخلاقی، اقتصادی و كارآمدی 

های متناسب با مسؤوليت های مربوطه
شايستگی  اوليه  شناسايی   ـ 12/2
داوطلبان در مرحله ثبت نام به شيوه های 

مناسب قانونی و متناسب با هر انتخابات
شرايط  احراز  و  دقيق  بررسی   ـ 12/3
لازم برای صلاحيت نامزدها در چارچوب 
زمان  بينی  پيش  با  انتخابات  هر  قانون 

كافی از طريق استعلام از مراجع ذيصلاح و 
پاسخگويی مسؤولانه و به موقع آنها

به  برای  لازم  ترتيبات  اتخاذ   ـ 12/4
حداقل رساندن ممنوعيت حضور داوطلبان 

شاغل
 ـممنوعيت ورود افراد نيروهای مسلح 
اعم از ارتش، سپاه، نيروی انتظامی و دستگاه 
های اطلاعاتی و امنيتی و سازمان بسيج 
در دسته بنديهای سياسی و جناحی در 

انتخابات و جانبداری از داوطلبان خاص.
تقدير هاشمی از حضور پرشور مردم 

در راهپيمايی 22 بهمن
 در ابتدای اين جلسه، آيت الله هاشمی 
رفسنجانی با تقدير و تمجيد از حضور پرشور 
مردم در راهپيمايی يوم الله 22 بهمن در 
سراسر كشور، به مشاهدات خود در اين روز 
اشاره كرد و گفت: مردم بويژه جوانان نسل 
سومی، با روحيه شاد و پرمعنی، در اين روز، 
يكبار ديگر شايستگی ها و وفاداری خود را 
در دفاع از آرمان های اصيل انقلاب و نظام 
اسلامی نشان دادند و ثابت كردند به رغم 
برخی مشكلات از جمله اقتصادی، همچنان 
مانند اوايل انقلاب برای دفاع از دستاوردها و 
ارزش های اسلامی انقلاب و نظام در صحنه 

حضور دارند. 
وی تأكيد كرد: مردم آگاه و زمان شناس 
تداوم  كه  می دهند  تشخيص  و  هستند 

انقلاب اسلامی ضرورتی برای تاريخ معاصر 
و به نفع كشور و مردم است و بايد اميدوارانه 
برای رفع مشكلات به مسؤولان كمک كنند. 
هاشمی رفسنجانی با ابراز تأسف و نگرانی 
از شرايط بد جوّی و آلودگی هوا در مناطق 
غرب و جنوب غرب كشورمان بويژه استان 
خوزستان كه مردم آن منطقه را به شدت 
پديده  اين  متأسفانه  گفت:  می دهد،  آزار 
مخرّب و آزاردهنده، سلامت و آسايش مردم 
اين مناطق را مختل كرده و بلايی است كه 
از هفت الی هشت سال قبل شروع شده 
و مربوط به حال حاضر نيست. وی افزود: 
انتظار داريم با توجه به دستور رهبر معظم 
انقلاب و اهتمام جدّی دولتمردان، ريشه 
اين عواملی كه منحصر به داخل هم نبوده 
و مربوط به كشورهای عراق، كويت، اردن، 
عربستان و ... است شناسايی و راهكارهای 
مناسب با بسيج عمومی كشور و كمک و 
همكاری همه دستگاه ها و قوای كشور اتخاذ 
شود. رئيس مجمع تشخيص مصلحت نظام 
همچنين با ابراز نگرانی از تحركات برخی 
كشورهای غربی در قبال پيروزی حوثی ها 
در كشور يمن گفت: اخبار اين تحركات 
منفی، چشم انداز روشنی را برای آينده اين 
منطقه ترسيم نمی كند و نگران كننده است. 
وی هشدار داد كه منطقه ديگر تحمل تنش، 
خشونت و احتمالاً جنگ تحميلی ديگری را 
ندارد و اميدواريم غربی ها عاقلانه رفتار كنند 
تا تشنّج و درگيری های جديد ديگری در 

منطقه ايجاد نشود. 
هاشمی رفسنجانی در ادامه درگذشت 
مجمع  عضو  احمدی نژاد،  محمود  والده 
تشخيص مصلحت نظام را از طرف خود 
و اعضا به وی تسليت گفت. وی همچنين 
با اشاره به فشردگی برنامه ها و دستورها 
در مجمع تشخيص مصلحت نظام، اعلام 
كرد: تا پايان سال جاری، جلسات مجمع 
به صورت هفتگی تشكيل خواهد شد تا 
از حجم كارها كاسته شده و رسيدگی به 

موضوعات تسريع شود. 

با تصويب مجمع تشخيص مصلحت نظام؛ 

ورود نظامیان به جناح های انتخاباتی  ممنوع شد 
اخبارسرمقاله

دلايل عدم توسعه 
مطلوب فرهنگی

1- بر هيچ كس پوشيده نيست كه فرهنگ، ركن و 
خميرمايه ی اصلي هر جامعه است. پيشرفت و پسرفت 
هر جامعه در گروي فرهنگ آن جامعه است. سياست، 
اقتصاد، قدرت نظامي، پيشرفت های علمي و تكنولوژي 

و...هيچ كدام نمی تواند جاي فرهنگ اصيل و خلأهای فرهنگي موجود در يک جامعه 
را پر كند علی الخصوص جامعه ی اسلامي ما كه داراي فرهنگ چند هزارساله ی ايراني 

اسلامي است.
از  يكي  به  تبديل  فرهنگي  شبيخون  يا  تهاجم  بحث  اخير  سال های  در    -2
اصلی ترين مباحث مطرح در سطح جامعه شده است. بحثي كه ضرورت پرداختن 
به آن بر هيچ كس پوشيده نيست، ولي متأسفانه به نظر می رسد بنا به دلايلي تاكنون 
به طور جدّي يا به آن پرداخته نشده و يا اگر پرداخته شده نتيجه ی دلخواه را نداشته 

است.
3- بی انصافی است اگر پيشرفت های علمي، سياسي، نظامي و...را در دوران پس 
از پيروزي شكوهمند انقلاب اسلامي ناديده بگيريم ولي بر هيچ كدام از دلسوزان و 
علاقه مندان به اين نظام و انقلاب پوشيده نيست كه فرهنگ جامعه ی ما متناسب با 

ساير پيشرفت های جامعه رشد نكرده و اين جاي تأمل دارد!
4- به نظرمی رسد عليرغم تلاش ها و دلسوزی های بسيار زيادي كه در اين عرصه 
می شود بنا به دلايلي نتوانسته ايم تاكنون به جايگاه فرهنگي مطلوب و درخور شأن 

جامعه ی اسلامي برسيم. از مهم ترين دلايل می توان به اين موارد اشاره نمود:
الف: عدم باور برخي مسئولين نسبت به برخي از مشكلات و معضلات فرهنگي 

جامعه
متأسفانه هنوز برخي از مسئولين باور ندارند كه دشمن شكست خورده ی ما در 
عرصه ی نظامي و سياسي سال هاست چون اختاپوسي به اركان فرهنگي جامعه ی ما 

حمله كرده و با تمام نيرو در اين عرصه تلاش می كند.
ب: توجه بيش ازحد به برخي مسائل كه در درجه ی پائين تري از فرهنگ می باشند

اين  تمامي  اما  نمی آيد  و...بدش  نظامي  علمي، سياسي،  پيشرفت  از  هيچ كس 
پيشرفت ها زماني براي ما لذت بخش و مفيد است كه در كنارش شاهد برخي معضلات 
و مشكلات فرهنگي و اجتماعي نباشيم. به نظر می رسد توجه به اين ابعاد )علمي، 

سياسي، نظامي و...( ما را از توجه دقيق به بحث فرهنگ بازداشته است.
ج: تعدد مراكز تصميم گيرنده و موازي كاري اين مسئله باعث شده مراكز مختلفي 
در اين زمينه با سلايق مختلف تصميم گيری كنند و متأسفانه عليرغم هزينه های 
بسيار زيادي كه در اين زمينه صرف می شود، هيچ ارگاني خود را جوابگوي مسائل 
فرهنگي جامعه نمی داند. )به عنوان نمونه هرسال در بحث اوقات فراغت چندين ارگان 
به ميدان آمده و هركدام با اخذ بودجه و هزينه ی خاص به نوعی خود را متولي اين 
كار می دانند و در پايان نيز با ارائه ی آماري كه اگر با دقت بررسي شود ديده می شود 
كه اين آمار ارائه شده توسط اين مراكز از آمار نوجوانان هر منطقه بيشتر است گزارش 
ارائه می كنند و وقتی كه بحث نتيجه ی اين كارها پيش می آيد هيچ كدام پاسخ روشني 

نمی دهند.(
د: عدم نظارت و پيگيري دقيق- شايد به دليل حساسيت و ويژگي خاص مباحث 
فرهنگي، به ظاهر در جامعه ی ما كسي به خود جرأت نمی دهد تا از ترجمان های دخيل 
در حوزه ی فرهنگ بپرسد كه نتيجه ی اين آمار و گزارش های چيست و هزينه هايی كه 
از جيب بيت المال هزينه ی امور فرهنگي جامعه شده است چگونه صرف شده است. 
فكر می كنم به نظر همه ی مردم عزيزمان، اهميت مباحث فرهنگي در جامعه بيشتر 
از فوتبال باشد )ضمن احترام به تمامی ورزشكاران و فوتباليست های كشور( درحالی كه 
آن قدر كه به اين مسئله پرداخته می شود به مباحث فرهنگي پرداخته نمی شود 
به عنوان مثال سال هاست هر هفته برنامه ی پربيننده ی 90 به ريزترين مسائل فوتبال 
كشور می پردازد اما درزمينه ي مسائل فرهنگي جاي يک برنامه ی نود فرهنگي خالی 
است تا مسئولين فرهنگي كشور با حضور در برنامه ای زنده و مستقيم، پاسخگوي 

حوزه ی كاري خودشان باشند.
ه: برخي سياسی كاری ها

اسلام ديني است كه به اقتضاء احكامش نمی تواند از سياست جدا باشد؛ اما بايد 
مواظب بود سياست زدگي جاي تيزبيني و درايت سياسي را نگيرد و به جای ديدن 
حقايق و واقعيات و مصلحت اسلام و جامعه ی اسلامي، حزبي، گروهي و جناحي 
فكر نكنيم. متأسفانه دريكی دو دهه ی اخير با برخي معضلات برخورد جناحي شده، 
گروهي برخي كارها را در جناح خودشان خوب می دانند ولي اگر همين مسئله در 
زمان دولتي ديگر يا توسط جناحي غير از جناح خودشان انجام شود، آن را زشت و 
ناپسند دانسته و خواستار برخورد با آن می شوند؛ و در برخی موارد مصلحت حزبی و 

سياسی و حفظ جايگاه خود را مقدم بر حفظ و صيانت از فرهنگ می دانند.
پيشنهاد و راهکار:

ازجمله راه هايی كه به نظر می رسد می تواند موردتوجه و نظر مسئولين دلسوز 
كشور قرار بگيرد می توان بدين موارد اشاره نمود:

1- انتخاب افراد معتقد به اصل نظام، انقلاب، ولايت فقيه و دلسوز كه به دوراز خط 
و خطوط حزبي و جناحي فقط به پيشرفت فرهنگي و اعتلاي فرهنگ اسلامي و ايراني 

اين مرزوبوم بينديشند نه چيز ديگر
2- نظارت جدي از طرف سازمان ها و نهادهاي مسئول ازجمله دستگاه قضايي، 
نهادهاي بازرسي و اطلاعاتي بر فعاليت متوليان امر فرهنگ در جامعه و ارائه ی تذكرات 
به موقع و مناسب )با رعايت شأن و جايگاه دستگاه مربوطه( و پيگيري تا رسيدگي به 

نتيجه و رفع نواقص و ضعف های احتمالي
3- پاسخگويي مسئولين فرهنگي نسبت به فعاليت های تحت امرشان به فرمايش 
حضرت امام خميني )ره( همه ی مسئولين خدمتگزار مردم بوده و اگر جايگاه و 
پست و مقام و اعتباري به دست آورده اند به واسطه ی همين مردم است پس همه ی 
و  كاري  حوزه ی  پاسخگوي  مردم  برابر  در  روشن  و  صريح  به طور  بايد  مسئولين 
مسئوليتشان باشند. اگر فرهنگ پاسخگويي )نه توجيه گري( مسئولين نسبت به 
عملكردشان در برابر مردم، نهادينه شود مسلماً با دقت و ظرافت و دلسوزي بيشتري 

به وظايفشان اهميت می دهند.
افراد اين مرزوبوم  انقلاب و نظام حاصل خون بهترين  فراموش نكنيم كه اين 
وامانتی است در دست ما. به اميد روزي كه همه ی افراد جامعه اعم از مسئولين و 
مردم خود را ملزم به حفظ اين امانت الهي و پاسخگوي اعمال خويش در قبال مسائل 

فرهنگی علی الخصوص نسبت به جوانان و نوجوانان بدانند.
* دانشجوی دکتری الهيات و معارف اسلامي

عطريانفر:

نقدهای جبهه پايداری به دولت
 دور از انصاف است 

عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی گفت: نقدهای  طرفداران 
دولت قبل و به خصوص جبهه پايداری، نسبت به دولت يازدهم، از عقلانيت، 

واقع بينی و انصاف فاصله زيادی دارد.
محمد عطريانفر در گفت وگو با خبرنگار ايلنا، در خصوص آسيب هايی كه انقلاب را 
تهديد می كند، تاكيد كرد: عمده ترين عامل انحطاط و انحراف از موازين انقلاب اسلامی، 
تندروی است.وی با بيان اينكه تندروی، فاصله گرفتن از اعتدال و تفسير واقع بينانه از اصول 
اوليه انقلاب و خطوطی است كه امام در تشكيل نظام سياسی بنا گذاشت، گفت: فاصله 
گرفتن از مبانی امام در هر موضوع احتمال پذير است، مثلا فاصله گرفتن از خطوط اصلی 
نظام كه ذيل نام اسلاميت و جمهوريت تعريف شده است.عطريانفر ادامه داد: در واقع اگر از 
موازين اعتقادی و دينی  خودمان در انقلاب، با قرائتی كه امام از اسلام و انقلاب ارائه كردند، 
فاصله بگيريم عملاً به محوری ترين ستون نظام سياسی مبتنی بر انقلاب ضربه زده ايم، 
همچنين اگر از تفسيری كه امام از جمهوريت و نقش مردم در تعيين سرنوشت خودشان 
در نظام سياسی ارائه كردند، فاصله بگيريم و برای رای مردم ارزشی قائل نشويم، به ركن 
دوم نظام خدشه وارد كرده ايم.اين فعال سياسی اصلاح طلب با اشاره به تلاش تندروها برای 
تخريب دولت تدبير و اميد تصريح كرد: به طور طبيعی دولتی كه ديگر در قدرت نيست 
هوادارانش از دو منظر در برابر شرايط جديد ايستادگی می كنند؛ اولاً سعی می كنند قدرت 
دولت مطلوب خود را تقديس كنند و عملكرد آن دولت را در همه ابعاد مشروع جلوه بدهند. 
محور دوم نيز اين است كه آن هواداران به نقد و اعتراض به عملكرد دولت جديد می پردازد.

عطريانفر ادامه داد: اين روش نقد نسبت به گفتمان جديد و صيانت و دفاع از گفتمان دولت 
پيشين يک اصل پذيرفته  شده، اما آن چيزی كه ملاک داوری ما در شيوه نقد نسبت به 
دولت مستقر و دفاع از گفتمان قبلی است، رفتار منصفانه، عاقلانه و واقع بينانه است كه امروز 

از سوی طرفداران دولت آقای احمدی نژاد مشاهده نمی شود.

حقيقت پور:

طوری  انتقاد می کنند
گويا قاجاريه به مذاکرات رفته است 

عضو هيأت رئيسه کميسيون امنيت ملی و سياست خارجی مجلس شورای 
با تأکيد بر رفتار عزتمدارانه تيم مذاکره کننده هسته ای در مواجه  اسلامی 
با کشور های ۱+5 گفت: اعضای تيم مذاکره کننده سربازان و فرزندان نظام 
جمهوری اسلامی و جای تعجب دارد که برخی به  نوعی انتقاد می کنند که گويی 

تيم هسته ای کشورمان از سوی قاجاريه به مذاکرات رفته  است.
حقيقت پور با انتقاد در مورد شعار های منفی بيان شده در مورد مذاكرات، تصريح كرد: 
به جای استفاده از شعار های منفی گرايانه در مورد مذاكرات نظير »توافقات ننگين مايه 
ذلت ماست« كه ممكن است برداشت های مختلفی از آن صورت پذيرد، بهتر است از وجه 
مثبت اين شعار يعنی تأكيد بر توافق خوب، استفاده كرد و  بايد عبارات مثبت، جايگزين 
منفی گرايی در مورد تيم مذاكره كننده هسته ای شود.نماينده مردم اردبيل در مجلس 
شورای اسلامی، با بيان اينكه نبايد برخی انتقاد ها را كه جنبه غيرواقعی در مورد مذاكرات 
دارند را جدی گرفت، افزود: مشی ما در مورد مذاكرات حمايت از تيم ديپلماسی كشور به 
عنوان سرداران عرصه مذاكره است، چراكه رهبر معظم انقلاب بار ها از تيم مذاكره كننده 
حمايت كرده اند.وی يادآور شد: نمايندگان مجلس تا زمانی كه مذاكرات مورد تأييد رهبر 
معظم انقلاب باشد، در كنار تيم هسته ای خواهند بود و اين تيم را اجرای وظايف خود 

ياری خواهند داد.

کنعانی مقدم فعال سياسی اصولگرا:

بيت المال صرف رفتار سياسی افراد نشود 
در  شهرداری  به  وابسته  نهاد  اقدام  درباره  اصولگرا  سياسی  فعال  يک 
راهپيمايی 22 بهمن مبنی بر توزيع پلاکاردهای مزين به عکس امام و رهبری 
که زير آن نوشته شده بود؛ »توافقات ننگين مايه ذلت ماست« گفت: اگر تفکر 
شهردار مبنی بر آن است که اين اتفاق را تاييد می کند، شورای شهر بايد با آن 
برخورد کند چرا که امکانات بيت المال نبايد صرف رفتارهای سياسی افراد شود.

حسين كنعانی مقدم در گفت وگو با ايلنا، گفت: مقام معظم رهبری نقشه  راهی را 
مشخص كرده اند و پيروزی ملت ما چه توافق حاصل شود يا توافق صورت نگيرد در اين 
است كه نقشه راه را طی كنيم و اين موضوع پيروزی ما را رقم می زندوی افزود: اگر قرار 
باشد هركس بنا بر سليقه خود و با امكاناتی كه در اختيار دارد خارج از اين مسير حركت 
كند، نه تنها ولايتمداری او زير سوال می رود كه نشان می دهد كه منافع شخصی را بر منافع 
ملی ترجيح داده است و نيز ممكن است چنين افرادی بازی خورده آنهايی باشند كه مخالف 
مذاكرات هسته ای ايران هستند.كنعانی مقدم با بيان اينكه ما به مذاكرات به عنوان ابزاری 
برای رسيدن به حقوق حقه ملت ايران نگاه می كنيم، اظهار كرد: اين مذاكرات به معنی 
تسليم شدن و سازش كردن نيست يا زير بار ظلم رفتن نيست همچنانكه در طول تاريخ نيز 
ملت ما اثبات كرده اند كه اهل گفت وگو و استدلال بوده و چنانچه مورد تهاجم قرار گيرند 
نيز با آن مقابله می كنند.اين فعال سياسی اصولگرا خاطرنشان كرد: به نظر می رسد اگر هر 
كس در شيپور خود بدمد، ممكن است دچار فتنه هسته ای شويم. اين مسير ممكن است 
به سمتی باشد كه دشمنان ما را در فشار آوردن به ايران تشويق كرده و نيز در درون ما را 

با مشكلات جدی مواجه كند.
وزير بهداشت: 

ريزگردها را سياسی نکنيد
وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با بيان اينکه منشاء اغلب ريزگردهای 
خوزستان خارجی است، گفت: 22 استان در اين زمينه در رنج هستند و دولت در 

رفع اين مشکل مصمم است. 
 به گزارش ايسنا، دكتر سيدحسن هاشمی در حاشيه مراسم معرفی داروهای جديد 
صنايع دارويی كشور، در پاسخ به سوال خبرنگار ايسنا درباره نتايج برررسی های وزيربهداشت 
از وضعيت ريزگردها در خوزستان و همچنين سفر وزير بهداشت به عراق در اين زمينه 
گفت: در سفر به عراق مهندس جهانگيری معاون اول رياست جمهور را همراهی خواهيم 
كرد. برنامه های سفر به عراق نيز توسط ايشان تنظيم می شود اما هريک از وزرايی كه معاون 
اول را همراهی می كنند، برنامه های مفصلی با دستگاه مشابه خود در عراق خواهند داشت. 
وی با بيان اينكه برنامه های وزارت بهداشت در سفر به عراق بسيار مفصل است، گفت: در 
اين سفر قدم های بسيار خوبی در زمينه توسعه صادرات دارويی و پزشكی به عراق خواهيم 
داشت. همچنين در حاشيه اين ديدار در مورد ريزگردها نيز صحبت خواهد شد و اميدواريم 
به توافق خوبی در اين زمينه برسيم. وزير بهداشت با بيان اينكه همزمان با گرد و غبار و 
طوفان شن در خوزستان حضور داشتم، ادامه داد: خوزستانی ها ايرانی هستند و خوزستان 
هميشه خوزستان است. خوزستانی ها در 22 بهمن در حالی كه سروصورتشان مملو از 
خاک شده بود به خيابان ها آمدند و نشان دادند كه دست از آرمان های شهدا، امام )ره( و 

انقلاب برنخواهند داشت. اين بالاترين انرژی برای كشور است. 
منشاء ريزگردها اکثرا خارجی است 

هاشمی به جلسات برگزار شده در خوزستان جهت بررسی مشكل ريزگردها اشاره كرد 
و گفت: منشاء ريزگردها اكثرا مربوط به خارج از مرزهاست. كويت، امارات، مصر و لبنان 
نيز كه با اين پديده درگير شدند، اظهرامن الشمس شد. در مرز حضور پيدا كرديم و به طور 
كامل مشخص بود كه منشاء ريزگردها از آن سوی مرز است. البته اين موضوع به معنی 
تاييد اينكه در داخل نيز كانون هايی در اين زمينه وجود ندارد، نيست. بايد با پوشش های 
گياهی و تجديدنظر در طرح هايی كه پيش از اين اجرا شده، شن های روان تثبيت شوند. 

دستيار ويژه رئيس جمهور؛

ادعای کمک 5 ميلياردی فرار رو به جلو است
دستيار ويژه رئيس جمهور در واکنش به خبر کمک پنج ميلياردی بابک 
زنجانی به ستاد انتخاباتی روحانی، گفت: اين صحبت ها فرار به جلوی دوستانی 

است که از اين پول های مفت گرفتند. 
حسين فريدون، دستيار ويژه رئيس جمهور ا ظهر ديروزدر حاشيه مراسم ختم والده 
احمدی نژاد با حضور در جمع خبرنگاران در پاسخ به اين سئوال كه چرا شما واكنشی نسبت 
به سخنان يكی از نمايندگان مجلس كه اعلام كرده »در زمان انتخابات، بابک زنجانی پنج 
ميليارد تومان به ستاد انتخاباتی روحانی كمک كرده است؟«، گفت: اين صحبت ها فرار به 
جلوی دوستانی است كه از اين پول های مفت گرفتند تا امروز برخی كثافت كاری های 
خود را جبران كنند. وی در پاسخ به اين سئوال كه آيا موضوع احضار شما برای پاسخگويی 
به اين مساله صحيح است يا خير؟ اظهار داشت: اين موضوع صحت ندارد و هر كسی كه 

گفته، بی جا كرده است.

نايب رييس اول جامعه مدرسين حوزه علميه قم تاييد کرد: 

لغو جلسه سه جانبه يزدی
مصباح يزدی و موحدی کرمانی 

نايب رييس اول جامعه مدرسين حوزه علميه قم لغو جلسه سه جانبه آيات 
محمد يزدی، مصباح يزدی و موحدی کرمانی را تاييد کرد. 

آيت الله مرتضی مقتدايی در گفت وگو با ايسنا، درباره جلسه سه جانبه ای كه قرار بود بين 
آيات محمد يزدی، مصباح يزدی و موحدی كرمانی برگزار شود، اظهار كرد: برگزاری اين 
جلسه منتفی شده است و لغو اين جلسه دليل خاصی ندارد. وی همچنين درباره جلسه  
جمعه شب گذشته جامعه مدرسين حوزه علميه قم گفت: اين جلسه به رياست آيت الله 
محمد يزدی برگزار شد و مهمان ويژه نداشت. مباحث مطرح شده در جلسه در صورت لزوم 

از طريق دفتر جامعه مدرسين به اطلاع عموم خواهد رسيد. 

مهدی خادمی جمکرانی *

مشاور نهاد رياست جمهوری و مسوول هماهنگی 
هيات های رسيدگی به تخلفات اداری نهاد رياست 
جمهوری می گويد نمی خواهد وارد مناقشه های 
سياسی شود ولی هشدار داد:هيچ حاشيه ای امنی 
برای متخلفين وجود نخواهد داشت ونبايد کسی 
انتظار داشته باشد به دليل نفوذ سياسی، اقتصادی، 
هياهو و غيره بتواند از چنگال قانون و عدالت بگريزد. 
محمدرضا جليليان روز شنبه در گفت و گو ايرنا اظهار 
داشت: مطالبی كه آقای رسايی هفته گذشته گفته دارای 
بخش های مختلفی است كه من وارد فاز مسايل شخصی 
يک  بدوی  هيات  رييس  اصفهانی  اشرفی  آقای  با  وی 
رسيدگی به تخلفات اداری نهاد رياست جمهوری و همچنين 
وارد مسايل سياسی نمی شوم.وی گفت:صرفا از نظر حقوقی 
و جايگاهی كه دارم در مقام پاسخ به اظهارات آقای رسايی 
به نكاتی اشاره می كنم. وی مسايلی از نظر حقوقی راجع به 
هيات های رسيدگی به تخلفات اداری ومديران ارشد مطرح 
كرده كه واقعا اينگونه نيست. جليليان با تاكيد بر اينكه ' تمام 
تلاش ما اين است در جوی آرام و بدون حاشيه حقوق بيت 
المال اعاده شود' ، تصريح كرد: مردم تخلف اداری را می 
بينند و انتظار دارند نظام جمهوری اسلامی با تخلف برخورد 
كند.مشاور نهاد رياست جمهوری اضافه كرد: اگر ما توانستيم 
در چارچوب شرع و قانون با تخلف برخورد كنيم، هم قانون 
رعايت شده، هم منافع نظام تامين شده و هم مردم دلگرم 
می شوند اما اگر قرار باشد، به دليل اينكه اين آقا مسووليت 
ديگری مسووليت  و  تقنينی  آقا مسووليت  آن  سياسی، 
اجرايی دارد، »غمض عين« كنيم، قطعا سنگ روی سنگ 

بند نخواهد شد و مردم دلسرد می شوند.
تصميم مراجع قضايی مانع اجرای 

مجازات های اداری نخواهد بود
مسوول هماهنگی هيات های رسيدگی به تخلفات اداری 
نهاد رياست جمهوری و مديران ارشد خاطرنشان كرد: سران 
سه قوه نشان دادند كه اراده جدی در راستای خواست نظام 
جمهوری اسلامی و منويات رهبر معظم انقلاب در مبارزه 
با فساد و تخلف دارند و اراده بر اين است كه بدون هيچ 
اغماض و حب و بغضی به اين پرونده ها با ديد رافت اسلامی 
رسيدگی شود. جليليان ادامه داد: آقای رسايی گفته است 
اين پرونده مربوط به هفت سال قبل است و پيش از اين 

در دادگاه ويژه روحانيت هم مورد پيگيری قرار گرفته و 
مختومه شده است. بايد بگويم اولا پرونده ای كه برای ما از 
سازمان بازرسی آمده است تاريخ آن 22/ 12 /91 و تقريبا 
مربوط به كمتر از دو سال قبل است. بعد آقای رسايی اشاره 
كرده؛ اين پرونده در هيات تخلفات دولت دهم در اختيار 
نزديكان حلقه انحرافی اطراف رييس جمهور وقت بوده است 
و به دليل مواضع بنده در مورد حلقه انحرافی نه بسته شد 
و نه مورد رسيدگی قرار گرفت، همچنين رسايی گفته كه 
پرونده سازمان بازرسی با اهداف سياسی طراحی شده و در 
قم برای وی پرونده سازی كرده اند. مسوول هماهنگی هيات 
های رسيدگی به تخلفات اداری نهاد رياست جمهوری و 
مديران ارشد تصريح كرد: آقای رسايی می گويد كار همه 
غير از خودش غيرقانونی است؛ تكليف دستگاه های نظارتی 
و رسيدگی كننده با اين پرونده چيست؟ اگر هيات قبلی 
رسيدگی نكرده متهم به كم كاری شده و اكنون كه رسيدگی 
می شود باز هم آقای رسايی می گويد اين اقدام غيرقانونی 
است. بالاخره كسی بايد تكليف اين پرونده را روشن می كرد 
يا خير؟مسوول هماهنگی هيات های رسيدگی به تخلفات 
اداری نهاد رياست جمهوری و مديران ارشد تصريح كرد: ما 
كاری به اين نداريم كه اين پرونده در جای ديگر مختومه 
شده يا نشده است، ما به موجب ماده 19 قانون رسيدگی 
به تخلفات اداری ملزم به رسيدگی هستيم.جليلان تصريح 
كرد: هرگونه تصميم مراجع قضايی مانع اجرای مجازات های 
اداری نخواهد بود، چنانچه تصميم مراجع قضايی مبنی بر 
برائت باشد، هيات رسيدگی به تخلفات اداری طبق ماده 24 
اين قانون اقدام و به آن پرونده رسيدگی می كند.به گفته وی، 
ماده 19 قانون رسيدگی به تخلفات اداری می گويد هر گاه 
تخلف كارمند عنوان يكی از جرايم مندرج در قوانين جزايی 
را نيز داشته باشد، هيات رسيدگی به تخلفات اداری مكلف 
است، مطابق اين قانون به تخلف رسيدگی و رای قانونی 
صادر كند و مراتب را برای رسيدگی به اصل جرم به مرجع 
قضايی صالح ارسال كند.مشاور نهاد رياست جمهوری ادامه 
داد: برخی اتهام ها دارای دوجنبه اداری و كيفری است كه ما 
ملزم به رسيدگی به تخلفات اداری هستيم و از نظر كيفری 
نيز بايد پرونده را برای رسيدگی به مراجع قضايی ارسال 
كنيم. مفهم ديگری كه از ماده 19 به دست می آيد اين است 
كه اگر كسی پرونده ای در مراجع قضايی و همچنين پرونده 

ای در هيات تخلفات اداری داشت، صدور حكم در مراجع 
قضايی مانع از رسيدگی مراجع تخلفات اداری نخواهد بود.

 دليل تماس تلفنی
جليليان درباره سخنان رسايی در مورد اينكه هيات بدوی 
تخلفات در طول سال گذشته طی تماس های مكرر با بنده و 
دفترم به صورت شفاهی درخواست می كرد تا در اين هيات 
حضور يابم، گفت: درباره مطالبی كه مطرح می شود كه 
تلفنی از من دعوت كرده اند كه به هيات بيايم، بايد بگويم ما 
اصولا برای ابلاغ اتهام از دو روش استفاده می كنيم؛ كه در 

قانون هم پيش بينی شده است. 
مشاور نهاد رياست جمهوری با اشاره به اينكه ابلاغ اتهام 
يا به صورت قانونی و يا به صورت واقعی انجام می شود، اين 
دو روش را اينگونه تشريح كرد: ابلاغ قانونی اين است كه 
اتهام را به آن دستگاه اجرايی كه متهم در آنجا مشغول به كار 
است، می فرستيم و از طريق كارگزينی آن دستگاه به وی 
ابلاغ می شود، روش ديگر هم واقعی نام دارد، كه با تلفن يا 
حضوری از متهم دعوت می شود تا به محل هيات برای ابلاغ 
اتهام حضور يابد. مسوول هماهنگی هيات های رسيدگی به 
تخلفات اداری نهاد رياست جمهوری و مديران ارشد گفت: 
روش اول آثار منفی به ويژه برای مديران سطح شهرستان 
دارد، اگر ما يک ابلاغ اتهام را به يک شهرستان بفرستيم، 
در واقع مدير تضعيف می شود چرا كه آن موضوع فقط در 
حد اتهام است و جو بی اعتمادی به وجود می آيد.جليليان 
ادامه داد: ما از بين مديرانی كه در اينجا پرونده داشتند نظر 
سنجی كرديم و آنها تمايل داشتند، ابلاغ واقعی انجام شود. 
همكاران ما كه برای اين كار آموزش ديده اند، به موجب 
يک فرم خاصی با متهمان تماس می گيرند و می گويند 
كه شما پرونده ای در هيات رسيدگی به تخلفات اداری نهاد 
داريد، ما می توانيم هم به شما ابلاغ قانونی كنيم و به صورت 
كتبی بفرستيم، يا اينكه شما اينجا بياييد ابلاغ اتهام انجام 
شود و لايحه دفاعيه خود را تقديم كنيد. مسوول هماهنگی 
هيات های رسيدگی به تخلفات اداری نهاد رياست جمهوری 
و مديران ارشد گفت: اغلب متهمين ما روش دوم يعنی ابلاغ 
واقعی را می پسندند و ما نيز برای همه به جهت رعايت 
شئوناتشان اين كار را انجام داده ايم. تنها در مورد دو سه 
نفر از متهمان كه بنا به دلايلی همچون عدم تمكين يا عدم 

حضور در هيات؛ ابلاغ قانونی انجام شده است.

مسوول هيات های رسيدگی به تخلفات اداری در پاسخ به رسايی: 

هيچ کس با نفوذ سياسی و هياهو نمی تواند از چنگال قانون بگريزد 

اعضای کميته حقيقت ياب غائله 22 بهمن 
قم مجلس با اشاره به گذشته حدود دو سال از 
وقوع غائله 22 بهمن قم و هتک حرمت به رئيس 
مجلس شورای اسلامی، بر ضرورت اعلام نظر و 
انتشار گزارش درباره پرونده متهمان اين غائله از 

سوی دستگاه قضا تأکيد کردند. 
حادثه قم و هتک حرمت به رييس مجلس شورای 
اسلامی وارد دومين سال خود شد. نه زمان اين حادثه 
كه مصادف بود با سالروز انقلاب اسلامی و نه مكان آن 
كه در حرم مقدس حضرت معصومه)س( رخ داد، با 
هيچ حساب و كتابی، سنخيتی با تندروی و هتاكی 
نداشت آن هم از نوع رفتاری كه حلقه پرتو داشت و آن 
هم در قبال شخصی كه رييس يكی از قوای سه گانه 
كشور است. تقبيح علمای قم و مراجع تقليد نسبت به 
اين حادثه و سخنان تند و انتقادی رهبر معظم انقلاب 
در كنار اظهارنظرهای مجلسی ها در ذم اين رفتار، باعث 
شد كميته تحقيق حادثه قم در مجلس شكل بگيرد چرا 
كه مقام معظم رهبری در پی آن حادثه تصريح كردند: 
اينكه عده ای برخی را ضدولايت و ضد بصيرت بنامند 
و شعار بدهند نظير آنچه اخيراً در قم روی داد، اقدامی 
غلط است و بنده كاملاً مخالف اين كارها هستم كه قبلًا 
هم نظير آن در مرقد مطهر حضرت امام )ره( اتفاق افتاد 

و به مسئولان تذكر دادم جلوی اين كارها را بگيرند.
عليرغم اين تاكيد رهبر انقلاب و با وجود انتظار مردم 
برای شناسايی و مجازات عاملان اين حادثه، اما دو سال 

گذشت و برخوردی با عاملان آن صورت نگرفت.
كميته تحقيق مجلس، گزارش حادثه قم را در 
صحن علنی قرائت و مراتب را برای پيگيری به قوه 
قضاييه ارسال كرد. گزارش مكتوب 800صفحه ای كه 
شامل مصاحبه و عكس و سند بود ولی گويا دستگاههای 
ذی ربط به جای رسيدگی، آن را آرشيو و بايگانی كرده 
اند. نمايندگان مردم در مجلس در گفت و گو با خانه 
ملت بر ضرورت برخورد جدی و قاطع با عاملان اين 
حادثه تاكيد كردند و از دستگاههای ذی ربط خواستند 

با دقت و جديت به اين مورد رسيدگی كنند.
 رفتار تندروانه عليه شخصيتهای ترازاول 

کشور مورد تقبيح است
عضو هيئت رئيسه مجلس با بيان اينكه اگر با 
عاملان حوادث تندروانه برخورد شود، خواهند فهميد 

حساب و كتابی در كشور وجود دارد؛ از دستگاه های 
مسئول خواست موضوعات اين چنينی را به دقت رصد 
و شناسايی و نتيجه آن را به مردم گزارش كنند. حسين 
سبحانی نيا با اشاره به حادثه 22بهمن قم و اهانت عده ای 
به رييس مجلس در جريان سخنرانی او در حرم حضرت 
معصومه)س( گفت: اين نوع حركتهای سازمان يافته و 
هدايت شده به منظور وهن شخصيت های موثر كشور 
كاملا ناپسند است چراكه در كشور حساب و كتاب و 
نظم و قانونی وجود دارد و هركس صاحب جايگاهی 
است كه بايد حرمتها حفظ شود و اگر حركتی خلاف 
مجاری قانونی صورت گيرد، بايد با آن برخورد جدی 
صورت گيرد.نماينده مردم نيشابور در مجلس شورای 
اسلامی افزود: پيش از حادثه قم و سخنرانی دكتر 
لاريجانی، چند مورد ديگر نيز در همين راستا تكرار 
شده بود؛ اين نوع رفتار و اعمال مورد تقبيح است و همه 
نيروهای دلسوز انقلاب اين نوع حركات و رفتار ناپسند را 
محكوم می كنند و زيرا چهره بدی از نظام در ذهن مردم 
تصوير می كند.وی بيان كرد: بايد با اين گونه پديده های 
نادرست برخورد جدی صورت گيرد؛ همچنانكه در اين 
ارتباط گزارشهايی هم تهيه و به مراجع مختلف اعلام 
شد ولی متاسفانه پی از گذشت دو سال هنوز برخورد 
جدی با آنها كه ريشه اينگونه حركتهای افراطی را 

بخشكاند، صورت نگرفته است.
ا فکار عمومی منتظر اقدام 

دستگاه  قضايی است
منصور حقيقت پور گفت: آنها كه به رييس مجلس 
در روز 22 بهمن سال 91 در قم توهين و جسارت 
كردند، قوانين نظام جمهوری اسلامی ايران را زير پا 
گذارند و اين رفتار آنها محصول تفكری تندرو بود كه 
پيش از اين نيز در حرم حضرت معصومه)س( و حرم 
حضرت امام )ره( رخ داده بود و رهبر معظم انقلاب اين 
اتفاقات مورد نقد قرار داده بودند.نماينده مردم اردبيل، 
نمين و نير در مجلس شورای اسلامی افزود: عده ای 
با حمايت و پشتيبانی گروهها و حلقه های خاص به 
خود اجازه ميدهند تا هرآنچه را صلاح دانستند، اجرايی 
كنند؛ حال اين صلاحديد پرتاب كفش و مهر باشد يا 
سردادن شعار و توهين، دريغ ندارند.وی با اشاره به اينكه 
برخی رفتارها موجب تحميل هزينه های گزاف به نظام 
جمهوری اسلامی ايران شده است، به بيانات رهبری 

در مذموم دانستن اين برخوردها و واكنشها اشاره كرد 
و گفت: برای جلوگيری از تداوم چنين رفتارهايی بايد 
دستگاههای مسئول وارد عرصه شوند و با عاملان اين 
وقايع برخورد جدی داشته باشند.نايب رييس كميسيون 
امنيت ملی و سياست خارجی مجلس گفت: مجلس 
اراده خوبی برای پيگيری اين حادثه داشت و گزارش 
به صورت حرفه ای و عادلانه تدوين و پس از آن با اعلام 
نظر اكثر نمايندگان اين گزارش برای پيگيری قضايی 
به قوه قضائيه ارسال شد.حقيقت پور ادامه داد: من 
اطلاعات دارم كه بر اساس آن اقداماتی از سوی قوه 
قضائيه برای پيگيری پرونده حادثه 22 بهمن قم انجام 
شده، اما اين دستگاه قضا بايد گزارشی را درباره اقدامات 
صورت گرفته به مردم ارائه شود، زيرا حدود دو سال از 
اين حادثه گذشته ولی تاكنون هيچ اعلام عمومی درباره 

اين پرونده نشده است.
 برخورد قضايی با افراطيون
 مطالبه نمايندگان مجلس

كمال الدين پيرموذن ضمن انتقاد از مشخص نشدن 
نتيجه قضايی پرونده قائله 22بهمن قم ، گفت: واپس 
گرايان و افراطيون كه تنها خود را نيروهای انقلابی و 
وفادار به نظام می دانند ، آثار زيانباری برای چهره 
نورانی انقلاب اسلامی ايران داشته اند. نماينده مردم 
اردبيل،نير،نمين و سرعين در مجلس شورای اسلامی 
گفت: يكی از جلوه های اقدامات افراطی گری با حركت 
توهين آميز،فراقانونی  و خودسرانه نيروهای افراطی در 
جريان سخنرانی دوسال قبل دكترعلی لاريجانی در قم 
و در روز22بهمن دوسال پيش رقم خورد. آنها نه تنها 
به رئيس مجلس شورای اسلامی بلكه به كليت نظام 
جمهوری اسلامی ايران توهين كردند.وی در ادامه گفت: 
تاسف بارترين نكته غائله 22بهمن قم اين بود كه منجر 
به ناراحتی رهبری باسخاوت نظام شد و ايشان از اين 
حادثه ابراز تاسف كردند.اين نماينده مجلس نهم گفت: 
از قوه محترم قضائيه به جد خواستاريم كه در جهت 
تنويرافكار عمومی و مبارزه با تخلفات و رفتارفراقانونی در 
جهت افزايش سرمايه اجتماعی جمهوری اسلامی نتيجه 
بررسی قضايی غائله 22بهمن و توهين به رئيس مجلس 
اعلام شود.پيرموذن گفت: بی ترديد برخورد قاطعانه 
قوه قضائيه با هر نوع تخلف اعم از پولشويی ، اختلاس 
، خلاف سياسی ، حركت خلاف قانون  و افراطی گری 

می تواند به قوام اجتماعی جمهوری اسلامی و جلوگيری 
از خدشه دار شدن چهره نظام كمک كند.وی با تاكيد 
بر برخورد قضايی با »حركت واپس گرايان حلقه پرتو« 
گفت: حركت های افراطی انتحاری می تواند لطمات 
جبران ناپذيری به جمهوری اسلامی وارد كند گفت: 
قاطعيت دستگاه قضايی می تواند درس عبرت و نقطه 
پايانی بر افراطی گری واپس گرايان باشد كه از سوی 
نمايندگان مجلس شورای اسلامی در مورد پرونده غائله 

22بهمن قم  مطالبه می شود.
تساهل و تسامح در غائله قم
 به ضرر نظام تمام می شود

از  انتقاد  آبادی ضمن  ايمن  غلامعلی جعفرزاده 
صادرنشدن حكم قضايی پرونده غائله 22بهمن قم 
گفت: تساهل و تسامح در مورد هر اقدام فراقانونی و 
قانون شكنی به نوعی ترويج بداخلاقی است. ما در مورد 
غائله 22بهمن ، شاهديم رويكرد افراطی افراد دخيل در 
حمله به رئيس مجلش شورای اسلامی ادامه پيدا كرد.

نماينده رشت در مجلس شورای اسلامی گفت: اگر 
هنجارشكنی سياسی و اقدامات خلاف قانون ريشه كنی 
نشود و برخورد با متخلفان نباشد ،  تكرار حركت های 
زشت وزننده دور از ذهن نيست. بر مسئولين قضايی 
واجب است كه با هر نوع تخلف توسط هركسی در 
هرجايگاهی برخورد شود.وی با انتقاد از رويكرد برخی 
احزاب سياسی گفت:  بايد در جامعه جمهوری اسلامی 
عده  كه يک  اين  گرايی حاكم شود.  قانون  روحيه 
خودشان را با استنباط های شخصی قانون بدانند و با 
رويكرد افراطی با چهره های نظام برخورد كنند به چهره 
نظام خدشه وارد شده و اعتماد مردم سلب می شود.

اين نماينده مجلس نهم در ادامه افزود: ماجراهايی نظير 
غائله22بهمن قم ، قطع به يقين حيثيت نظام زير سوال 
می برد و شخصيت های تابلو دار نظام آسيب می بينند. 
افرادی نظير دكترلاريجانی متعلق به خودشان نيستند و 
نام و عنوان آنها كارنامه نظام جمهوری اسلامی است. می 
توان به آنها نقد وارد كرد اما توهين ، پرتاب سنگ ، مهر و 
و كفش موضوعی نيست كه از كنار آن بتوان بی تفاوت 
عبور كرد. جعفرزاده ايمن آبادی با بيان اين كه ملاحظه 
كاری به هيچ وجه به صلاح مملكت نيست ،گفت:  در 
مورد كشور ايتاليا شاهد اين بوديم كه سيلويوبرلوسكنی 
به دليل ارتكاب جرم به رفتگری محكوم شد و در نهايت 

اعمال قانون گرديد يا رئيس جمهوری آلمان به خاطر 
چند يورو از مقام خود عزل شد.نماينده مردم رشت در 
مجلس شورای اسلامی در انتها تاكيد كرد: قانون نبايد با 
كسی تعارف داشته باشد و تا زمانی كه تعارف در اجرای 
قانون وجود داشته باشد ، مسببان غائله 22بهمن به 

حركت های افراطی خود ادامه می دهند.
 با تندروها برخورد نشود، 
رفتار خود را تکرار می کنند

مهدی دواتگری نيز گفت: افراطيون در كشور همواره 
مترصد موقعيتی هستند تا بتوانند جامعه را از مسير 
اعتدال و ميانه روی خارج كنند و تا زمانی كه برخوردی 
با آنها صورت نگيرد، رفتارهای خود را ادامه خواهند داد.

نماينده مردم مراغه و عجب شير در مجلس شورای 
اسلامی با بيان اينكه لازم است برخورد جدی با اين 
اقدامات خارج از چارچوب منطق و خرد صورت گيرد، 
افزود: بايد پرونده ای در دستگاه قضايی برای بررسی 
اتهامات مسببان، عاملان و آمران واقعه سخنرانی رئيس 
مجلس در حرم حضرت معصومه )س( تشكيل و با 
جديت بررسی شود چراكه كميته حقيقت ياب مجلس، 
گزارش مفصل و جامعی از حواشی و متن آن غائله برای 

دستگاه قضايی ارسال كرده است.
مردم موافق تندروی بی منطق 

عليه مسئولان نيستند
جواد جهانگيرزاده نيزگفت: اتفاقی كه دوسال پيش 
در سالروز انقلاب اسلامی كه نماد وحدت در نظام 
اسلامی است، در هتک حرمت به رييس مجلس رخ 
داد، چنان تحيرآور بود كه فقط توانست كشور را در 
شوک ببرد و رسانه های خارجی را تغذيه و خشنود 
كند.نماينده مردم اروميه در مجلس شورای اسلامی 
افزود: تمامی كسانی كه در حادثه 22 بهمن قم شركت 
داشتند بايد مورد برخورد قاطع دستگاههای امنيتی و 
قضايی قرار گيرند زيرا مردم منتظر هستند تا ريشه 
اين تندروی ها با اقدام عاجل و فوری خشكانده شود.

وی بيان كرد: اتفاقی كه رهبر انقلاب اسلامی، مراجع 
تقليد، علمای بزرگوار و بسياری از نمايندگان مردم در 
مجلس شورای اسلامی آن را ناشايست شمردند، از 
چنان حساسيتی برخوردار است كه تمامی دستگاههای 
ذی ربط و رسيدگی كننده بايد بااولويت ويژه آن را مورد 

بررسی قرار ميداند.

پرونده اغتشاش در سخنرانی علی لاريجانی در  قم دو ساله شد

عقوبت در انتظار متهمان غائله 22 بهمن



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا در ایران 

4,380,000یک مثقال طلا

1,011,100یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,950,000سکه بهار آزادی

10,010,000سکه امامی

5,010,000نیم سکه

2,680,000ربع  سکه

1,720,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خودرو

 20637,000,000 تیپ 5

 206SD37,500,000وی 8

GLX 405 3۱,500,000پژو 

SLX 405 32,000,000پژو 

ELX 43,000,000پژو پارس 

 37,500,000پژو پارس سال

E2 90 43,000,000تندر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,500,000رانا 

LX 30,500,000سمند 

LX EF7 3۱,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خودرو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 2۱,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 

قیمت بازارنام خودرو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جدید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلندر

گزارش/ زینب آخوندی

حال  در  شورا  در  شهرداری  آینده  سال  بودجه  درحالی 
چکش کاری است که مبالغ مختلفی مانند هزار و 300 ، 970 

و 2 هزار میلیارد تومان برای آن ذکر می شود.
یازدهم دی ماه امسال بود که شهردار قم از شورای شهر خواست 

برای بررسی مسائل مالی یک جلسه فوری تشکیل دهد.
در آن جلسه مباحث زیادی مطرح شد. سوال اصلی این بود: وقتی 
ساخت و ساز راکد است، وقتی از اعتبارات دولتی خبری نیست و در 
شرایطی که شهرداری مجبور شده بودجه سال ۹3 را در اصلاحیه 80 
میلیارد تومان کاهش دهد، برای بودجه سال آینده چه روالی باید پیش 

گرفت که در نهایت تحقق به صورت واقعی اتفاق بیفتد.
ماحصل آن جلسه و نظرات قرص و محکم اعضای شورای شهر 
مبنی بر لزوم افزایش رقم، بودجه هزار و 300 میلیاردی شد که در 
یکصد و چهارمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم 

تقدیم شورا شد.
این بودجه که 500 میلیارد تومان بیش از بودجه سال گذشته است، 
یک پیوست 700 میلیارد تومانی هم دارد که شامل 2 هزار میلیارد 
ریال فاینانس، 2 هزار و 800 میلیارد ریال اعتبارات سرمایه گذاری، 

۹00 میلیارد ریال اعتبارات استانی و ملی و ... خواهد بود.
شورای شهر نیز تا پایان اسفند ماه مهلت خواهد داشت در قالب 
کمیسیون های تخصصی تمام بندها و سرفصل های موجود در این 
لایحه را مورد بررسی قرار داده و در نهایت بودجه شهر قم برای سال 

آینده را به تصویب برساند.
افزایش بودجه با کدام پشتوانه؟

از همان روز تقدیم لایحه، انتقاداتی از سوی برخی کارشناسان 
نسبت به این بودجه مطرح شد. کسانی که معتقد بودند در شرایطی 
که شهرداری های قدرتمندی مانند شهرداری تهران مبلغ بودجه خود 
را با توجه به شرایط اقتصادی کاهش داده اند، این افزایش بودجه 

پشتوانه کافی ندارد.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم بخشی از 

این معما را برای ما حل می کند.
حجت الاسلام سید محمد آتش زر در گفتگو با مهر می گوید: 330 
میلیارد تومان از مبلغ بودجه سال آینده شهرداری مربوط به اوراق 
مشارکت است که باید در بودجه پیوست ذکر شود. در واقع بودجه 

تعهدی و اصلی سال آینده شهرداری قم ۹70 میلیارد تومان است 
که نسبت به بودجه اولیه سال قبل 110 میلیارد تومان افزایش داشته 

است.
 وی در پاسخ به این سوال که چطور قرار است این بودجه در شرایط 
رکود ساخت و ساز تحقق یابد، اظهار داشت: صدور پروانه ساختمانی 
یکی از منابع درآمدی ما در بودجه سال آینده است که تقریبا 250 
میلیارد تومان از درآمد بودجه را در بر می گیرد و بخش دیگر درآمدها 
به مسائلی مانند فروش اموال، ارزش افزوده املاک، سرمایه گذاری، 
مالیات بر ارزش افزوده و ... برمی گردد که ارتباطی با رکود ساخت 

و ساز ندارد.
 رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم بودجه 

۹00 میلیارد تومانی شهرداری را منطقی می داند و معتقد است اگر 
شهرداری همت کند، این بودجه قابل تحقق است.

 در طول سال های اخیر رسم بر این بوده که بودجه اصلی شهرداری 
که مبتنی بر منابع داخلی است در قالب بودجه تعهدی مطرح شده و 
یک بودجه پیوست هم برای مسائلی مانند اوراق مشارکت، اعتبارات 
ملی و استانی، فاینانس و ... در نظر گرفته شود تا ردیف هایی که تحقق 
آن چندان در دسترس نیست موجب فربه شدن بودجه اصلی نشود. 
به همین خاطر شورا درآمد حاصل از اوراق مشارکت را در دل بودجه 

اصلی نمی بیند.
 افزایش هزینه های جاری، کاهش در بودجه

مسئله دیگر که به نظر می رسد در لایحه بودجه تقدیم شده به شورا 

قدری غیر واقعی دیده شده باشد، مقدار بودجه عمرانی است. شهردار 
قم در جلسه تقدیم بودجه عنوان کرد که تنها 22 درصد بودجه سال 
آینده جاری خواهد بود و 78 درصد باقیمانده در طرح های عمرانی 

صرف می شود.
این درحالی است که در اصلاحیه بودجه سال ۹3، رقم بودجه 
جاری شهرداری 20 میلیارد تومان افزایش داشته و ممکن است با 

اضافه شدن مواردی مانند حق تلاش مدیران بیشتر هم شود.  
محسن عابدینی پور، عضو کمیسیون امور زیربنایی شورای شهر 
قم معتقد است در شهرداری بیشتر به امور تشریفاتی اهمیت داده 
می شود تا مسائل زیربنایی به همین خاطر در اصلاحیه بودجه سال 
۹3 مواردی مانند سفرهای خارجی، برگزاری جشن و تبلیغات تحقق 
500 و 300 درصدی داشته اما در بخش عمران تحقق پایین تر از 

حد انتظار بوده است.
وی احتمال تحقق مناسب بودجه ۹4 را با توجه به رکودی که 
وجود دارد ضعیف می داند مگر اینکه شهرداری به استقراض بی رویه 

از بانک ها روبیاورد.
عابدینی پور می گوید بودجه سال جاری شهرداری از سال 8۹ هر 
سال 100 درصد افزایش داشته و پول ها بیشتر صرف مسائل روبنایی 

می شود تا زیربنایی.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه هم مانند عابدینی پور، رقم 22 

درصدی که برای هزینه های جاری ذکر شده را منطقی نمی داند.
او معتقد است شهرداری اصلا نباید این رقم را اعلام کنند. بودجه 
سالیانه باید محقق شود و در پایان سال گزارشی به مردم ارائه شود که 

درصد هزینه در ردیف های جاری و عمرانی چگونه بوده است.
تشویق به ساخت و ساز

مسئله دیگری که عابدینی پور یک آن اشاره می کند شیوه تأمین 
منابع مالی است. او می گوید میزان تعهدات شهرداری قم بسیار بالا 
رفته و شورا هر هفته لایحه ای برای استقراض از یک بانک تصویب 

می کند که در شرایط رکود این کار تصویر روشنی از آینده نمی دهد.
این عضو شورای شهر معتقد است برخلاف نظر شورا که به دنبال 
افزایش قیمت عوارض ساختمانی است، در شرایط رکود باید قیمت ها 

پایین نگه داشته شود تا تولید از نفس نیفتد.
بودجه سال آینده شهرداری قم همچنان در کمیسیون های تخصصی 
در حال بررسی است. باید منتظر ماند و دید نتیجه چکش کاری های 

شورایی ها، این نقشه راه را چگونه ترسیم خواهد کرد.

اما و اگرهای بودجه ۹۴ شهرداری قم

خروج گام به گام بازار مسکن از رکود
حجم  نسبی  افزايش  نشان دهنده  مسکن  بازار  از  آماری  های  بررسی 
معاملات در اين بازاراست. اين مساله در حالی است که به عقيده مسئولان 

افزايش قيمت در اين حوزه بيش از تورم عمومی در کشور نخواهد بود.
بازار مسكن درحالی همچنان در ركود به سر می برد كه به عقيده كارشناسان اين 
حوزه با فرا رسيدن روزهای پايانی سال احتمال تغيير در روند بازار قابل پيش بينی 

است.
با بررسی آخرين آمارهای اعلام شده از وضعيت ميزان خريد و فروش خانه در دی 
ماه امسال برای شهر تهران به رقم 32 هزار 543 قرداد می رسيم كه از اين ميزان 16 
هزار و 422 مورد مربوط به قراردادهای خريد و فروش و 14 هزار و 680 مورد مربوط 

به اجاره نامه ها بوده است.
هم چنين بررسی آمارها از ميزان خريد و فروش مسكن در كلان شهر تهران حاكی از 
آن است كه طی ماه های گذشته يعنی از آبان ماه تا حدودی سير صعودی در روند ثبت 
معاملات اتفاق افتاده است به گونه ای كه تعداد قراردادهای خريد و فروش در آبان ماه 

12 هزار و 234 مورد و در آذرماه 14 هزار و 418 قرارداد به ثبت رسيده است.
براساس اين گزارش، آمارها از ميزان كل معاملات مسكن در كشور حاكی از آن است 
كه در دی ماه امسال 160 هزار و866 مورد عقد قرارداد صورت گرفته كه از اين ميزان 
100 هزار و 943 مورد مربوط به قراردادهای خريد و فروش و 52 هزار و854 مورد هم 

مربوط به اجاره نامه ها بوده است.
همچنين ميزان قراردادهای خريد و فروش در كل كشور در دی ماه 92 معادل 85 

هزار و 743 مورد و قراردادهای اجاره هم45 هزار و 864 مورد به ثبت رسيده است.
اين روند درحالی است كه دست اندركاران بازار عقيده دارند اين ميزان رشد در حجم 
معاملات مسكن می تواند روند افزايشی در پيش گيرد؛ به گونه ای كه بازار مسكن گام 

به گام از ركود خارج شود.
معاون وزير راه و شهرسازی در امور مسكن و ساختمان در اين باره گفته بود: روند آرام 
خروج از ركود بازار مسكن از بهمن ماه آغاز شده و پيش بينی می شود در سال آينده 
هم اين روند ادامه داشته باشد.مظاهريان با تاكيد بر اينكه پيش بينی رشد قيمت ها در 
اين حوزه وجود ندارد، معتقد است افزايش قيمت در اين بازار بيش از تورم عمومی در 

كشور نخواهد بود.
به عقيده وی اگر طبق پيش بينی، قيمت مسكن متناسب با تورم سال آينده يعنی 
حدود 15 درصد تغيير كند در حقيقت قيمت  مسكن به اندازه واقعی افزايش نخواهد 
داشت.حال بايد ديد با توجه به اينكه بخش مسكن يكی از مهم ترين مولفه های اقتصادی 
در كشور به شمار می رود بر اساس پيش بينی ها با تغيير در وضعيت اقتصاد كلان 
كشور شاهد بهبود وضعيت در اين حوزه خواهيم بود و با افزايش گام به گام حجم 

معاملات مسكن، اين حوزه به سمت خروج از ركود پيش خواهد رفت يا خير.

یکشنبه -بیست و ششم  بهمن ماه 1393 - سال هفدهم - شماره 3657

شركت پشتيبانی امور دام اعلام كرد؛

کاهش قیمت مرغ تا چند روز دیگر 
معاون بازرگانی داخلی شرکت پشتيبانی امور دام کاهش جوجه ريزی و 
افزايش قيمت جوجه يک روزه را دليل افزايش قيمت گوشت مرغ در بازار 
عنوان کرد و گفت: قيمت منطقی فروش هر کيلوگرم گوشت مرغ تازه در 
بازار مصرف 6800 تا 7000 تومان است که تا چند روز آينده بازار آن متعادل 

می شود. 
عباس والوزی اظهار كرد: ثبات قيمت به معنای قيمت متعادل نيست و قيمت 
مطلوب از ثبات آن به دست نمی آيد، چراكه قيمت مطلوب يک محصول، زمانی است 
كه براساس هزينه های تمام شده و رعايت مصلحت و منافع مصر ف كننده تعيين شده 

باشد. 
وی با اشاره به هماهنگی و همكاری تنگاتنگ مسئولان دولتی اعم از ستاد تنظيم 
بازار، شركت پشتيبانی امور دام، سازمان حمايت مصر ف كنندگان و توليدكنندگان با 
مرغداران افزود:  علت افزايش قيمت مرغ، صادرات آن نيست چراكه طی 10 ماهه 
گذشته نهايتا 55 هزار تن گوشت مرغ به كشورهای مختلف صادر شده است كه در 

ميان دو ميليون تن توليد اين محصول عددی به حساب نمی آيد. 
معاون بازرگانی داخلی شركت پشتيبانی امور دام گفت: به نظر می رسد علت افزايش 
قيمت گوشت مرغ در هفته های اخير، افزايش قيمت جوجه يک روزه و كاهش جوجه 
ريزی بوده است كه با سياست های شركت پشتيبانی امور دام و وزارت جهاد كشاورزی، 

تا چند روز آينده بازار گوشت مرغ متعادل می شود. 
عرضه مرغ 6000 تومانی در استان ها

والوزی خاطرنشان كرد: طی دو هفته گذشته تا كنون مرغ منجمد شركت پشتيبانی 
امور دام به قيمت كيلويی 5800 تا 6000 تومان در ميادين ميوه و تره بار و مراكزی 
كه سازمان های جهاد كشاورزی و صنعت، معدن و تجارت استان ها معرفی كرده اند، 

عرضه شده است. 
وی افزود: يكی ديگر از اقداماتی كه در اين راستا انجام شده عرضه گوشت مرغ 
منجمد شركت پشتيبانی امور دام در بورس كالای محصولات كشاورزی بود كه 
توانستيم حدود هزار تن از اين محصول را به قيمت 4500 تا 5500 تومان )براساس 

تاريخ انقضاء( عرضه كنيم. 
معاون بازرگانی داخلی شركت پشتيبانی امور دام تاكيد كرد: با توجه به شرايط توليد، 
بازار گوشت مرغ تا چند روز آينده متعادل می شود و هيچ نگرانی بابت توليد و تامين 

بازار داخلی نداريم. 

اتحاديه صادركنندگان تشريح كرد؛

دلایل از دست رفتن سهم ایران
 در بازار جهانی فرش 

نايب رئيس اتحاديه صادرکنندگان فرش دستباف با اشاره به از دست رفتن 
بازارهای جهانی فرش ايرانی طی چند سال اخير، دلايل کاهش سهم فرش 

ايرانی در بازارهای جهانی را تشريح کرد. 
سيد رضی ميری   اظهار كرد: موضوع رقبای بازار فرش ايران مسئله ای نيست كه به 
تازگی مطرح شده باشد و سال هاست كه ايران در بازارهای جهانی رقيب دارد و بايد 
بپذيريم كه بازار جهانی فرش فقط منحصر و متعلق به كشور ما نيست و هر كشوری به 

اندازه توانايی خود سهمی در توليد فرش دارد.  
وی ضمن اظهار تاسف از اينكه ايران سهم عمده خود را در بازارهای جهانی فرش از 
دست داده و توليد و صادرات همانند سابق نيست، افزود: پسرفت در صنعت فرش عوامل 
مختلفی دارد كه از جمله می توان به سهل انگاری و كم كاری در حضور در بازارهای 

جهانی به علت مشكلات داخلی اشاره كرد. 
ميری اظهار كرد: تاثير مستقيم تحريم ها در صنعت فرش و مشكلات ارزی از جمله 

دلايل كاهش سهم ايران در بازارهای جهانی است. 
گرانی توليد از دلايل عقب ماندگی صنعت فرش ايرانی

عضو هيات مديره اتحاديه صادركندگان فرش بيان كرد: يكی از دلايل ديگری كه 
موجب شد صنعت فرش ايران از رقبايش عقب بماند گران تمام شدن توليد در داخل و 

عمدتا ثابت نگه داشتن نرخ ارز در داخل بود. 
به گفته وی بخشی از تورم به وجود آمده در اقتصاد كشور به اين دليل است كه دولت 
تلاش بسياری كرده كه نرخ دلار را ثابت نگه دارد و از افزايش آن جلوگيری كند و تمام 
اين عوامل دست به دست هم دادند كه صنعت فرش همانند بسياری از صنايع كشور 

با مشكلات داخلی روبرو شود. 

دریافت چک های بالای 10 میلیون تومان 
یک بانک ممنوع شد 

به فاصله اندکی از ابلاغ بخشنامه بانک مرکزی به بانکها مبنی بر عدم 
پذيرش چک های بيش از ۱00 ميليون تومان سه بانک، دستور برای رد چک 

های با مبلغ بالاتر از ۱0 ميليون تومان يکی از آن سه بانک صادر شد. 
با تشديد سخت گيريهای نظارتی بانک مركزی در راستای به نظم كشيدن بانكها و 
انطباق فعاليت آنها با چارچوب و مقررات تعيين شده، در يكی از اقدامات اخير نظارتی 
اين بانک وصول چک های چند بانک از سوی بانكهای ديگر با محدوديت مواجه شد. 
براين اساس، طبق دستورالعمل بانک مركزی بانكها موظف شدند كه از 9 بهمن ماه 
سال جاری تا اطلاع ثانوی از پذيرفتن چكهای با ارزش بيش از 100 ميليون تومان 
اعم از چک عادی، رمزدار و بين بانكی دو بانک تحت نظارت و يک بانک بدون مجوز 
بانک مركزی جهت واگذاری در سامانه چكاوک و يا تحويل به اتاق پاياپای اسناد بانكی 

خودداری كنند. 
در عين حال تاكيد شده بود كه در صورت تخطی بانک ها از اين دستور ضمن اينكه 
بانک مركزی هيچ ضمانتی درمقابل عواقب آن ندارد، در صورت مشاهده از طريق 
سامانه چكاوک و پايش گزارش های دريافتی از اتاق پاياپای اسناد بانكی نسبت به 

برخورد انضباطی نيز اقدام می كند. 
اما حدود 12 روز بعد از محدوديت اعمال شده برای مبادلات چكی اين سه بانک، 
روز 21 بهمن ماه )سه شنبه هفته گذشته( بانكها با دستور برای محدود تر شدن 
دريافت چک های بانک بدون مجوزی كه در بخشنامه قبلی نيز مورد توجه قرار گرفته 
بود مواجه شدند و اين بار 90 ميليون تومان ديگر از قدرت مانور اين بانک در چک 

كمتر شد. 
اين دستور كه از سوی اداره نظام های پرداخت بانک مركزی در سامانه چكاوک 
)سامانه مبادلات الكترونيكی چک( خطاب به بانكها صادر شده است حاوی اين موضوع 
است كه بايد شعب بانكها از دريافت و واگذاری چک های عادی و رمزدار با مبلغ بالای 
100 ميليون ريال )10 ميليون تومان( برای بانک... در سامانه چكاوک و مبادلات اتاق 

پاياپای اسناد بانكی خودداری كنند. 

با  نفتی  و پخش  پالایش  ملی  مسئولان شرکت 
رد اختصاص سهمیه بنزین ویژه نوروزی به مردم از 
آغاز ذخیره سازی بنزین برای تامین نیازهای کشور 
نوروز خبر  ایام  و  ماه  اسفند  پرمصرف  روزهای  در 

می دهند.
از ابتدای سال جاری تاکنون و با وجود اجرای فاز دوم 
قانون هدفمندی یارانه ها، متوسط مصرف بنزین ایران در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته رشدی دو درصدی را 
تجربه کرده است و به حدود 70 میلیون لیتر در روز رسیده 

است.
مصرف بنزین به عنوان پرطرفدارترین فرآورده نفتی کشور 
از ابتدای سال جاری تاکنون در حالی رشدی حدود دو 
درصدی را تجربه می کند که دولت تدبیر و امید از ابتدای 
سال جاری تاکنون طرح های متعددی همچون افزایش 
قیمت این فرآورده استراتژیک نفتی به بیش از 1000 تومان، 
ابطال و ساماندهی سهمیه های بنزین با اولویت خودروهای 
عمومی و خدماتی و در نهایت عرضه دو نرخی بنزین با حذف 
سهمیه های بنزین 400 تومانی را در دستور کار قرار داده 

است.
از سوی دیگر، همزمان با آغاز شمارش معکوس فرا رسیدن 
اسفند ماه و افزایش مصرف بنزین در هفته های پایانی سال 
متاثر از آغاز سفرهای نوروزی و ایام پایانی سال، تدابیر ویژه 
ای به منظور تامین بنزین مردم با اولویت کلانشهرها در صدر 

برنامه های وزارت نفت قرار گرفته است.
برای نوروز سال جاری متوسط مصرف بنزین ایران با ثبت 
یک رکورد تاریخی سه رقمی شد و از مرز 100 میلیون 
لیتر در روز عبور کرد و این جهش مصرف بنزین مسئولان 
دولتی را برای تامین بنزین نوروز 13۹4 به حالت آماده باش 

قرار داده است.
از این رو قرار است از اواسط اسفند ماه سال جاری طرح 
ویژه نظارت و بازرسی از عملکرد انبارهای نفت، جایگاه های 
سوخت در کلانشهرها و مسیرهای پر رفت و آمد بین 

شهری و به اصطلاح مناطق گردشگر پذیر آغاز شود.
از سوی دیگر مسئولان دولتی از احتمال جهش 5 تا 6 
درصدی متوسط مصرف بنزین در روزهای پایانی سال جاری 

و ایام نوروز خبر می دهند.
در همین حال، عباس کاظمی مدیرعامل شرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران با اشاره به افزایش 
ذخیره سازی بنزین در انبارهای نفت کشور، اعلام کرد: هم 
اکنون حدود یک میلیارد و 200 میلیون لیتر بنزین در 
انبارهای نفت کشور ذخیره سازی شده است و هیچ گونه 
نگرانی بابت تامین بنزین در هفته های پایانی سال و ایام نوروز 

وجود ندارد.
همزمان با افزایش سطح ذخیره سازی بنزین در انبارهای 
نفت استان های مختلف کشور این روزها احتمال اختصاص 
سهمیه ویژه بنزین نوروزی در بین خودروسواران قوت گرفته 
است موضوعی که مسئولان شرکت ملی پالایش و پخش 

فرآورده های نفتی آن را رد می کنند.
پخش  ملی  شرکت  مدیرعامل  سجادی  ناصر  سید 
فرآورده  های نفتی هم در جمع خبرنگاران با بیان اینکه هم 
اکنون بنزین مصرفی برای این ایام در کل کشور تامین و 
ذخیره سازی شده است درباره اختصاص سهمیه ویژه بنزین 
نوروزی به مردم، گفت: اختصاص سهمیه ویژه ای برای ایام 
نوروز توسط دولت بعید است ضمن آنکه بنزین صرفا به 
صورت دو نرخی 700 و 1000 تومان در ایام نوروز عرضه 
خواهد شد. از این رو پیش بینی می شود برای نوروز سال 
13۹4 صرفا در روز پایانی سال سهمیه های بنزین 60 لیتر 
با قیمت 700 تومان به کارت هوشمند سوخت خودروهای 

شخصی واریز شود.
از سوی دیگر بیژن زنگنه وزیر نفت اخیرا با رد برنامه های 
دولت به منظور افزایش قیمت بنزین در سال ۹4 گفته است: 

فعلا برنامه ای برای گرانی بهای بنزین نداریم.

سهمیه بنزین ویژه نوروز ۹۴ منتفی شد

هنوز 33 روز تا پایان سال باقی مانده، محتکران میوه دست به کار شده اند و سیب،پرتقال 
وموز را که اقلام اصلی مورد نیاز مردم در نوروز هستند ، از بازار جمع آوری می کنند تا براساس 

عطش بازار، گران تر بفروشند.
 هنوز 33 روز تا پایان سال ۹3 باقی مانده و خریدهای میوه مردم برای ایام عید، آغاز 
نشده است، اما از همین الان محتکران بازار میوه دست به کار شده و با جمع آوری میوه های 
مرغوب از سطح شهر، تلاش دارنداین کالاها را به موقع و در شب عید با توجه به عطشی که 
در بازار به وجود خواهد آمد، به فروش رسانند. از سوی دیگر، امسال اولین سالی است که 
قرار است وزارت جهادکشاورزی، کار تنظیم بازار میوه شب عید را انجام دهد. البته مسئولیت 
تنظیم بازار کالاهای اساسی نیز با توجه به جداشدن شرکت بازرگانی دولتی ایران و رفتن 
آن به وزارت جهاد کشاورزی، نیز با این وزارتخانه است، اما مطابق معمول هر سال، میوه از 
حساسیت بالایی برخوردار است و دولت چند سالی است که خود را مکلف کرده تا میوه شب 
عید مردم را با قیمت مناسب تامین کند. در واقع، از سال 84 که برخی نوسانات قیمتی برای 
میوه مورد نیاز شب عید مردم پیش آمد و محمود احمدی نژاد به مسعود میرکاظمی، وزیر 
بازرگانی کابینه خود دستور داد تا سیب و پرتقال شب عید مردم را با قیمت مناسب و به 
اصطلاح یارانه ای تامین کند، دولت رسما وارد فاز تنظیم بازار میوه شب عید شد. آن سال، 
حتی اولین مصاحبه های مطبوعاتی میرکاظمی با رسانه های گروهی، در خصوص تنظیم 
بازار سیب و پرتقال شب عید مردم بود و او وعده داد که بازار بدون مشکلی تنظیم شود. آن 
سال ها، سیاست تنظیم بازاری دولت این بود که سیب و پرتقال را از باغداران و کشاورزان 
خریداری کرده، ذخیره سازی کند و در روزهای پرتقاضای سال یعنی یک هفته باقیمانده به 
عید، عرضه گسترده ای را صورت دهد تا برخی محتکران و سوداگران، سودای سوءاستفاده 
از بازار میوه شب عید را نداشته باشند و مردم هم با قیمت مناسب، کالای خود را دریافت 
کنند، به مرور که سال ها پشت سر گذاشته می شد، دولت در تنظیم بازار شب عید خبره 
شده بود و حتی در سال 8۹ که رسما، اجرای فاز اول قانون هدفمندی یارانه ها کلید خورد و 
دولت نگرانی زیادی بابت برخی سوءاستفاده ها و تورم های ناشی از اجرای قانون داشت، کار 
به خوبی پیش می رفت. بعد از این، سال ها که مسئولیت تنظیم بازار میوه شب عید و اقلام 
اساسی مورد نیاز مردم به دست وزارت بازرگانی و بعد از آن وزارت صنعت، معدن و تجارت 

بود، امسال قرار است تنظیم بازار میوه شب عید ۹4، به دست وزارت جهادکشاورزی باشد، 
این تصمیم را نمایندگان مجلس در سال های قبل گرفته بودند ولی هیچ گاه، وزارت صنعت 
حاضر نشد مسئولیت تنظیم بازار را به وزارت جهاد بسپارد و البته وزارت جهاد نیز تا قبل از 

روی کار آمدن دولت حسن روحانی، رغبتی به دریافت این مسئولیت نداشت.
اما اکنون قرار است تنظیم بازار میوه شب عید به دست وزارت جهادکشاورزی صورت گیرد. 
ناگفته نماند که این وزارتخانه اکنون قائم مقامی را در اختیار دارد که سال گذشته به دلیل 
اختلاف با محمدرضا نعمت زاده بر سر تنظیم بازار شب عید، از وزارت صنعت جدا شد و به 

وزارت جهاد کشاورزی پیوست.
اما این تمام داستان نیست، بلکه به موازات اقداماتی که وزارت جهادکشاورزی برای تنظیم 
بازار شب عید اعم از کالاهای اساسی و سیب و پرتقال مورد نیاز مردم انجام می دهد، دلالان و 
محتکران نیز دست به کار شده اند و در سایه نبود نظارت های کافی از سوی سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، اقدام به ذخیره سازی میوه و جمع آوری برخی اقلام به 
خصوص سیب، پرتقال و موز کرده اند و همین امر، آنگونه که برخی مغازه داران می گویند، 

چند روزی است که این اقلام در میادین میوه و تره بار بسیار گران شده است.
بررسی های میدانی خبرنگار مهر حکایت از آن دارد که هم اکنون قیمت موز در میادین 
میوه و تره بار مرکزی به 3800 تا 4800 تومان رسیده است و در مقابل، مغازه داران نیز آن 
را به قیمت 5800 تا 6800 تومان عرضه می کنند، وقتی دلیل این گرانی موز را از آنها جویا 

می شویم، می گویند که موز را گران می خرند و گران هم می فروشند.
یکی از این مغازه داران در گفتگو با مهر می گوید: فروشندگان میوه در میادین میوه و تره 
بار می گویند که موز، سیب و پرتقال کمیاب شده است و برخی دلالان با مراجعه به میادین 
مرکزی میوه و تره بار و گاهی هم در استان های مبدا تولید این میوه ها که عمدتا استان های 
شمالی کشور هستند و البته استان های جنوبی کشور نیز در تامین پرتقال نقش دارند، میوه 

ها را خریداری می کنند و ذخیره سازی را برای شب عید آغاز کرده اند.
او می افزاید: البته وقتی میوه گران باشد، مشتری هم کم می شود، اما به هرحال مغازه 
داران مجبور به خرید میوه هستند تا به اصطلاح، جنس شان جور شود و مطالبه هرچند اندک 
مراجعه کنندگان را پاسخ دهند. اگر سری هم به میوه فروشی های مرکز، شرق و جنوب تهران 
بزنیم، به خوبی می توان کیفیت سیب و پرتقال را دید که نسبت به هفته های گذشته، افت 
پیدا کرده و در مقابل، قیمت نیز بالاتر رفته است، اما اگر میوه هایی مرغوب را از مغازه داران 
سراغ کنیم، آنها با قیمتی بسیار بالا آن را عرضه می کنند، بنابراین ممکن است در برخی 
بررسی هایی که مردم این روزها از میوه فروشی ها دارند، این نکته را به خوبی نمایان کند که 
مرغوبیت میوه کم شده و در مقابل، کالا گران تر شده است. بررسی های میدانی مهر نشانگر 
این است که سیب مرغوب قیمتی بین 6500 تومان و گاه تا 7 هزار تومان دارد، البته سیب 
با کیفیت متوسط در فاصله قیمتی 4500 تا 4800 تومان عرضه می شود و سیب با کیفیت 
نه چندان مطلوب و به اصطلاح مغازه دارها لک دار، با قیمتی بین 3000 تا 3500 تومان 
عرضه می شود. پرتقال هم همین وضعیت را دارد، اکنون قیمت این میوه در بازار برای نوع 
جنوبی اش از 5500 تومان تا 6800 تومان متغیر است و البته نوع شمالی اش ارزان تر است و 
قیمتی بین 1800 تومان تا 3500 تومان بسته به کیفیتش دارد، البته نوع مرغوب این میوه 
حتی در برخی میوه فروشی ها به 5000 تومان هم برای پرتقال شمالی می رسد. بنابراین 
به نظر می رسد دولت باید نظارت ویژه تری بر بازار میوه از هم اکنون داشته باشد تا نه مردم 
متضرر شوند و نه سیاست گذاری های دولت برای تنظیم بازار شب عید، بی نتیجه باقی بماند.

محتکران میوه دست به کار شدند

آگهی تحدید حدود اختصاص 
 چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک22 فرعی از 10833 اصلی واقع 
در بخش یک ثبت قم اراضی 30 متری هنرستان – ک نجف زاده – بوستان آرش- کوچه 
بهار فرعی دوم پلاک 6 که بنام خانم مریم طالبی البرز فرزند حسین میباشد , درجریان 
ثبت است که بعلت تبصره واحده ماده 13 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی بعمل نیامده از طرفی  مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود,لذا 
بنا به تقاضای کتبی نامبرده طی وارده 1/2۹271-۹3/11/21 تحدید حدود پلاک مذکور 
در روز  چهارشنبه مورخ ۹3/12/20 ساعت 8/5 الی 12 صبح در محل وقوع ملک انجام 
میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی وخصوصا مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام 
میدارد که در روز و ساعت مقرر در محل مذکورحضور بهم رسانند . مهلت قانونی از تاریخ 
تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت 
پذیرفته و رسیدگی خواهد شد ضمنا تبصره ماده مصوب 73/2/25 متعرض ظرف مدت 
یک ماه پس از تسلیم  اعتراض با اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع 

ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نماید.
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

آگهی تحدید حدود اختصاص 
 چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک 181 فرعی از 10875 اصلی 
واقع در بخش یک ثبت قم اراضی خیابان عطاران- عطاران 13- پلاک 1 و 3 که بنام آقایان 
احمد جباری – داود جباری فرزندان محمد حسین میباشد , درجریان ثبت است که بعلت 
تبصره واحده ماده 13 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی بعمل 
نیامده از طرفی  مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود,لذا بنا به تقاضای کتبی 
نامبرده طی وارده 1/2۹261-۹3/11/21 تحدید حدود پلاک مذکور درروزچهارشنبه مورخ 
۹3/12/20 ساعت 8/5 الی 12 صبح در محل وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع 
اهالی وخصوصا مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر 
در محل مذکورحضور بهم رسانند . مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه 
خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد 
ضمنا تبصره ماده مصوب 73/2/25 متعرض ظرف مدت یک ماه پس از تسلیم  اعتراض با 
اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره 

ارائه نماید.
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم



ورزشی ۴

سرپرست هيئت كاراته استان قم خبر داد؛

معافیت ستاره کاراته قم 
از حضور در مسابقات انتخابی تیم ملی

سرپرس�ت هيئت کاراته اس�تان قم از معافيت س�تاره کاراته قم از حضور در 
مسابقات کاراته قهرمانی کشور و انتخابی تيم ملی خبر داد.

عليرضا برخورداری اظهار كرد: بر اساس برنامه ريزی فدراسيون كاراته كشورمان هر ساله 
رقابت های كاراته قهرمانی كشور در اسفند ماه به انجام می رسد تا بهترين ها شناسايی شده 

و به اردوی تيم ملی دعوت شوند.
وی ادامه داد: در واقع پيكارهای كاراته قهرمانی كشور كه امسال از روز سی ام بهمن ماه آغاز 
می شود حكم انتخابی تيم ملی كشورمان در تمام رده های سنی يعنی نوجوانان، جوانان، اميد 
زير 23 سال و بزرگسالان را دارد تا 4 تيم قوی و مدعی خود را برای حضور در رقابت های 

قهرمانی آسيا آماده كنند.
ــتان را برای شناسايی  ــتان قم اضافه كرد: انتخابی های اس ــت هيئت كاراته اس سرپرس
بهترين های كاراته قم به منظور حضور موفق در مسابقات كاراته قهرمانی كشور و انتخابی 
تيم ملی برگزار كرده ايم و كاراته كاهای قم نيز در 4 رده سنی هر دو بخش كاتا و كوميته در 

اين پيكارها حضور می يابند.
وی ادامه داد: از اوايل بهمن ماه خانه كاراته قم روزهای پايانی هر هفته ميزبان و پذيرای 
كاراته كاهای مدعی عضويت در تيم منتخب استان برای شركت در مسابقات كاراته قهرمانی 
ــاءالله نتايج خوبی از پيكارهای كشوری و انتخابی  ــور و انتخابی تيم ملی بوده و ان ش كش

خواهيم گرفت.
ــناس كاراته قم از حضور در مسابقات  برخورداری با بيان اينكه يكی از چهره های سرش
كاراته قهرمانی كشور و انتخابی تيم ملی معاف است اضافه كرد: اين چهره ارزشمند امير 
مهدی زاده است كه دارنده مدال طلای سال 2012 و مدال برنز سال 2014 كاراته قهرمانی 

جهان به شمار می رود.
ــد: مهدی زاده به واسطه اينكه امسال از مسابقات كاراته بازی های آسيايی  وی يادآور ش
2014 اينچئون كره جنوبی موفق به كسب مقام نخست، عنوان قهرمانی و نشان ارزشمند 
طلا شده و در رقابت های كاراته 2014 قهرمانی جهان در شهر برمن آلمان نيز مدال برنز 
گرفته از حضور در مسابقات كاراته قهرمانی كشور و انتخابی تيم ملی معاف شده است و 

مستقيما به تيم ملی می رود.
سرپرست هيئت كاراته استان قم اضافه كرد: بر اساس اعلام كميته مسابقات فدراسيون 
كاراته كشورمان، اعضای تيم ملی حاضر در بازی های آسيايی 2014 اينچئون كره جنوبی و 
نيز مسابقات جهانی آلمان در دو بخش كاتا و كوميته در رقابت های قهرمانی كشور شركت 

نخواهند كرد.
وی يادآور شد: همچنين اعضای تيم ملی نوجوانان، جوانان و زير 21 سال كشورمان كه در 
مسابقات قهرمانی آسيا در كشور مالزی شركت كرده بودند و نيز نفرات پايگاه قهرمانی بايد 

در رقابت های كشوری شركت كنند، اما جزو سهميه استانی محسوب نمی شوند.
برخورداری به زمان برگزاری رقابت های كاراته قهرمانی كشور و انتخابی 3 رده سنی پايه 
كاراته كشورمان اشاره و بيان كرد: با برنامه ريزی فدراسيون كاراته رقابت های رده های سنی 
نوجوانان، جوانان و زير 21 سال روزهای چهاردهم و پانزدهم اسفندماه به ميزبانی هيئت 

كاراته استان فارس برگزار خواهد شد.

دبير هيئت تنيس استان قم خبر داد؛

برگزاری رقابت های تنیس قهرمانی پسران 
کشور به میزبانی قم

دبير هيئت تنيس اس�تان قم از برگزاری رقابت های تنيس قهرمانی پسران 
کشور در 2 رده سنی به ميزبانی شهر مقدس قم خبر داد.

سيدمقتدا خاتمی اظهار كرد: بعد از شركت در مسابقات تنيس قهرمانی جام حذفی كشور 
و همچنين پايان رقابت  پسران تنيس باز قم در مسابقات دور برگشت ليگ آينده سازان 

تنيس باشگاه های كشور اكنون آماده ميزبانی از پيكارهای قهرمانی كشور می شويم.
وی ادامه داد: تيم تنيس مردان قم در دهه مبارک فجر با تركيبی از بازيكنان مستعد و 
جوان كه در رقابت های معتبر كشوری و همچنين رقابت های معتبر بين المللی همچون 
غرب آسيا و تور تنيس آسيا موفق به كسب عنوان شده اند در جام حذفی تنيس ايران 

شركت كرد و عملكرد خوبی داشت.
دبير هيئت تنيس استان قم افزود: همچنين 2 تيم به نمايندگی از هيئت تنيس قم در 
مسابقات ليگ آينده سازان تنيس باشگاه های كشور حضور يافتند و تنيس بازان مستعد 

قم در تركيب تيم های ويونا اسپرت و پيام قم برای كسب موفقيت به مصاف رقبا رفتند.
وی خاطرنشان كرد: هم رقابت های جام حذفی تنيس كشور و هم مسابقات دور برگشت 
آينده سازان تنيس باشگاه های كشور از سطح بسيار بالايی برخوردار بودند و حالا نفراتی كه 
در تركيب اين تيم ها حضور داشتند خود را آماده رقابت با تنيسورهای شركت كننده در 
پيكارهای قهرمانی كشور می كنند.خاتمی با اشاره به برنامه ريزی اين هيئت برای ميزبانی 
مطلوب از برگزاری مسابقات تنيس پسران كشور در قم، بيان كرد: هيئت تنيس استان 
در دهه اول اسفند ماه سال جاری ميزبانی مسابقات تنيس پسران قهرمانی كشور را بر 
عهده خواهد داشت.وی عنوان كرد: بر اساس برنامه ريزی فدراسيون تنيس كشورمان، اين 
دوره از پيكارهای تنيس قهرمانی پسران كشور در رده های سنی زير 18 سال و زير 16 
سال به انجام می رسد و قرار است از روز هفتم اسفند به مدت يک هفته به ميزبانی هيئت 
تنيس قم برگزار شود.دبير هيئت تنيس استان قم يادآور شد: با توجه به اينكه در چند 
سال اخير چندين ميزبانی از رقابت های تنيس قهرمانی كشور را تجربه كرده ايم ان شاءالله 
ــهيد جعفر حيدريان قم ميزبانی  ــی ش اين دوره نيز در آكادمی تنيس مجموعه ورزش
تنيسورهای شركت كننده در اين رقابت ها را انجام خواهيم داد.وی تصريح كرد: با توجه 
به سرمايه گذاری بسيار خوبی كه در هيئت تنيس قم بر روی رده های سنی پايه صورت 
گرفته و استقبال بسيار خوبی كه خانواده ها و شهروندان خوب هم استانی از برنامه های 
متنوع هيئت تنيس داشته اند، خوشبختانه استعدادهای خوبی پرورش داده ايم.خاتمی در 
پايان اظهار كرد: در سال های اخير هم در سطح كشور و هم در عرصه رقابت های مهم 
برون مرزی تنيس به ويژه در رده های سنی پايه موفقيت های چشمگيری كسب كرده ايم 
و در ليگ های تنيس كشور نيز در ليگ آينده سازان و بزرگسالان دسته های اول و دوم 

قهرمانی های متعددی به دست آورده ايم.

نايب رئيس هيئت نجات غريق و غواصی استان قم خبر داد؛

معرفی نفرات برتر رقابت های نجات غریق و 
غواصی جام فجر بانوان در قم

نايب رئيس هيئت نجات غريق و غواصی استان قم از مشخص شدن افراد اول 
تا سوم مواد مختلف رقابت های نجات غريق و غواصی جام فجر در قم خبر داد.

ــتان قم همانند ساير  ــته معمارنژاد  اظهار كرد: هيئت نجات غريق و غواصی اس فرش
هيئت های ورزشی برای ايام دهه مبارک فجر و سالگرد پيروزی شكوهمند انقلاب اسلامی 

ايران برای برگزاری رقابت های جام فجر در قم برنامه ريزی كرد.
وی ادامه داد: با توجه به برنامه ريزی صورت گرفته در هيئت نجات غريق و غواصی استان 
قم ابتدا رقابت های بخش مردان به مناسبت اين دهه به انجام رسيد و سپس مسابقات 
بخش بانوان برگزار شد و در نهايت برترين ها معرفی و در حضور مسئولان هيئت تجليل 
شدند.نايب رئيس هيئت نجات غريق و غواصی استان قم افزود: نفرات برتر مسابقات نجات 
غريق و غواصی قهرمانی بانوان استان قم در پايان پيكارهای گراميداشت دهه مبارک فجر 
در حالی معرفی شدند كه اين دوره از رقابت ها نسبت به دور ه ها و رقابت های قبل سطح 
بسيار بالاتری داشت. وی خاطرنشان كرد: در واقع با توجه به در پيش بودن مسابقات نجات 
غريق و غواصی قهرمانی كشور در بخش بانوان كه قرار است در اسفند ماه به انجام برسد 
اين دوره از پيكارهای جام فجر بانوان در قم جنبه انتخابی استان را داشت و از كيفيت 
بالايی برخوردار بود.معمارنژاد بيان كرد: برگزاری رقابت های استانی نجات غريق و غواصی 
علاوه بر اينكه نفرات شاخص و استعدادهای اين رشته را برای آماده كردن يک تيم قوی 
و منسجم برای حضور در رقابت های قهرمانی كشور معرفی می كند، موجب افزايش ميزان 
آمادگی ناجيان غريق برای محافظت از جان شناگران استفاده كننده از استخرهای سطح 
استان قم می شود.وی در ادامه به كيفيت و نحوه برگزاری رقابت های نجات غريق و غواصی 
قهرمانی بانوان جام فجر در قم اشاره و بيان كرد: ميزبانی برگزاری اين رقابت ها را استخر 
ايثار بر عهده داشت و شركت كنندگان در تلاش برای كسب عناوين برتر در رشته های 
50 متر حمل مانكن و 100 متر شنا غواضی با فين به رقابت پرداختند. نايب رئيس هيئت 
نجات غريق و غواصی استان قم ابراز كرد: در رشته 50 متر حمل مانكن مسابقات نجات 
غريق و غواصی جام فجر بانوان در قم زهرا طباطبايی با عملكردی بهتر نسبت به ديگر رقبا 
در جايگاه نخست ايستاد و قهرمان شد، ضمن اينكه كامله طباطبايی و معصومه مندالو دوم 
و سوم شدند. وی به برترين های رشته 100 متر شنا غواصی بافين پيكارهای نجات غريق 
و غواصی جام فجر بانوان قم اشاره و اظهار كرد: در اين رشته خانم ها مريم طباطبايی، زهرا 

بيگدلو و مرجان خجسته فرد رتبه های اول تا سوم را كسب كردند.

در گروه هشتم مرحله مقدماتی؛
عقاب پردیسان نماینده قم

 در لیگ جوانان فوتبال کشور شد
تيم فوتبال جوانان عقاب پرديس�ان به عنوان نماينده استان قم در مرحله 
مقدماتی رقابت های ليگ منطقه ای فوتبال جوانان باشگاه های کشور به مصاف 

حريفان می رود.
 از ميان تيم هايی كه به نمايندگی از فوتبال استان قم در مسابقات ليگ های منطقه ای 
رده های سنی پايه فوتبال باشگاه های كشور حضور می يابند، يک تيم در رده  سنی جوانان 
برای كسب مجوز صعود به مرحله بعدی رقابت ها تلاش می كند و اين تيم عقاب پرديسان 

است.
تيم فوتبال جوانان عقاب پرديسان قم در ليگ رده سنی جوانان باشگاه های استان قم 
موفق به كسب عنوان نخست و مقام قهرمانی شده است و بر همين اساس موفق به كسب 
مجوز حضور در مسابقات فصل جديد ليگ  رده سنی جوانان باشگاه های كشور به عنوان 

نماينده استان قم شده است.
اسامی تيم های حاضر در مرحله نخست فصل جديد مسابقات ليگ های مناطق كشور 
در رده های سنی اميد، جوانان، نوجوانان و نونهالان در حالی از سوی كميته مسابقات پايه 
فدراسيون فوتبال اعلام شد كه حريفان نماينده فوتبال قم در مرحله مقدماتی ليگ رده 

سنی جوانان مشخص شده است.
مرحله نخست مسابقات ليگ مناطق فوتبال باشگاه های كشور در رده های سنی اميد، 
ــود كه از استان قم  ــفند ماه آغاز می ش جوانان، نوجوانان و نونهالان در حالی از اوايل اس
در ليگ رده سنی جوانان تيم عقاب پرديسان به عنوان قهرمان ليگ جوانان قم حضور 

خواهد يافت.
اين در حالی است كه در ليگ های رده  سنی اميد به نمايندگی از استان قم هيچ تيمی 
حضور ندارد اما در ليگ رده سنی نوجوانان تيم فوتبال نوجوانان افشيد، در ليگ رده سنی 
جوانان تيم عقاب پرديسان و در ليگ رده سنی نونهالان تيم های سياه جامگان و صبای 

قم حضور می يابند.
اين در حالی است كه سال گذشته در همين مقطع زمانی، تيم فوتبال اتحاد شادقلی 
نماينده فوتبال استان قم در ليگ رده سنی جوانان باشگاه های كشور بود كه به همراه 
ــهرداری اميركلا، شهرداری همدان،  ــپوليس قائمشهر، ش تيم های صبای تهران، پرس
ــگاه شازند اراک، شهرداری اردبيل، ملی پوشان تبريز، توحيد شوش، استانداری  پالايش
كرمانشاه، فجر كنگان بوشهر، شاهين اهواز، گل گهر سيرجان، سفير سبز يزد جواز صعود 

به مرحله دوم را نيز كسب كرد.
اين روزها تمرينات تيم فوتبال جوانان عقاب پرديسان در حال برگزاری است و اين تيم 
به سختی خود را آماده رويارويی با حريفان شركت كننده در گروه هشتم مرحله مقدماتی 
فصل جديد مسابقات ليگ منطقه ای فوتبال رده سنی جوانان باشگاه های كشور می كند.

فوتباليست های جوان عقاب پرديسان قم با تيم ها شهدای اردل چهارمحال و بختياری، 
فولاد ياسوج، حافظ شيراز، نگار دژ و لوازم سيروس داراب همگروه شده است در حالی 
ــاس برنامه يزی فدراسيون فوتبال كشورمان ديدارهای اين گروه از روز بيست  كه بر اس
و نهم بهمن ماه به ميزبانی باشگاه لوازم سيروس داراب برگزار می شود تا تيم ها صعود 
كننده از اين گروه به مرحله نهايی بازی های ليگ رده سنی جوانان باشگاه های كشور 

مشخص شود.

در رده سنی نونهالان؛

نمایندگان قم در لیگ فوتبال باشگاه های 
کشور هم گروه شدند

2 نماينده فوتبال استان قم در فصل جديد مسابقات ليگ منطقه ای فوتبال 
رده سنی نونهالان باشگاه های کشور با يکديگر همگروه شدند.

ــازمان ليگ آزادگان مجری برگزاری ليگ های پايه فوتبال  ــاس برنامه ريزی س بر اس
باشگاه های كشور، ديدارهای فصل جديد از مرحله گروهی مسابقات ليگ های نونهالان، 

نوجوانان، جوانان و اميد باشگاه های كشور از روزهای پايانی بهمن ماه آغاز می شود.
در هر رده سنی ليگ های پايه فوتبال باشگاه های كشور بين 40 تا 50 تيم حضور دارند 
و بخت خود را در رقابت هايی حساس و فشرده برای راهيابی به مسابقات ليگ  دسته اول 

فوتبال قهرمانی باشگاه های كشور در اين چهار رده سنی مورد آزمايش قرار می دهند.
امسال مانند سال های گذشته چند تيم به نمايندگی از هيئت فوتبال استان قم و با 
تركيبی از استعدادهای فوتبال قم قرار است در مسابقات ليگ های رده های سنی پايه 
ــگاه های كشور حضور پيدا كنند و برای دفاع از اعتبار فوتبال قم با حريفان  فوتبال باش

روبه رو شوند.
معمولا رسم بر اين است كه تيم های قهرمان هر رده سنی ليگ های باشگاهی استان 
نماينده هر استان در مسابقات باشگاه های كشور می شوند و اين اتفاق در استان قم نيز رخ 
داده و تيم هايی كه در رده باشگاهی قهرمان شده اند مجوز حضور در اين مسابقات را دارند.

به نمايندگی از استان قم امسال در مسابقات ليگ رده سنی نونهالان فوتبال باشگاه های 
كشور تيم نونهالان صبا به عنوان قهرمان ليگ نونهالان باشگاه های قم حضور می يابد اما 

اين تيم در كنار خود يک رقيب ديگر هم استانی به نام سياه جامگان را دارد.
تيم فوتبال نونهالان صبا در رقابت تيم های حاضر در مسابقات ليگ نونهالان زير 14 
سال فوتبال باشگاه های استان قم كه از قضا در پائيز سال جاری به پايان رسيد به كسب 
بيشترين امتياز بالاتر از ديگر رقبای خود در صدر جدول رده بندی ايستاد و عنوان قهرمانی 

را كسب كرد.
ــگاه فرهنگی ورزشی صبای قم فعاليت می كند  حالا اين تيم كه زيرنظر آكادمی باش
به عنوان قهرمان فوتبال نونهالان قم در ليگ باشگاه های كشور حضور می يابد اما تيم 
سياه جامگان كه از ديگر تيم های حاضر در ليگ نونهالان استان قم است به عنوان سهميه 

آزاد در اين بازی ها شركت می كند.
نكته جالب توجه اين است كه تيم های فوتبال نونهالان صبای قم و سياه جامگان قم 
بر اساس قرعه كشی انجام شده در سازمان ليگ فدراسيون فوتبال كشورمان در گروه 
نخست مرحله مقدماتی با يكديگر همگروه شده اند و بازی های خود را از روز اول اسفند 

ماه در قم برگزار می كنند.
فدراسيون فوتبال باشگاه سياه جامگان قم را به عنوان ميزبان ديدارهای مرحله مقدماتی 
ليگ نونهالان باشگاه های كشور انتخاب كرده است و بدين ترتيب سياه جامگان قم، صبای 
قم، آبفا صافهان، كانون كرج و علم و ادب همدان در شهر مقدس قم برای كسب مجوز 
صعود به مرحله بعدی ليگ نونهالان باشگاه های كشور در هفته اول اسفند ماه در ورزشگاه 

جهان پهلوان تختی قم به شكل دوره ای با يكديگر ديدار خواهند كرد.

درگیری ! معضلی برای لیگ فوتسال قم
گفت وگو: محمد چهرقانی

ليگ فوتسال قم بازيکنان زيادی را به کشور معرفی کرده 
و بازی ه�ای حساس�ی در آن رقم می خ�ورد اما تنها اتفاق 
ناخوشايندی که در بعضی ديدارهای آن می افتد، درگيری و 

اعتراض بيش از حد معمول برخی تيم هاست.
ــال ايران می دانند و  ــور، قم را مهد فوتس  تقريبا همه مربيان كش
معتقدند اگر مسئولان ورزش اين استان برنامه ريزی دقيق و منظمی 
ــتری از قم به فوتسال كشور معرفی  ــته باشند، بازيكنان بيش داش

می شوند.
معدن بازيكن سازی قطب فوتسال كشور، ليگ فوتسال اين استان 
ــت. ليگی كه از نظر فنی، حواشی و نتايج غير قابل تصور دست  اس
كمی از مسابقات ليگ برتر فوتسال ندارد، سرمايه گذاری، نوع لباس ها، 
تمرين با مربيان، پيشرفت قابل توجه در مسائل فنی، آشنايی با قوانين 
و... تقريبا در تمامی تيم های ليگ استان قم به حد مطلوب رسيده 
ــت و اين موارد موجب شده فوتسال قم بيش از پيش به چشم  اس

بيايد.
اين ليگ در سال های اخير بازيكنان زيادی را به كشور معرفی كرده 
و بازی های حساس بيش از 500 نفر تماشاگر را به خود می بيند اما 
تنها اتفاق ناخوشايندی كه در بعضی ديدارهای اين ليگ می افتد، 
ــش از حد معمول برخی مربيان و بازيكنان  درگيری و اعتراض بي
است. البته اين موضوع نيز نسبت به فصل های گذشته بهبود پيدا 

كرده است اما گاها شاهد اينگونه اتفاقات هستيم.
تيم هايی كه اين مسائل را به وجود می آورند بيشترين اعتراض را 
به نحوه داوری در مسابقات دارند، آنها معتقدند با تصميم گيری های 
ــده يا به سقوط به ليگ  ــتباه داور آنها از كورس قهرمانی دور ش اش
پايين تر نزديک می شوند. درستی يا نادرستی اظهارات اينگونه تيم ها 
بر عهده كارشناسان است اما بايد تيم های قم به اين نتيجه برسند 
كه داور، قاضی درون زمين مسابقات است و اگر از نحوه قضاوت آنها 
اعتراض دارند، می توانند پس از انجام بازی به كميته فوتسال يا كميته 
داوران اعتراض خود را داشته باشند، نه اينكه در حين برگزاری بازی با 
داور درگيری فيزيكی پيدا كنند. رئيس كميته فوتسال استان قم علت 
چنين اتفاقاتی را بی تدبيری مربيان و عدم جسارت آنها عنوان می كند. 
سيد مهدی غياثی محلی بودن تيم های قم را در نحوه رفتار بازيكنان با 

داوران مسابقه بی تاثير نمی داند.
 علت درگيری های زياد ليگ فوتسال قم چيست؟

اينگونه اتفاقات به نحوه برگزاری مسابقات و نحوه برخورد با تخلفات 

در گذشته باز می گردد؛ چرا كه در فصل های قبل خوب عمل نشد. 
ــال با بروز اينگونه عوامل، واكنش های لازم را نشان می دهيم  امس
ــر بازی ها كمک كند انجام می دهيم.  يعنی هرچه به برگزاری بهت
درگذشته خيلی از مربيان، سرپرستان و بازيكنان هر كاری دلشان 
می خواست انجام می دادند كه برخوردی با آنها صورت نمی گرفت و 
ضمنا راهنمايی های لازم به اين افراد نمی شد، به دنبال آن هستيم 
در زمان برخوردها، كمک كردن و حمايت  از تيم ها اقدامات درستی 

انجام دهيم تا فوتسال باشگاهی قم در مسير درستی حركت كند.
عامل مهم ديگر، اداره شدن باشگاه های استان قم به صورت محلی 
است. تيم های فوتسال قم ساختار محلی دارند و پايبند به خيلی از 
قوانين، مقررات و اصول نيستند چون در ليگ های كشوری فعاليت 
نداشتند و به اين دليل محلی فكر می كنند و به عواقب كارهايشان 
نمی انديشند. مسئولان تيم ها اگر تدبير داشته باشند می فهمند 
با وجود برخوردهای كميته انضباطی، نبايد به دنبال ايجاد تنش 

باشند.
 تيم آرش در هفته پنجم با يکی از بازيکنان تيم آتليه طهران 
درگيری پيدا کرد که اين کار آنها در اين هفته برابر تيم سيد 

ذاکر هم اتفاق افتاد، آيا با اينگونه تيم ها برخورد نمی شود؟
تيم آرش بازيكن محروم و دو كاراته مقابل تيم سيد ذاكر داشت كه 

در چنين شرايطی، در اين هفته نيز با بازيكنان تيم حريف و مهم تر از 
آن با داور درگيری پيدا كرد. تيم آرش بايد منتظر عواقب كارهايش 
باشد و آن را قبول كند. سرمربی اين تيم در آن ديدار بازيكنانش را 
خوب كنترل نكرد و موجب شد خود و سه بازيكنش اخراج شوند. 
وقتی بازيكنی به داور مسابقه الفاظ ركيک می گويد ما نمی توانيم 
ــود. بازيكنان  كاری انجام دهيم و بايد آن بازيكن اخراج و محروم ش
آرش فكر می كنند داور وقتی حرف هايشان را می شنود نبايد واكنشی 

داشته باشد.
 دليل اصلی اين موضوع را چه می دانيد؟

بعضی تيم های قم به خيلی از مقررات آشنا نيستند. درست است 
كه مدير باشگاه آرش برای تيم فوتسالش هزينه می كند اما بايد بداند 
اين تيم به نام او است و هر درگيری يا جنجالی به نام خودش تمام 
می شود. مدير اين باشگاه برای رفع اينگونه مسائل هميشه تلاش 
كرده است و ما نيز اين را مد نظر قرار داده ايم ولی در هر صورت آرش، 
ــيه های زيادی دارد. آنها در دو هفته اخير مقابل تيم هايی كه  حاش
حريف اصلی شان هستند شكست خوردند كه هر دوی آنها با حواشی 
زيادی همراه بوده است. تيم آرش در بحث مربی و بازيكن مشكلات 

زيادی دارد و بايد آن را برطرف كند تا موفق شود.
 چرا بعضی تيم های قم به داوری مسابقات اعتراض زيادی 

دارن�د؟ برای مثال قاس�می مربی تيم آرش هفته گذش�ته 
گفته بود در حالی که مسئولان فوتسال می توانند با تعويق 
بازی های ليگ استان، از داوران قمی ليگ برتر برای بازی ها 

استفاده کنند اين کار را انجام نمی دهند.
ــت كه يک روز ديگر  ــالن شهيد حيدريان در اختيار ماس مگر س
بازی ها را برگزار كنيم؟ ما نمی توانيم در برنامه ريزی كه در گذشته 
با مسئول سالن انجام داده ايم تغيير ايجاد كنيم و نمی توان هر طور 
دلمان خواست ساعت بازی را مشخص كنيم. آقای قاسمی كاملا اين 
مسائل را می داند اما از روی قصد و غرض چنين حرف هايی عنوان 
می كند. در ديدار با آتليه طهران به داوری اعتراض داشتند ولی مقابل 
ــيد ذاكر چرا با داور ليگ برتری درگير می شوند؟ اين تيم ها  تيم س
خودشان پايبند به مقررات نيستند و از هر چيز اشكال می گيرند تا 
هرچه خودشان می گويند درست باشد. تيم آرش در چهار هفته اول 
بازی ها 12 امتياز گرفت ولی در دو هفته اخير كه شكست خورده 
است هميشه به داور يا تيم حريف معترض بوده است. تيم آرش فكر 
می كند اگر بازی را واگذار كند دنيا به آخر می رسد اما اينطور نيست.

 عکس العمل شما نسبت به اينگونه اتفاقات چيست؟
ــيد ذاكر اعلام  داور گزارش خود را بعد از بازی تيم های آرش و س
ــاذ كند، ما اجرا  ــت و هر تصميمی كميته انضباطی اتخ كرده اس
می كنيم. سعی ما اين است اينگونه مسائل را در فوتسال قم برطرف 
كنيم. تيم های ديگری همچون سيد ذاكر، صدراسيستم، آهن آلات 
و آپكوپارس هم در قم وجود دارد كه كارشان را بدون حاشيه ادامه 
می دهند. تيم آتليه طهران هم با مديريت خوبی كه داشته توانسته 
برخلاف دو مسابقه اول خود از نظر نتيجه گيری و اخلاقی بهتر شود 

كه جای تقدير دارد.
 بروز درگيری ها به پيشرفت فوتسال قم چه لطمه ای می زند؟

در مجموع 14 تيم ليگ استان تنها 2 تيم يک مقدار ضعيف تر از 
سايرين نتيجه می گيرند و مابقی تيم ها مدعی قهرمانی و هم سطح 
ــتند كه اين خود موجب افزايش حساسيت ها می شود. بنده  هس
ــكالی ندارد ولی بيرون زمين  معتقدم رقابت درون زمين هيچ اش
نبايد درگيری اتفاق بيافتد و همه اين مسائل به ضرر فوتسال قم 

است.
 با توجه به کناره گيری تيم آرش در ديدار با تيم سيد ذاکر، 

نتيجه اين بازی چگونه خواهد شد؟
آرش 6 بر 4 از حريف خود عقب بود كه از بازی انصراف داد. در هر 
صورت آنها بازی را واگذار كرده اند و فكر می كنم نظر كميته انضباطی 

اضافه كردن 3 گل به گل های تيم سيد ذاكر باشد.

سرمربی تیم فوتبال صبای قم معتقد است که حق 
تیمش در بازی با تراکتورسازی ضایع شده و جامعه 
باد قضاوت علیرضا فغانی در فینال جام  داوری در 

ملت های آسیا خوابیده است.
مهدی تارتار در خصوص شرایط تیم صبای قم بعد از 
شکست 3 بر 2 خانگی مقابل تراکتورسازی اظهار داشت: 
شرایط مان خوب و داوری ها نمی گذارد شرایط خوبی داشته 

باشیم.
وی افزود: صبا در نیم فصل اول در کورس بالای جدول بود 
و شانس کسب سهمیه آسیایی هم داشت اما اکنون نه تنها 
از کورس خارج شده ایم بلکه به زودی با این شرایط در خطر 
سقوط قرار می گیریم. اگر 2، 3 هفته دیگر هم نتوانیم نتیجه 
بگیریم، تیم های پایین جدول به ما می رسند و جزو تیم های 

پایین جدول خواهیم شد.
سرمربی صبا با اشاره به اینکه داوری های لیگ در چند هفته 
گذشته تأثیر زیادی روی نتایج بازی ها داشته است، گفت: به 
نظرم جامعه داوری باید فکری اساسی به حال قضاوت ها کند. 
اکنون در باد قضاوت علیرضا فغانی در فینال جام ملت های 
آسیا خوابیده ایم و فکر می کنیم داوری ما بهترین است. فکری 

هم به حال بهتر شدن آن نداریم.
تارتار با بیان اینکه گفته شده برای دیدار تیمش مقابل 
تراکتورسازی داوری 40 ساله و کاملاً با تجربه انتخاب شده 
)جواد  داور  این  اگر  می گویم  من  کرد:  خاطرنشان  است، 
شرفی( با تجربه و خوب بوده، چرا تا به حال برای پرسپولیس 
و استقلال قضاوت نکرده است؟ چرا تاکنون یک بازی سنگین 
به او نداده اند که قضاوت کند؟ اگر این داور خوب است باید 
بازی های پرسپولیس و استقلال را هم قضاوت کند، اگر هم 
خوب نیست چرا برای بازی های ما این داور را می گذارند؟ 
تیم هایی مثل ما چه فرقی با پرسپولیس، استقلال و تیم های 
بزرگ دارند؟ وی در خصوص اینکه بازیکنانش معتقد بودند 
پنالتی مشابهی با پنالتی تراکتورسازی برای صبا گرفته نشده 
است، اظهار داشت: من از صحنه دور بودم و نمی توانم در این 
خصوص نظری بدهم اما بحث ما چیز دیگری است. ما که 

فیلم بازی را دیدیم و صحنه ای که پنالتی برای تراکتورسازی 
بازیکن  شوت  و  نداشت  دید  اصلاً  ما  بازیکن  شد  اعلام 
تراکتورسازی هم در فاصله بسیار کمی به دست مدافع ما 
برخورد کرد. بازیکنان ما در اواخر بازی معتقد بودند دقیقاً 
همین اتفاق در محوطه جریمه تراکتورسازی رخ داد اما برای 
ما پنالتی اعلام نشد. اگر آن صحنه پنالتی بوده باید برای ما 
هم پنالتی می گرفتند. سرمربی صبا ادامه داد: در نیمه اول 
میرهانی هاشمی از تنها مدافع تراکتورسازی رد شد و با خطا 
او را متوقف کردند که اگر داور خطا می گرفت باید بازیکن 
حریف را اخراج می کرد اما به نظرم به همین دلیل اصلاً خطا 
نگرفت. در یک صحنه هم بازیکن ما با دروازه بان تراکتورسازی 
تک به تک شد که آفسایدی اشتباه اعلام شد. چرا باید این 

همه اشتباه در یک بازی صورت بگیرد؟
تارتار یادآور شد: بازی زیبایی بود و بچه های ما زحمت 
زیادی کشیدند اما متأسفانه به حق شان نرسیدند. ما اشتباه 

فردی هم زیاد داشتیم و روی گل سوم که ضربه ایستگاهی 
تیموریان وارد دروازه ما شد، اشتباه فردی باعث گل شدن 
این موقعیت شد. نباید چنین اشتباهاتی داشته باشیم و برای 
تیم ما خوب نیست.  وی درباره بازی بعدی تیمش مقابل 
این تیم، گفت: همه  با  پرسپولیس و دشوار بودن رقابت 
بازی های لیگ سخت است. نفت مسجدسلیمان، پرسپولیس، 
استقلال، سپاهان، فولاد و همه بازی های دیگر به یکدیگر 
نزدیک هستند. اینگونه نیست که بازی آسانی داشته باشیم. 
می بینید که ما در بازی با پدیده موقعیت های زیادی داشتیم 
تراکتورسازی  تیم  اما همین  بازی می شدیم  برنده  باید  و 
را شکست داد. پدیده که تراکتور را شکست داده بود به 
پرسپولیس باخت و از این سو تراکتورسازی ما را در خانه 
شکست داد. این نشان دهنده نزدیکی رقابت بین تیم هاست 
و بازی روز پنجشنبه با پرسپولیس هم مثل تمام مسابقات 

دشوار است.

از كورس خارج شديم و به زودی در خطر سقوط قرار می گيريم

تارتار: جامعه داوری در باد قضاوت فغانی در فینال آسیا خوابیده است

پرسپولیس در شرایطی برابر پدیده به پیروزی رسید که ابهاماتی در مورد مطرح 
شدن برنامه دو ساله درخشان وجود دارد. مشخص نیست مسئولانی که از فردای 

خود خبر ندارند چطور از درخشان برنامه دو ساله خواسته اند!
 درخشان در پرسپولیس ماندگار شد البته نه آنطور که خوردبین و خود درخشان 
می گویند بلکه فعلا در این تیم ماندگار شد تا همه فرصت داشته باشند تا اندکی دیگر فکر 

کنند. البته طاهری نایب رئیس هیات مدیره ارائه این برنامه را رد کرده است.
نکته اما اینجاست که محمود خوردبین اعلام کرد درخشان برنامه دو ساله داده است! این 
اعلام از آن جهت بسیار عجیب بود که پرسپولیس در بهمن ماه به مزایده نهایی گذاشته 
می شود و احتمالا واگذار می شود حتی اگر در بهمن ماه به هر دلیلی واگذار نشود قیمت 
پایین می آید و دوباره این اتفاق رخ می دهد چرا که دولت موظف به خصوصی سازی است 

و چندان تمایلی برای حفظ این تیم ندارد.
اگر به این نکات دقت کنیم متوجه می شویم که چه درخشان برنامه دو ساله داده باشد 

و چه هیات مدیره آن را پذیرفته باشد یا نه فرقی نمی کند، مهم این است که صاحب این 
پرسپولیس برای سال بعد فرد دیگری است نه این هیات مدیره که امروز برنامه دوساله 
درخشان را گرفته و به درخشان باز هم فرصت داده است! در واقع بقیه حرفها نمایشی است 

برای آرام کردن فضای ورزشگاه ها.
سعی برای ایجاد آرامش

واقعیت اما چیست؟ هیات مدیره پرسپولیس و به ویژه محمود خوردبین با این همه سال 
حضور در ورزش می داند که تنها اگر بازیکنان پرسپولیس و البته هواداران به این نتیجه 
برسند که درخشان بازی به بازی قراردادش با پرسپولیس تمدید می شود هرگز پشت او 
نخواهند بود و احتمال شکست برای درخشان و پرسپولیس هر روز بالاتر می رود در نتیجه 
باقی حرفها برای تولید فضایی مناسب برای درخشان است البته از مسیری نخ نما شده و 

قدیمی.
 کارنامه نامناسب برای برنامه دو ساله

به طور کلی باید تاکید کرد که درخشان برای آنکه برنامه دو ساله به هیات مدیره 
پرسپولیس بدهد و آن هیات مدیره آن را بررسی کند فاقد کارنامه مناسب است. حمید 
درخشان حتی پیش از ورود به پرسپولیس هم کارنامه موفقی نداشت و در داماش و شاهین 
بوشهر و ... موفق نشان نداده بود و آن روز تنها با تکیه بر کارنامه 20 سال قبلش در 

پرسپولیس بود که پا به این تیم گذاشت.
 اما امروز در کارنامه او تنها یک پیروزی در دربی است که می درخشد و یک پیروزی برابر 
پدیده و نه هیچ نکته واقعا مثبت دیگری. در نتیجه گرفتن برنامه دو ساله یا به کل کار غلطی 
بوده یا اصلا رخ نداده است و درخشان تنها با اتکا به نزدیکی واگذاری پرسپولیس است که 

فعلا در این تیم ماندگار شده است.
 مسئولانی که از فردای خود خبر ندارند!

اعضای هیات مدیره و مسئولان باشگاه پرسپولیس در شرایطی از حمید درخشان برنامه 
دو ساله خواسته اند که با توجه به مطرح شدن بحث واگذاری این باشگاه، آنها از فردای خود 
هم خبر ندارند که هستند یا نه؟ در این شرایط مشخص نیست آنها بر چه اساسی از سرمربی 

خود که نتایج قابل قبولی هم کسب نکرده برنامه دو ساله خواسته اند؟

رییس  می گوید  ایران  فوتبال  داوری  کارشناس 
سازمان لیگ به جای درخواست برای ارتقای جایگاه 
آموزش داوران ایران به فکر امنیت شغلی و پرداخت 

دستمزدهای آنان باشد.
حیدر سلیمانی با ابراز تاسف از ارسال نامه مهدی تاج به علی 
کفاشیان در مورد وضعیت داوری، اظهار کرد: به نظرم آقای 
تاج بهتر است به جای پرداختن به مسائل آموزشی داوران به 

دنبال بر طرف کردن دغدغه های مالی آنها باشد.
او ادامه داد: رییس سازمان لیگ فوتبال ایران در بخشی از 
گفته های خود داوران را مقصر دانسته اند. البته من هم قبول 
دارم در برخی از بازی ها داوران مقصر بوده اند، ولی وقتی امنیت 
روانی داوران فراهم نباشد چه انتظاری از آنها می توان داشت. 
این کارشناس داوری ایران با بیان این که بیشتر داوران ما 
فاقد تمرکز هستند، گفت: وقتی امنیت روانی و آسایش شغلی 
داوران فراهم نباشد، تمرکز فکری آنها از بین می رود و در این 
میان ناخواسته شاهد اشتباه هاتی نیز خواهیم بود. سلیمانی 
اضافه کرد: وقتی داوران ما از نظر مالی دغدغه  دارند تمرکز 
لازم برای قضاوت در آنها از بین می رود. داوران ما از نظر 

آموزش در سطح خوبی قرار دارند و اگر قرار است مباحث 
آموزش در مورد آنها وجود داشته باشد بهتر است این آموزش 
مداوم و در طول فصل باشد. او خاطر نشان کرد: بسیاری از 
داوران ایرانی محجوب هستند و از حق خود دفاع نمی کنند 
و همین امر سبب شده تا هجمه هایی به سوی آنها آورده 
شود. در حالی که برخی از داوران لیگ های رده های پایین 
برای مدت طولانی است که دستمزد دریافت نکرده اند، چطور 

می توان انتظار تمرکز کامل را از آنها داشت؟ 
این کارشناس داوری فوتبال ایران همچنین به وجود برخی 
از اختلاف نظرها در عرصه داوری ایران اشاره کرد و گفت: یکی 
از موارد دیگر اختلاف بین فریدون اصفهانیان به عنوان رییس 
کمیته  داوران و حسین عسگری، رییس دپارتمان داوری 

فدراسیون فوتبال است.
 این اختلاف برای مدت طولانی سبب از بین رفتن بخشی 
از تمرکز داوران شده است. این اختلاف به ضرر داوری ایران 
است و هر چه زودتر باید حل شود. او در پایان خاطر نشان 
کرد: امیدوارم با فراهم شدن آسایش شغلی و امنیت روانی 

داوران شاهد ارتقای جایگاه داوری ایران باشیم.

برنامه دو ساله مشکوک درخشان

سلیمانی: تاج به جای آموزش به فکر دغدغه های داوران باشد
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علمی و سلامت

این افراد میوه را پس از غذا مصرف کنند 

افراد لاغر پس از غذا ميوه را مصرف کنند تا بدين وسيله از اشتهای آنها 
جلوگيری نشود.

سيد مرتضی صفوی متخصص تغذيه گفت: افرادی كه دارای اضافه وزن محسوب 
می شوند قبل از غذا، ميوه مصرف كنند به دليل آنكه مصرف آن باعث پر شدن معده فرد 

می شود و به اين وسيله از اشتهای وی جلوگيری می نمايند.
وی با اشاره به چگونگی مصرف ميوه برای افراد لاغر اظهار داشت: افراد لاغر ميوه را بعد 
از غذا مصرف می كنند تا بدين وسيله از اشتهای آنها جلوگيری نشود علاوه بر آن فرد به 

كمبود ويتامين مبتلا نشود.
اين متخصص تغذيه ادامه داد: مصرف ميوه پس از غذا برای افراد لاغر سبب می شود تا 
ويتامين ها و املاح مورد نياز بدن تامين گردد و نيازهای بدن آنها برطرف گردد علاوه بر آن 

مصرف ميوه پس از غذا از اشتهای افراد جلوگيری نمی كند.

خونریزی مفصل زانو
 شایعترین معضل این بیماری است 

بيماران هوفيلی بايد توجه داشته باشند که مفصل زانو بيش تر در معرض 
خونريزی قرار می گيرد.

داوود اولاد دمشقی فوق تخصص هماتولوژی و مديكال انكولوژی گفت: بيماری هموفيلی 
به دليل كمبود فاكتورهای انعقادی خون در فرد ايجاد می شود.

وی ادامه داد: هموفيلی انواع مختلفی دارد و بر اساس ميزان كمبود فاكتور 8 متفاوت 
است. اگر ميزان كمبود فاكتور 8 كمتر از 1 درصد باشد هموفيلی شديد، ميزان فاكتور 8 
در محدوده ی 1 درصد الی 5 درصد هموفيلی متوسط و در صورتی كه بيش از 5 درصد 

ولی كمتر از 20 درصد باشد، هموفيلی خفيف ناميده 
دمشقی اظهار داشت: قبل از اعمال جراحی در بيماران هموفيلی بسته به نوع هموفيلی 
و نوع جراحی، در صورت لزوم فاكتور انعقادی به بيمار تزريق می شود. فردی كه دچار 
هموفيلی خفيف است نيازی به دريافت روزانه فاكتور انعقادی ندارد، اما در موارد شديد 

دريافت اين فاكتور ضروری است.
وی افزود: شايع ترين تظاهر اين بيماری خونريزی داخل مفاصل است و مفصل زانو 
بيش تر در معرض اين خونريزی قرار دارد. خونريزی داخل ماهيچه، مغزی، داخل چشمی 

از تظاهرات ديگر هموفيلی است.
دمشقی در پايان گفت: با داشتن اطلاعاتی در مورد سابقه خانواده مادری فرد می توان به 

وجود اين بيماری پی برد. آزمايش PTT و INR در تشخيص هموفيلی به كار می رود.

ده ها نوع جدید بیماری های گوارشی
 شایع شده است 

در دو دهه اخير نوع جديد اختلالات و بيماری های گوارشی شايع شده که اين 
نوع اختلالات و بيماری ها موجب افت شديد کيفيت زندگی شده است.

علی اكبر كاهدی، فوق تخصص گوارش و كبد ، اظهار داشت: شيوه های زندگی مردم 
به گونه ای شده است كه در سالهای اخير، بسياری از بيماری ها و اختلالات به ويژه 
بيماری های مزمن و غير واگير شايع شده و هزينه های جانی و مالی هنگفتی را به مردم 
و كشورها تحميل كرده است. وی تاكيد كرد: در دو دهه اخير دهها نوع جديد اختلالات 
و بيماری های گوارشی شايع شده كه اين نوع اختلالات و بيماری ها موجب افت شديد 
كيفيت زندگی شده است. كاهدی، تصريح كرد:  در گذشته معمولا بيماری های عفونی 
شايع بودند كه البته در حال حاضر اشكال جديد بيماری های گوارشی شايع شده اند كه 
عدم تحرک بدنی، روش های غذايی نامناسب و شيوه های غلط زندگی در اين موضوع 
نقش جدی و مهمی دارند. وی خاطر نشان كرد: انواع مختلف سرطان های دستگاه 
گوارش، اختلالات و بيماری هايی نظير رفلاكس و كبد چرب و همچنين انواع هپاتيت از 
جمله مهمترين بيماری های مرتبط با دستگاه گوارش است كه در چند سال اخير، شيوع 

گسترده ای يافته اند.

اغلب موارد کبد چرب
 ناشی از این دو عامل است 

اغلب موارد کبد چرب ناشی از چاقی و پرخوری است و اين دو عامل موجب 
شيوع هپاتيت ناشی از کبد چرب شده اند.

علی اكبر كاهدی، فوق تخصص گوارش و كبد ، افزود: كبد چرب، هپاتيت و رفلاكس 
بيماری های بسيار شايعی هستند كه در بين گروههای سنی مختلف، گرفتارهای زيادی 

را موجب شده اند.
وی با بيان اينكه هپاتيت ناشی از كبد چرب در چند سال اخير شيوع بالايی يافته است، 
تاكيد كرد: اغلب موارد كبد چرب ناشی از چاقی و پر خوری است و اين دو عامل موجب 
شيوع هپاتيت ناشی از كبد چرب شده اند. كاهدی گفت:  برخی از بررسی ها نشان می دهند 
كه ميزان شيوع كبد چرب در بسياری از مناطق از ميزان شيوع هپاتيت بيشتر است و 
متاسفانه شيوع كبد چرب روز به روز درحال گسترش است. وی يادآور شد: درصد بالايی 
از افراد جامعه بيشتر از نيازشان قند و چربی مصرف می كنند كه اين دو ماده نقش اصلی 
در ابتلا به كبد چرب و بيماری های مشابه دارند. كاهدی خاطر نشان كرد:  مشكل اصلی در 
بسياری از زمينه ها از جمله بيماری هايی نظير كبد چرب، نوع تغذيه افراد جامعه و داشتن 

عاداتی نظير پر خوری و چاقی و اضافه وزن است.

آمارها نشان می دهند؛

موارد اوتیسم  10 تا 15 درصد
 افزایش  یافته است 

آمارها نشان می دهند که موارد ابتلا به اوتيسم  در سال های اخير در اغلب 
مناطق جهان، حدود ۱0 تا ۱5 درصد افزايش يافته و اين بيماری در بين پسران  

بيشتر از دختران بروز کرده است.
حميد نجاری متخصص مغز و اعصاب اظهار داشت: اوتيسم نوعی اختلال مغزی است 
كه پردازش  اطلاعات را با مشكل مواجه كرده و تعاملات انسان را با اطرافيان خود مختل  
می كند.وی با اشاره به آمارهای جهانی  در خصوص بيماری  اوتيسم و شيوع آن در مناطق 
مختلف جهان، تاكيد كرد: آمارها نشان می دهند كه موارد ابتلا به اوتيسم در سال های 
اخير در اغلب مناطق جهان، حدود 10 تا 15 درصد افزايش  يافته و اين بيماری  در بين 
پسران  بيشتر  از دختران بروز كرده است. نجاری افزود: براساس برخی از آمارها از هر 100 
نفر جمعيت، يک تا دو نفر به اوتيسم  مبتلا هستند كه البته افراد مبتلا درجات  متفاوتی از 
اين بيماری  را بروز می دهند. وی با بيان اينكه آمار اوتيسم در ايران در مقايسه با بسياری از 
كشورهای جهان پايين تر است، خاطر نشان كرد: بسياری از مبتلايان به اوتيسم  در مدارس 
و سازمان های كودكان استثنايی مشغول  به تحصيل  هستند و اغلب آنها پيشرفت های 

خوبی در تمام مراحل زندگی دارند.

بیماری های خواب؛ درمان بیماری های مزمن 
را با مشکل مواجه کرده است 

ابتلا به بيماری های خواب علاوه بر ايجاد عوارض متعدد جسمی و روانی، 
درمان بيماری های مزمن به ويژه پاسخ اين بيماريها به درمان های دارويی را با 

مشکل مواجه کرده است.
پژمان جوانشير  متخصص اعصاب و روان گفت: تاكنون دهها نوع بيماری  مرتبط با خواب 

كشف شده كه برخی از اين بيماری ها با بسياری  ديگر از بيماری ها در ارتباط هستند.
وی با اشاره به اينكه بسياری از مردم دچار اختلالات  تنفسی در حين خواب هستند، 
افزود:  گاهی اين اختلالات به اندازه ای قابل ملاحظه و حتی شديد هستند كه بر روی ساير 

بيماری ها به ويژه درمان آنها تاثير  جدی می گذارند.
جوانشير  تاكيد كرد: ابتلا به بيماری های خواب علاوه بر ايجاد عوارض  متعدد جسمی  
و روانی، درمان بيماری های مزمن  به ويژه پاسخ اين بيماری ها به درمان های دارويی را با 
مشكل  مواجه كرده است.وی اظهار كرد: به عنوان مثال افرادی كه دچار  بيماری های خواب 
به ويژه  انواع متوسط و شديد آن هستند، به درمان اختلالاتی  نظير فشار خون و چربی 
خون پاسخ مناسبی نمی دهند.جوانشير  خاطر نشان كرد: حتی برخی از بررسی ها نشان 
دهنده  اين موضوع هستند كه بيماری های خواب ممكن است روند درمان  بيماری های 

قلبی و عروقی  و مغزی  و عصبی  را نيز با مشكلاتی رو به رو سازند.

آسیب های نخوردن صبحانه صبحانه نخوردن

صبحانه خيلی مهم است و چشم پوشی از آن در طولانی مدت آسيب های جدی 
به سلامتی می زند. در اين مطلب به بررسی نتايج پژوهش های انجام شده در 

خصوص آسيب های صبحانه نخوردن می پردازيم.
شتاب زندگی مدرن باعث شده است كه هميشه ی خدا وقت كم بياوريم. در اين بين 
خيلی ها برای جبران كمبود وقت قيد صبحانه را می زنند و احتمالا با نوشيدن يک چای از 
خانه بيرون می زنند؛ اما بايد بدانيد كه اين وعده ی غذايی خيلی مهم است و چشم پوشی از 

آن در طولانی مدت آسيب های جدی به سلامتی می زند. 
در اين مطلب به بررسی نتايج پژوهش های انجام شده در خصوص آسيب های صبحانه 

نخوردن می پردازيم.
صبحانه نخوريد مغزتان درست کار نمی کند

به طور كلی تغذيه ی نامناسب روی رشد ذهنی كودكان و نوجوانان تاثير منفی می گذارد. 
محققان دانشگاه مريلند مشاهده كردند كودكانی كه صبحانه نمی خورند در مدرسه احساس 
خستگی بيشتری كرده و نمی توانند به درستی تمركز داشته باشند. به عقيده ی محققان 
دانشگاه آيووا ايالات متحده ی آمريكا نيز بچه هايی كه به ميزان كافی آهن، يد و پروتئين 
اختلالات  ها دچار  بچه  اين  دارند.  پايين تری   )IQ(بهره ی هوشی نمی كنند  دريافت 
حافظه و مشكلات يادگيری می شوند. نتايج پژوهشی كه در سال 2005 در مجله ی به 
Psychology and Behavior چاپ رسيده است نشان می دهد كودكانی كه برای 
صبحانه بلغور جو دوسر مصرف می كنند حافظه ی كوتاه مدت قوی تری دارند. به طور كلی 
نتايج تمام پژوهش های انجام شده در خصوص صبحانه نشان می دهد كه مصرف منظم 
صبحانه باعث افزايش قدرت حل مسائل، بهبود يادگيری، افزايش خلاقيت كاری و به خاطر 

سپاری بهتر می شود.
صبحانه نخوريد چاق می شويد

برای كنترل بهتر وزنتان حتما صبحانه ميل كنيد. تصور نكنيد كه با صرف نظر كردن از 
اين وعده، كالری كمتری دريافت كرده و زودتر لاغر می شويد. نتايج بررسی های متعدد نشان 
می دهد افرادی كه صبحانه می خورند و ورزش می كنند وزن بيشتری كم می كنند و راحت 
تر می توانند وزن خود را تثبيت كنند. مصرف غلات برای اين وعده ی غذايی باعث می شود 
كه مصرف مواد چرب كاهش پيدا كند. افرادی كه صبحانه نمی خورند برای كسب انرژی و 
مقابله با گرسنگی در وعده های اصلی يا ميان وعده ها پرخوری می كنند. بدون شک هميشه 
شنيده ايد كه صبحانه اصلی ترين وعده ی غذايی روزانه است. اهميت اين وعده برای افرادی 

كه قصد لاغری دارند چند برابر می شود. 
نتايج پژوهشی كه در سال 2003 و در مجله ی Epidemiology به چاپ رسيده است 
نشان می دهد افرادی كه قيد صبحانه را می زنند بيشتر در معرض چاقی مفرط قرار می گيرند. 
مصرف مواد غذايی مناسب برای صبحانه مانع از تجمع انسولين می شود. بايد بدانيد كه اين 

هورمون باعث می شود كه سلول های چربی، اسيدهای چرب بيشتری ذخيره كند.
به عقيده ی محققان بچه هايی كه صبحانه می خورند كمتر در معرض نواسانات وزن قرار 
می گيرند. يكی از دلايل اصلی چاقی ناشی از صبحانه نخوردن اين است كه بدن در حالت 
روزه ی طولانی مدت قرار می گيرد. سپس زمانيكه غذا مصرف می كنيد بدن مواد غذايی 
دريافتی را به صورت چربی ذخيره می كند تا در حالت روزه طولانی مدت از آن ها استفاده 
كند. نتايج پژوهشی كه در سال 2013 انجام شده است نشان می دهد خوردن صبحانه ی 
كامل مانند تخم مرغ و ناهار سبک باعث تسهيل كاهش وزن، كاهش خطر ابتلا به ديابت، 
بيماری های قلبی و كلسترول بالا می شود؛ در حاليكه عكس اين قضيه يعنی صبحانه ی 

سبک و ناهار سنگين چنين تاثيری را ندارد.

بدون صبحانه: کاهش جذب مواد مغذی
صبحانه اولين وعده ی غذايی برای تامين مواد مغذی بدن است. افرادی كه به صبحانه 
شان اهميت می دهند كلسيم، فيبر، زينک )روی(، آهن و ويتامين های A،C و B2 بيشتری 
دريافت می كنند. اگر از خير صبحانه بگذريد خودتان را از تغذيه ی سالم محروم خواهيد 
كرد. خوردن يک واحد ميوه در اين وعده باعث می شود كه راحت تر به ميزان 5 تا 8 واحد 
ميوه و سبزيجات در روز دست پيدا كنيد. نتايج پژوهش هايی كه روی دانشجوها انجام شده 
است نشان می دهد افرادی كه صبحانه مصرف می كنند مواد مغذی، ويتامين ها و مواد معدنی 

بيشتری جذب می كنند.
تاثير چشم پوشی از صبحانه روی بی نظمی قاعدگی

نتايج پژوهشی كه در روی دانشجوها انجام و در سال 2012 در مجله ی Appetite به 
چاپ رسيده است نشان می دهد دانشجوهايی كه به طور مرتب از صبحانه صرفنظر می كنند 
بيشتر در معرض بی نظمی های قاعدگی قرار می گيرند. اين اختلالات شامل پريودی های 
دردناک و خونريزی های غير منظم می شود. به عقيده ی محققان اين افراد علاوه بر سندرم 

پيش از قاعدگی از مشكل يبوست نيز رنج می برند.
صبحانه نخورها بی اعصاب تر هستند

مصرف مواد غذايی مناسب برای صبحانه باعث تامين ويتامين ها و مواد معدنی بدن شده 
و كمک می كند كه با انرژی بيشتری روز را سپری كنيد. اما صرفنظر از اولين وعده ی 
غذايی باعث می شود كه خيلی زود احساس خستگی و كج خلقی كنيد. نتايج پژوهشی كه 
در سال 1999 در مجله ی Psychology and Behavior به چاپ رسيده است نشان 
می دهد بزرگسالانی كه صبحانه ی كاملی مصرف می كنند خوش خلق تر و مثبت تر از افراد 

ديگر هستند. 
صبحانه نخورها هميشه گرسنه اند

يكی از دلايل ضعف كردن و احساس گرسنگی مداوم، عدم مصرف صبحانه است. افرادی 
كه روز خود را با مصرف صبحانه آغاز می كنند وزن متناسب تری دارند و كمتر گرسنه 
می شوند؛ اما زمانيكه روز خود را بدون صبحانه آغاز می كنيد معده تان سيگنال هايی به مغز 
فرستاده و اعلام خالی بودن می كند؛ در نتيجه از همان ابتدای روز حس گرسنگی در بدنتان 
شكل گرفته و باقی می ماند. هر چه ديرتر اقدام به خوردن بكنيد نيز احساس گرسنگی تان 
بيشتر خواهد شد. به عقيده ی محققان صبحانه نخورها بيشتر در دام تغذيه ناسالم می افتند. 
اين افراد برای سير شدن و مقابله با احساس گرسنگی شان هر ماده ی غذايی نامناسب را نيز 
مصرف می كنند. در واقع از چيپس و پفک گرفته تا ساندويچ سوسيس و كالباس و سس های 
چرب و غيره را روانه ی معده شان می كنند. متاسفانه اين مسئله نيز باعث تغذيه ی نامناسب 

و در نهايت چاقی افراد می شود.
صبحانه نخورها نای تکان خوردن ندارند

بدن از زمانی كه بيدار شده و آماده ی فعاليت می شود نياز به كالری دارد تا انرژی خود را 
تامين كند. در واقع بدون انرژی لازم، انجام فعاليت های روزانه نيز دچار مشكل خواهد شد. 
زمانيكه بدن انرژی كافی را دريافت نمی كند مجبور می شود به انرژی هايی كه به صورت گلوكز 
در بافت ها ذخيره شده است مراجعه كند و همين كار باعث خستگی و سستی آن می شود. 
 British Journal of Nutrition نتايج پژوهشی كه در ماه اوت سال 2012 در مجله ی
به چاپ رسيده است نشان می دهد كه صرفنظر كردن از صبحانه باعث می شود سطح انرژی 
بدن پايين آمده و ميزان فعاليت های جسمی نيز كاهش پيدا  كند. بايد بدانيد كه مغز و بدن 
برای داشتن عملكردی مناسب به گلوكز نياز دارند. در نتيجه بعد از گرسنگی شبانه، فقط 

صبحانه می تواند بدن را تغذيه و انرژی لازم برای آغاز فعاليت های روزانه را به او بدهد.
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يک مخترع ايرانی موفق به ساخت صندلی جراح و دندانپزشک شد که قابليت 
تنظيم ارتفاع را دارد.

محمدرضا رجبی - مخترع " صندلی جراح و دندانپزشک گفت: اين صندلی مربوط به 
دندانپزشكان و جراحان است چراكه آنها زمان زيادی را ايستاده هستند، از اين رو نياز به يک 
صندلی با قابليت های تنظيم ارتفاع و چرخش دارند تا با تسلط بيشتری به جراحی و اعمال 

پزشكی بپردازند.
وی با اشاره به اينكه اين صندلی برای جلوگيری از عوارض ايستادن مانند واريس، كمردرد، 
گرفتگی های گردن است، افزود: استفاده از اين صندلی می تواند از انحنای كمر و خستگی های 

بيش از حد دندانپزشكان  و جراحان جلوگيری كند.
رجبی اظهار داشت: البته اين صندلی نه تنها برای دندانپزشكان بلكه برای صنوف ديگر از 

جمله آرايشگری نيز قابل استفاده است.
وی با اشاره به اينكه اين صندلی مخصوص با استفاده از پايه های گردشی و با طرحی خاص 
ويژه نشيمن، تكيه گاه، زيربغل و ناحيه سينه پزشک ساخته شده است، افزود: جايگاه بازو و پا 
و ارتفاع در اين صندلی قابل تنظيم هستند و مانع از خستگی و عدم تسلط پزشک می شود. 

همچنين اين نوع صندلی قابليت چرخش دارد.

ساخت دقیق ترین ساعت جهان با دقت 16 میلیارد ساله!

کمک مرده ها به درمان سریع تر زخم های پوستی زنده ها با دستاورد دانشمند ایرانی
دانشمند ايرانی دانشگاه منچستر و همکارانش دريافته اند که پوست بدست آمده 
از افراد مرده بزودی می تواند برای درمان زخم های زندگان مورد استفاده قرار بگيرد.

 دكتر اردشير بيات، مهندس زيستی دانشگاه منچستر و تيمش دريافتند، پوست افرد مرده 
كه عاری از سلول های فرد شده، می تواند در درمان زخم های حاد مانند سوختگی و همچنين 
زخم های دردناک مؤثر باشد.آن ها بر اين باورند كه درمان جديد می تواند برای زخمهايی كه 
بسادگی ترميم نمی يابند، موثر باشد. دهه های متوالی دانشمندان به دنبال توليد جايگزين های 
مؤثر پوست برای درمان زخم ها و تقليد از ماتريكس خارج سلولی – چارچوب پروتئين ها و 
تركيباتی كه سلول ها را به هم متصل كرده  است – بوده اند. آن ها اكنون بر روی استفاده از 
پوست واقعی تمركز كرده اند. دكتر بيات و تيمش ابتدا پوست بدست آمده از انسان مرده را با 
آنتی بيوتيک پاكسازی كرده و سپس با استفاده از مواد شوينده، آنزيم ها و ديگر مواد شيميايی، 
سلولها را از پوست حذف كردند تا سيستم ايمنی بدن گيرنده واكنش كمتری به آن نشان داده 

و پوست جديد را رد نكند.
آن ها لايه داخلی پوست – درم – كه حاوی رگهای خونی، عصب ها، فوليكول های مو و غدد 

عرق است را از سلول عاری كرده و تنها ماتريكسی از پروتئين ها را باقی گذاشتند.
دكتر بيات اين فرآيند را به پوسته خالی يک خانه عاری از اثاثيه تشبيه كرده كه می توان آن را 

ساده تر از ساخت يک ساختمان تازه، مسكونی كرد. وی اظهار كرد: به همين شيوه، پاكسازی 
لايه داخلی پوست به ارائه چارچوبی می پردازد كه بدن می تواند در نهايت آن را از سلولهای خود 
پر كند.  محققان دريافته اند كه پاكسازی پوست از سلول می تواند برای درمان زخمهای حاد 
مانند سوختگی مورد استفاده قرار بگيرد.  آن ها چهار صفحه پوستی و هر كدام به اندازه پنج 
ميليمتر را از 50 داوطلب سالم جمع آوری كردند.  يكی از زخمها بطور طبيعی مورد درمان قرار 
گرفت، زخم ديگر با اتصال مجدد پوست برداشته شده درمان شد، زخم سوم با يک جايگزين 
پوستی ساخت دست بشر و زخم چهارم توسط پوست عاری از سلول يک انسان مرده تحت 
درمان قرار داده شدند. تيم بيات دريافت كه پوست انسان مرده نتايج بهتری را در رشد رگهای 
خونی جديد نشان داده و به سختی پوست خود فرد بود. اين پوست همچنين توانست بافت 
زخم را بازسازی كند.  مزيت استفاده از اين پوست بجای پوست مصنوعی اين است كه بدن 
با ساختار پوست واقعی سازگارتر است.  دكتر بيات قصد دارد پوست عاری از سلول شده را بر 
روی بيماران بيشتر آزمايش كرده و همچنين از تحريک الكتريكی برای مشاهده امكان تسريع 

فرآيند ترميم استفاده كند.
 اين تيم پيش از اين نشان داده بود كه از پوست انسان مرده می توان در درمان زخم های 

مزمن كه طی شش تا هشت هفته و حتی گاهی تا سال ها ترميم نمی شوند، بهره برد.

موتور جستجوی متفاوتی برای شناسایی جنایتکاران

ناسا نخستین زیردریایی فضایی جهان را می سازد

سازمان پروژه های تحقيقاتی پيشرفته دفاعی دولت امريکا از موتور جستجوی 
متفاوت خبر داده که می تواند تبديل به سلاحی مفيد برای مبارزه با جرايم شود.

 دولت امريكا مدعی ساخت موتور جستجوی متفاوتی با نام Memex شده كه می تواند 
پرده از فعاليت های غيرقانونی جنايتكاران بردارد تا ارتش ايالات متحده به سادگی قادر به 

پيگيری جرائم آنها باشد.
دارپا  DARPA سازمان پروژه های تحقيقاتی پيشرفته دفاعی دولت امريكا اعلام كرده 
است، در حال فعاليت بر موتور جستجوی متفاوتی است تا با كمک آن بتوان از ابعاد جديدی از 
 Memex  معاملات و قاچاق ها، حملات سايبری، هک ها و ... آگاهی پيدا كرد. اين پروژه كه
Deep Web Search Engine نام دارد، تبديل به سلاحی متفاوت برای مبارزه با جرم و 

جنايت خواهد شد.

برخی معتقدند كه گوگل، مايكروسافت، بينگ، ياهو و ... تنها دسترسی 5 درصدی از محتوای 
وب را در اختيار كاربرانشان قرار می دهند در صورتی كه  Memex موتور سرچ قدرتمندی 

است كه قادر به جستجوی عميق در وب است.
»كريس وايت«، مخترع اين موتور جستجوگر و عضو دارپا می گويد: »اينترنت و فضای 
وب بسيار گسترده و نامرئی هستند و نياز به يک جستجوگر وب عميق احساس می شد تا 
با كمک آن بتوان جستجوهای متفاوتی از گوگل، ياهو و ... را در اختيار داشت. با كمک اين 
موتور جستجو می توان از معاملات، قاچاق، حملات سايبری، هک های سازمانی شده و ... 

آگاهی پيدا كرد.«
با استفاده از اين موتور جستجو می توان به اطلاعات گسترده تری از قبيل نمودارها، نقشه ها 

و مرزها و ... نيز دسترسی داشت.

پس از زمين، تيتان – بزرگترين قمر سياره زحل- 
مهمترين عضو منظومه شمسی محسوب می شود. 
حالا ناسا در نظر دارد تا برای نفوذ در اقيانوس های 

اين جرم مرموز فضايی زيردريايی بسازد.
 ناسا در سالهای اخير انبوهی از سيستم های حركتی 
برای توسعه اكتشافات خود در سيارات و اجرام مختلف 
منظومه شمسی طراحی و ساخته است و حالا در نظر دارد 
زيردريايی هايی را برای توسعه اين برنامه راهی فضا كند. 
قرار است اين رويداد مهم فضايی تا سال 2040 عملياتی 

شود.
در سمپوزيوم ايده های پيشرفته مفهومی ناسا كه به 
تازگی در فلوريدا برگزار شد، دانشمندان و مهندسان اين 
آژانس فضانوردی طرح اوليه ساخت زيردريايی فوق مدرنی 

برای نفوذ به اعماق اقيانوس های تيتان ارايه كردند.
اين اقيانوس ها مملو از هيدروكربن های مايعی هستند 
كه در قطب های بزرگترين قمر زحل به چشم می خورد.

به عقيده بسياری از دانشمندان علوم فضايی اگر قرار 
باشد عجيب ترين قمر از ميان انبوه اقمار منظومه شمسی 

انتخاب شود تيتان گزينه نخست خواهد بود.
منظومه  سياره  نخستين   – عطارد  از  بزرگتر  تيتان 
شمسی از حيث فاصله با خورشيد – است و در علم نجوم 
به عنوان تنها قمر در منظومه شمسی به شمار می آيد 
كه ساختار اتمسفريک كاملی دارد. با اين حال اين قمر 

بسيار سرد است.
كاوشگرهايی كه در دهه های گذشته به زحل و اقمار 
آن رسيده است از بخشی از ناشناخته های تيتان پرده 

برداشته اند. در خلال اين بررسی ها مشخص شده كه 
سه اقيانوس بزرگ قطبی شامل متان و اتان در اين قمر 

وجود دارد.
 Kraken Mare بزرگترين اقيانوس از اين مجموعه
نام دارد كه در سال 2007 و توسط كاوشگر كاسينی 
كشف شد. تخمين زده می شود مساحت اين اقيانوس 
400 هزار كيلومتر مربع و عمق آن نيز درحدود 160 متر 
باشد. دانشمندان معتقدند نفوذ به اعماق اين اقيانوس ها 
پرده از بسياری از رازهای تيتان خواهد برداشت. از اين رو 
ناسا به فكر ساخت زيردريايی ويژه ای برای اين منظور 
افتاده است. اين زيردريايی حدود يک تن وزن داشته و از 
سيستم پيش رانش الكتريكی برای مأموريتی كه 90 روز 

به طول خواهد انجاميد استفاده خواهد كرد.

ضبط کننده نوارقلب اینترنتی ساخته شد
يک مخترع ايرانی توانست دستگاه ضبط کننده نوار قلبی را بسازد که مقاوم 

به آب است و می تواند به صورت ۱4 روز نوار قلب را مداوم ضبط کند.
محمدحسين غفوری - فارغ التحصيل رشته پزشكی عمومی و مخترع "دستگاه هولتر 
مانيتيورينگ مقاوم به آب" گفت: اين دستگاه قابل حمل است و به هيچ وجه امكان 
جابجايی ندارد چراكه با جابجايی هولترمانيتورينگ »ضبط كننده« نوار قلب به درستی 
نشان داده نمی شود. وی با اشاره به اينكه هولترمانيتورينگ هايی كه در حال حاضر مورد 
استفاده قرار می گيرند وزن بالايی دارند و امكان جابجايی آن زياد است، افزود: استفاده از 
اين ضبط كننده های نوار قلب، برای سالمندان بسيار سخت است، از اين رو ايده ساخت 
هولترمانيتورينگ هايی با وزن پايين ايجاد شد كه می تواند بدون سيم به ضبط نوار قلب 
بپردازد. غفوری با بيان اينكه اين دستگاه قابل تنظيم استو به صورت تک ليدی نمونه 
برداری می كند، اظهار داشت: اين دستگاه علاوه بر اينكه وزنی در حدود چهل گرم دارد، 
كارايی راحت تری نسبت به هولترمانيتورينگ های كنونی دارد و به راحتی می تواند 
زير لباس مخفی باشد. به گفته وی، هولترمانيتورينگ ضد آب خاصيت انتقال امواج به 
صورت وايرلس را دارد و با هر دستگاه كامپيوتری كه برنامه اكسل را داشته باشد، می 
توان نوار قلب را مشاهده كرد. وی با تاكيد بر اينكه اين دستگاه نمونه خارجی ندارد، افزود: 
در نمونه های خارجی هولترمانيتورينگ ها، به هيچ وجه امكان تنظيم آن برای انواع 
بيماری ها وجود ندارد. وی افزود: استفاده از هولترمانيتورينگ ضد آب برای افرادی كه 
پزشكشان در دورترين منطقه نسبت به خودشان است، قابل مخابره است كه در اين 
صورت می توان سيگنال های قلبی را با اينترنت و گوشی به پزشک ارسال كرد. غفوری 
يادآور شد: هولترمانيتورينگ های كنونی می توانند حداكثر نوار قلب را به مدت دو 
ساعت ضبط كنند كه برای بيشتر از دو ساعت از ضبط كننده های زير پوستی دردناک 
استفاده می شود، ولی هولترمانيتورينگ ضد آب می تواند به مدت 14 روز ضربان قلب 
را ضبط كند. وی با اشاره به اينكه اين هولترمانيتورينگ مقاوم به آب است، افزود: برنامه 
ضبط قلب طوری طراحی شده كه هر يک دقيقه يكبار نوار قلب بيمار را گرفته و روی 

cd ضبط می كند كه اين زمان نيز قابل تغيير و تنظيم است.

ساخت صندلی ویژه دندانپزشکان و جراحان 
توسط یک مخترع ایرانی

محققان ژاپنی موفق به ساخت ساعت های شبکه نوری فوق دقيق شده اند که 
هر ۱6 ميليارد سال تنها يک ثانيه از دست می دهد.

اين ساعت كه با استفاده از اتم های فوق سرد در شبكه ای از پرتوهای ليزری ساخته شده، 
حدود 1000 برابر دقيق تر از ساعتهای اتمی مورد استفاده كنونی برای تعريف زمان است.

به گفته محققان آزمايشگاه مترولوژی كوانتومی مركز فوتونيک پيشرفته ريكن در ژاپن، 
ساعتهای با اين درجه دقت می توانند حوزه های جديدی از علم را با اندازه گيری تغييرات 

كوچک نوسانات در نيروی گرانش ايجاد كنند.
اين امر بدان دليل است كه زمان در يک ميدان گرانشی قوی بسيار آهسته تر از ميدان 
ضعيف حركت می كند؛ انبساط زمان ناشی از گرانش در نظريه نسبيت عام انيشتين 
پيش بينی شده بود. با قرار دادن اين ساعتهای فوق دقيق در اعماق مختلف در سراسر 

جهان می توان تغييرات كوچک در گرانش زمين را اندازه گيری كرد.
اين كار به زمين شناسان در درک برخی فرآيندهای عامل رويدادهايی مانند زمين لرزه 

كمک كرده و حتی پيش بينی آن ها را امكان پذير خواهد كرد.
 به گفته محققان، اين ساعت همچنين می تواند استاندارد بين المللی جديدی را برای 
ثانيه ايجاد كند. در حال حاضر ثانيه ها توسط ساعت بين المللی اتمی تعريف می شوند كه 
از نوسانات الكترون های درون يک اتم سزيم در زمان سردسازی آن تا حدود صفر مطلق 

استفاده می كند. اين الكترون ها در زمان نوسان، ريزموجهايی منتشر می كنند كه قابل 
اندازه گيری هستند.  دقت بهترين ساعتهای اتمی سزيم به حدی است كه هر 100 ميليون 

سال يكبار حدود يک ثانيه جابجا می شوند.
 اما محققان ژاپنی با استفاده از اتمهای استرونتيوم كه در يک شبكه ليزری به شكل 

جعبه تخم مرغ نگه داشته شده اند، دو ساعت شبكه نوری ساختند.
 يک اتم در هر پياله شبكه و درون مخزنی با سرمای منفی 180 درجه سانتيگراد نگه 
داشته می شود. دانشمندان با اندازه گيری فركانس نور جذب شده توسط ميليون ها اتم 

توانستند از آن برای اندازه گيری زمان استفاده كنند.
 محققان در سالهای اخير بسيار تلاش كرده اند تا دقت اين ساعتها را ارتقا بخشند 
اما تاكنون توليد نمونه ای كه بتواند از ساعت های اتمی كنونی عملكرد بهتری ارائه كند، 

مشكل بوده است.
 اكنون دانشمندان ژاپنی دريافتند كه با استفاده از ليزر يک طول موج خاص و سردسازی 

اتمها می توان برای ارتقای دقت اين ساعتها استفاده كرد.
 آن ها دو نمونه از اين ساعتها را برای يک دوره زمانی يک ماهه جهت تائيد دقت نظريه 
خود استفاده كردند. به گفته دانشمندان، اگر ساعتهای آن ها از زمان آغاز جهان در 13.8 

ميليارد سال قبل آغاز بكار كرده بودند، اكنون تنها يک ثانيه از دست داده بودند.

يک متخصص تغذيه در امور سرطان اعلام كرد؛

5 گروه  غذایی اصلی در برنامه تغذیه  کودکان

يک متخصص تغذيه در امور سرطان گفت: تغذيه نقش مهمی در پيشگيری از 
بيماريهای مزمن از جمله سرطان دارند و بايد برنامه غذايی کودکان شامل غلات، 

سبزی، ميوه، لبنيات، گوشت و حبوبات و مقداری روغن های گياهی باشد.
سيد حسين داوودی گفت: سوء تغذيه در كودكان مبتلا به سرطان علاوه بر اينكه 
سلول های بدخيم را افزايش می دهد، بلكه عوارض ناشی از درمان های سرطان را نيز تحت 
تأثير قرار می دهد. وی ادامه داد: بنابراين داشتن آگاهی از يک تغذيه سالم در كودكان 
ضروری است. اين در حالی است كه عادات غذايی از ابتدای كودكی شكل می گيرد و 
تا دوران بلوغ ادامه دارد. در سال های ابتدايی افزايش وزن، قد و دور سر 3 تغيير اساسی 
محسوب می شوند. داوودی افزود: برای تأمين تمام مواد غذايی موردنياز كودک برنامه 
غذايی بايد تأكيدی از غذاهای مختلف در گروه های اصلی غذايی باشد. اين متخصص تغذيه 
در امور سرطان افزود: گروه اول غلات است كه تأمين كننده انرژی موردنياز كودک بوده و 
دارای ويتامين های گروه B، آهن، پروتئين، منيزيم و فيبر است. وی ادامه داد: سبزی ها 
گروه دوم هستند كه تأمين كننده ويتامين، مواد معدنی و فيبر است و گروه سوم نيز ميوه ها 
هستند. اين گروه علاوه بر تأمين ويتامين و مواد معدنی روزانه، دارای آنتی اكسيدان های 
قوی بوده كه به عنوان عوامل ضد سرطان شناخته شده اند. داوودی گفت: شير و لبنيات 
گروه بعدی است كه تأمين كننده ويتامين، كلسيم، فسفر و پروتئين بوده و دارای ويتامين 
B12 است كه در مواد غذايی گياهی يافت نمی شود. وی افزود: گروه پنجم گوشت، حبوبات 
و مغزها هستند. آهن موجود در غذاهای حيوانی مناسب تر و قابل جذب تر است. اين گروه 
تأمين كننده ويتامين، پروتئين، روی و آهن است. در رأس هرم، چربی ها و قندهای ساده 
قرار دارند كه بايد توجه كرد كالری بيشتری توليد نكنند. اين متخصص تغذيه در امور 
سرطان افزود: روغن های مايع گياهی مانند ذرت و آفتابگردان به دليل حجم كم، توليد 

انرژی زياد و داشتن امگا3 و امگا6 برای كودكان منبع مناسبی هستند.

8 ساعت خوابیدن  در شبانه روز
 توانایی مغز را سه برابر افزایش می دهد 

مطالعات نشان می دهند که هشت ساعت خوابيدن در شبانه روز، توانايی مغز 
را در انجام محاسبات ذهنی،  تفکر، ايجاد آرامش، يادگيری و بسياری از ديگر از 

فعاليت ها تا سه برابر افزايش می دهد.
محسن عابدينی  نيا روانپزشک افزود: درصد بالايی از افراد جامعه در طی شب، دچار 
مشكلاتی می شوند  و متاسفانه اين افراد معمولا اقدام خاص جهت درمان مشكل خود 

صورت نمی دهند.
وی با اشاره به اينكه اغلب مردم خواب كافی ندارند، تصريح كرد: هر انسان بايد در طی 
شبانه روز 6 تا 8 ساعت بخوابد و كمتر از اين ميزان  می تواند توانايی مغزی را كاهش دهد.

عابدينی نيا تاكيد كرد: مطالعات نشان می دهند كه 8 ساعت خوابيدن در شبانه روز، 
توانايی مغز را در انجام محاسبات ذهنی، تفكر، ايجاد آرامش، يادگيری و بسياری ديگر از 

فعاليت ها تا سه برابر افزايش می دهد.
وی گفت: همچنين  بسياری از پژوهش ها نشان می دهند كه داشتن خواب كافی، 

احتمال بروز سر درد و ميگرن  را نيز تا حد بسيار زيادی كاهش می دهد.
عابدينی نيا يادآور شد: خواب كافی در كودكان و جوانان اهميت زيادی دارد كه البته 
در سال های اخير به دليل نوع زندگی  مردم، بسياری از كودكان  و جوانان بسيار كمتر از 

حد مورد نيازشان می خوابند.
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مسیر دسترسی به بیمارستان امام رضا)ع( قم 
درحال احداث است

مدير درمان اداره کل تامين اجتماعی قم، گفت: مسير دسترسی به بيمارستان 
امام رضا )ع( اس�تان از بلوار الغدير به س�مت اين مرکز درمانی درحال احداث 

است.
ــت: اين پروژه به همت استاندار قم ساخته می شود كه  داوود عليمحمدی اظهار داش
ــی آسان به اين بيمارستان از نقاط مختلف شهر را بر  ــک مشكل عدم دسترس بدون ش

طرف می كند.
وی در بخش ديگری از سخنان خود ، بيمارستان امام رضا )ع( را تنها بيمارستان تامين 
اجتماعی قم دانست ، افزود: اين مركز درمانی در آغاز سال 93 كار خود را با 50 تخت آغاز 
و پس از آن 25 تخت ديگر نيز به آن اضافه شد و قرار است، تا پايان سال اين تعداد تخت 

به بيش از يكصد تخت افزايش پيدا كند.
ــال جاری ضريب اشغال تخت در بيمارستان امام رضا 40  وی با بيان اينكه در آغاز س
ــش از 80 درصد افزايش پيدا  ــت،افزود: اين ضريب در حال حاضر به بي درصد بوده اس

كرده است.
مدير درمان تامين اجتماعی قم همچنين با اشاره به استخدام نيروهای جديد در اين 
بيمارستان، اظهار داشت: با اين اقدام بسياری از بخش های بيمارستان كه تاكنون با دليل 

كمبود نيرو با يكديگر ادغام شده بودند ، از هم تفكيک می شوند كه اين امر 
ثاثير زيادی بر ارتقا كيفيت خدمات دهی در اين بيمارستان خواهد داشت.

وی با اشاره به تلاش های انجام شده جهت مجهز نمودن اين بيمارستان به مجهزترين 
ــكی و درمانی، تصريح كرد: ديجيتال شدن تمام دستگاه های  وسايل و تجهيزات پزش
ــخيص  ــكوپ جراحی مغز و اعصاب برای تش راديولوژی و همچنين تهيه يک ميكروس
تومورهای مغزی و يک ميكروسكوپ جراحی چشم مدرن تنها بخشی از اقدامات انجام 

شده و يا در دست انجام در اين زمينه است.
وی افزود: ميانگين هزينه های صورت گرفته برای تامين وسايل و تجهيزات مورد نياز 
برای اعمال جراحی سنگين شامل تعويض مفصل و ستون فقرات بيماران تحت پوشش 

اين استان در سال جاری 45 ميليون ريال بوده است.
عليمحمدی گفت: امسال بيش از 220 مورد جراحی سنگين با استفاده از بيمه تامين 

اجتماعی در اين استان انجام شده است. 
وی تصريح كرد: اگر يک فرد معمولی و مستمری بگير آن هم با سن بالا بخواهد، حداقل 
دو مهره كمر خود را عوض كند بايد چيزی در حدود 100ميليون ريال هزينه كند، كه 

تامين اين مبلغ كاری غير ممكن است.
ــال جاری تنها بيش از 10 ميليارد ريال برای جراحی تعويض  وی با بيان اينكه در س
ديسكهای بيرون زده يا پاره شده در ستون فقرات هزينه صورت گرفته است، افزود: به 
خاطر تضييقات و مشكلات مالی تا پايان سال امكان انجام اين جراحی ها ميسر نمی باشد.

عليمحمدی با اشاره به قرار داشتن بيش از 700 هزار نفر از جمعيت قم تحت پوشش 
ــداران، داروخانه ها،  تامين اجتماعی، تصريح كرد: بيمارستانهای دانشگاهی، سپاه پاس
ــتان از جمله طرف قرار دادهای تامين  ــگاه ها و بيش از 40 مركز خيريه در اس آزمايش

اجتماعی هستند، كه خدمات بسيار مناسبی را به بيمه شدگان ارايه می دهند.
عليمحمدی همچنين با اشاره به قرار گرفتن دستگاه امحای زباله های عفونی در بيمارستان 
امام رضا)ع(،تصريح كرد: اين مركز درمانی تلاش كرده، تا با رعايت استانداردهای لازم كار 

امحا و معدوم كردن زباله های عفونی را انجام دهد.

شرایط واریز عیدی فرهنگیان
 حق التدریس ها و دانشجو معلمان اعلام شد 

عيدی فرهنگيان به ميزان 603 هزار و 500 تومان اس�ت که دانشجو معلمان 
متعهد خدمت به لحاظ عدم اشتغال به کار تمام وقت مشمول عيدی نمی شوند و 
معلمان حق التدريس نسبت به ساعات تدريس مشمول دريافت عيدی هستند. 
بخشنامه مربوط به پرداخت عيدی فرهنگيان از سوی سيدمحمد بطحايی معاون توسعه 

مديريت و پشتيبانی وزارت آموزش و پرورش ابلاغ شد.
ــنامه آمده است:  پرداخت پاداش آخر سال) عيدی( به ميزان 6.035.000  در اين بخش
ريال به كارمندان رسمی، ثابت، پيمانی، خريد خدمت، قراردادی و موقت به نسبت خدمت 
ــت با رعايت تبصره های 1 و 2 بند)1( و بند)3( مصوبه هيئت مورخ 18 بهمن  ــام وق تم

هئيت وزيران بلامانع است.
ضمنا دانشجويان متعهد خدمت)مشغول به تحصيل( به لحاظ عدم اشتغال به كار تمام 
ــمولين ماده 95 قانون مديريت خدمات كشوری شامل مفاد مصوبه مذكور  وقت و مش

نخواهند بود.
در بخشنامه هئيت دولت درخصوص پرداخت عيدی كاركنان دولت آمده است: پرداخت 
پاداش آخر سال )عيدی( به كاركنان خريد خدمت، قراردادی و موقت نسبت به خدمات 
تمام وقت آنها در سال 93 خواهد بود و در هر حال ميزان عيدی اين افراد از 50 درصد 

رقم مذكور كمتر نخواهد بود.
خدمت نيمه وقت بانوان از لحاظ اجرای اين تصويب نامه، تمام وقت محسوب می شود 

و معلمان حق التدريس نسبت به ساعات تدريس مشمول اين تصويب نامه می شوند.

معاون سازمان بيمه سلامت خبر داد؛

استخدام نیرو و تکمیل بسته خدمتی
 بیمه سلامت در سال آینده 

معاون توسعه مديريت و منابع سازمان بيمه سلامت ايران با اشاره به تصويب 
ساختار جديد تشکيلاتی و صدور مجوز جذب قابل توجه نيرو توسط معاونت 
برنامه ريزی و نظارت راهبردی و معاونت توسعه مديريت و منابع انسانی رياست 
جمهوری گفت: طبق تاکيد رييس جمهور منابع حوزه سلامت در سال های آتی 

تقويت خواهد شد. 
ــاره به اينكه دولت عزم راسخی را در تحقق بيمه سلامت  ــبانان با اش دكتر پهبد پورش
همگانی از خود نشان داده است افزود: تحقق اين مهم كه در سال های قبل مغفول مانده 

بود، در سال جاری حلاوت آن را به كام مردم شريف ايران چشانيده است. 
وی افزود: تصويب ساختار جديد تشكيلاتی و صدور مجوز جذب قابل توجه نيرو توسط 
معاونت برنامه ريزی و نظارت راهبردی و معاونت توسعه مديريت و منابع انسانی رياست 
جمهوری كه با اهتمام مديريت ارشد سازمان به وقوع پيوست، باعث خواهد شد تا تركيب 
نيروی نظارتی، مديريتی و راهبری سازمان تكميل شود كه در سال آتی به بدنه كارشناسی 
سازمان اضافه خواهد شد.  پورشبانان با اشاره به اينكه در اين راستا برنامه ريزی های لازم 
برای ارتقای فرآيندهای كاری صورت گرفته تا با همكاری ساير نهادها، ساختار تشكيلاتی 
سازمان را در تمامی شهرستان های كشور و بالاخص شهرستان های جديد گسترش دهيم 
اظهار كرد: قصد داريم با تاسيس ادارات جديد و جذب نيروی انسانی متخصص و كارآمد 

بدنه كارشناسی سازمان را بيش از پيش ترميم و تقويت كنيم. 
معاون توسعه مديريت و منابع سازمان بيمه سلامت ايران جوان سازی سازمان را يكی از 
اهداف اصلی اين معاونت دانست و گفت: در نظر داريم با افزودن نسل جديد نيروی انسانی 
ــتوانه ای برای آينده سازمان داشته باشيم تا تمهيدات لازم برای تحقق  به سازمان، پش
سياست های ابلاغی مقام معظم رهبری و قانون برنامه پنجم توسعه در زمينه سلامت 
انديشيده شود.  وی با ابراز اميدواری نسبت به استمرار روند تخصيص منابع مالی لازم 
اين طرح در سال 94 خاطرنشان كرد: طبق تاكيد رييس جمهور منابع حوزه سلامت در 
سال های آتی تقويت خواهد شد. همچنين در سال آينده علاوه بر ارائه بسته خدمتی و 
تكميل آن، به سمت خريد راهبردی درخصوص بسته خدمات بيمه پايه به منظور ارتقای 

سلامت مردم و در نهايت رضايتمندی بيشتر آنها حركت خواهيم كرد. 

تشکیل جلسه مجمع سراسری خیرین ازدواج 
به سال آینده موکول شد 

مديرکل دفتر برنامه ريزی ازدواج و تعالی خانواده وزارت ورزش و جوانان گفت: 
نشست سراسری مجمع خيرين ازدواج کشور، سال آينده برگزار می شود. 

دكتر بهمن بهمنی اظهار كرد: قرار بود نشست سراسری مجمع خيرين ازدواج كشور در 
ماه جاری برگزار شود، اما به منظور افزايش مشاركت خيرين تصميم گرفتيم اين نشست 
سال آينده برگزار شود؛ چراكه خيرين در پايان سال مشغول كارهای مالی و حسابرسی 

هستند و فرصت كافی برای جلب مشاركت آن ها وجود ندارد. 
ــزی ازدواج و تعالی خانواده وزارت ورزش و جوانان تصريح كرد:  مديركل دفتر برنامه ري
هفته گذشته ثبت مجوز مجمع كشوری خيرين ازدواج از وزارت كشور به اطلاع ما رسيد. 

بنابراين اين مجمع به عنوان تشكلی تاييد شده از نظر وزارت كشور محسوب می شود. 

حضرت علی عليه السلام در قسمتی از خطبه شانزدهم 
می فرمايند: انحراف به راست و چپ و افراط و تفريط گمراهی، و 
جاده اصلی راه وسط است. مسير کتاب الهی و آثار رسالت از اين 
جاده کشيده شده است. روزنه های نجات بخش سنت پيغمبر 
صلی ا... عليه و آله به اين جاده باز می شود و راه سرنوشت کمال 
انسانی به اين جاده منتهی می گردد. و نيز حضرت در نامه بيست 
و يکم می فرمايند: ميانه رو باش و از زياده روی دست بردار. در 
اين مقاله با دو اصل از اصول مديريت و رهبری از ديدگاه نهج 

البلاغه آشنا می شويم:
   اصل رعايت فروتنی و عدالت 

حضرت علی  عليه السلام  در نامه بيست و هفتم خطاب به محمد بن 
ابو بكر چون او را حكومت مصر داد می فرمايند:  با آنان فروتن باش و 
نرمخو و هموار و گشاده رو و به يک چشم بنگر به همگان، خواه به گوشه 
چشم نگری و خواه خيره شوی به آنان، تا بزرگان در تو طمع ستم بر 
ناتوانان نبندند و ناتوان از عدالت مايوس نگردند كه خدای تعالی می 
پرسد از شما بندگان از خرد و درشت كارهاتان و از آشكار آن و نهان.  
]شهيدی، سيد جعفر، ص 289[ انصاف نيز اصلی است كه با اصل عدالت 
مترادف است. اين اصل ناظر بر مجموعه ای از رفتار و كردار و گفتار 
عادلانه است كه اعمال آن موجب افزايش وفاداری و روح ايثار و از خود 
گذشتگی كاركنان نسبت به سازمان و هدف های آن می شود. حضرت 
خطاب به مالک اشتر می فرمايند: و از جانب خود و خويشان نزديک و 
هر رعيتی كه دوستش می داری درباره مردم انصاف را از دست مده.  و 
نيكوترين چيزی كه حكمرانان را خشنود می دارد، بر پا داشتن عدل و 
دادگری در شهرها و آشكار ساختن دوستی رعيت می باشد.  ]بهرنگی، 
محمد رضا، ص 255[ به نظر افلاطون چهار فضيلت اصلی وجود دارد: 
حكمت  فرزانگی ، شجاعت، اعتدال و عدالت. بايد ديد هر يک از اينها در 
مدينه فاضله چه جايی دارد. حكمت در حكام قرار دارد. مدينه فاضله و 
فرزانه است كه حاكمان آن تدبير نيكو داشته باشند. شجاعت نزد كسانی 
كه از مدينه فاضله دفاع می كنند، يافت می شود و اين شجاعت نه تنها 
به معنای دليری و جرات و شهامت در جنگ است، بلكه قدرت اراده و 
دقت در انجام وظيفه و تحمل شكيبايی است. اعتدال و ميانه روی در اين 
است كه يک طبقه نظارت كند و ديگران اطاعت نمايند، زيرا اين ترتيب و 

نظم و انضباط و توازن و تعادل را ايجاد می كند. اما عدالت در كجاست؟ 
يک اصل اساسی درباره تمام زندگی اجتماعی اين است كه هر شخصی 
مرتبه شايسته و مناسب خود را در يک جامعه منظم داشته باشد و به 
مقام و موقعيت ديگران دست اندازی و تجاوز نكند. عدالت در قانون 
همين را معنی می دهد.  هر كس برای خود حقی دارد، اما نبايد ديگران 
را از حقوقشان محروم كند، تنها بر اين پايه است كه يک جامعه با نظم 

خوب امكان دارد.  ]محتبوی، جلال الدين، فلسفه يا پژوهش حقيقت، 
ص 86[ اگر بخواهيم اصل رعايت فروتنی و عدالت محقق شود، بايد به 
اصول اخلاقی حرفه ای در مديريت منابع انسانی توجه كنيم. نظر به 
اينكه مديران منابع انسانی عمدتا در سرنوشت خدمتی كاركنان سازمانها 
نقش حساس و تعيين كننده دارند، رعايت جنبه های اخلاقی در اين 
قلمرو از ساير حوزه های مديريتی از اهميت بيشتری برخوردار است. از 

ديرباز رعايت اصول اخلاقی دهگانه زير برای مديران منابع انسانی در 
سازمان ها توصيه شده است: 1- هميشه مقام عالی انسانی را مد نظر 
داشته باشند. 2- در مورد منافع عموم براساس وجدان و بی نظری اقدام 
كنند. 3- وظايف و مسئوليت های خود را بدون اين كه بخواهند برای 
خود كسب موفقيت كنند، به نحو شايسته انجام دهند. 4- تلاش كنند 
كه اصل شايستگی را تعميم دهند و از تبعيض دوری جويند. 5- رابطه 
حساس و حياتی بين سازمان، كاركنان و جامعه را تشخيص دهند. 
6- روشی را انتخاب كنند كه باعث تقويت و شكوفايی استعدادهای 
بالقوه كاركنان گردد. 7- برنامه هايی را كه به مشاركت و تلاش هر چه 
بيشتر كاركنان منجر می شود تقويت كنند. 8- به همان ميزان كه نسبت 
به مديران رده بالا احساس مسئوليت می كنند، نسبت به همه كاركنان 
احساس مسئوليت داشته باشند و در احقاق حق كاركنان بكوشند. 
9- راه حل های عادلانه و سازنده برای مسائل مربوط به مديريت و 
كاركنان پيدا كنند. 10- نسبت به اطلاعاتی كه از زندگی خصوصی 
كاركنان در اختيار دارند، محرم باشند و اين اطلاعات را در اختيار همه 
قرار ندهند. مگر آنكه صلاح كاركنان باشد. شک نيست كه همه مسئولان 
و كارگزاران يک جامعه اسلامی بايد به زيور اخلاق حسنه آراسته باشند، 
ولی اشخاصی كه مسئوليت مديريت منابع انسانی را در سازمان ها به 
عهده دارند، به علت نقشی كه در سرنوشت خدمتی كاركنان به عهده 
دارند، بيش از ساير مديران مورد اينگونه توصيه های اخلاقی هستند. 

]ميرسپاسی، ناصر، مديريت منابع انسانی و روابط كار، ص 16[ 
 اصل نه افراط نه تفريط 

حضرت علی  عليه السلام  در قسمتی از خطبه شانزدهم می فرمايند: 
اليمين و الشمال مظله و الطريق الوسطی هی الجاده؛  انحراف به راست 
و چپ،  افراط و تفريط،  گمراهی و جاده اصلی راه وسط است. مسير 
كتاب الهی و آثار رسالت از اين جاده كشيده شده است. روزنه های 
نجات بخش سنت پيغمبر  صلی ا... عليه و آله  به اين جاده باز می شود 
و راه سرنوشت كمال انسانی به اين جاده منتهی می گردد.  ]جعفری، 
محمد تقی، ترجمه و تفسير نهج البلاغه، جلد سوم، ص 242[ حضرت 
در نامه بيست و يكم می فرمايند: فدع الاسراف مقتصدا،  ميانه رو باش 
و از زياده روی دست بردار.  ]شهيدی، سيد جعفر، ترجمه نهج البلاغه، 

نامه 21، ص 283[ 

اجتماعی 6

کمال انسان در چیست؟

بهتر از چرک کف دست! 

نمی خواهم منکر تاثير پول و رفاه در احس�اس خوشبختی شوم اما يک 
چيز ديگر هس�ت که اگر نباشد امکان ندارد بتوانيد احساس خوشبختی 

کنيد....
ــير  ــت؛ اگر اميد نبود، مادری فرزندش را ش »اميد، رحمتی برای مردمان من اس

نمی داد و كشاورزی درخت نمی كاشت.« 
ــين و نورانی از آخرين نبی رحمت الاهی است؛ حضرت محمد  اين كلامی دل نش
ــيردهی را بر او آسان  ــختی ش صلی الله عليه واله. آنچه به مادر دلداری می دهد و س
می كند، اميدی است كه به آينده طفل خود دارد. آنچه كشاورز را دلگرم می كند تا 
سختی كارش را تحمل كند و بابت نهالی كه كاشته، هزينه بپردازد، چيزی نيست 

جز اميد؛ اميد به آينده اين نهال.
ــاخصه های يک خانواده موفق، اميدواری به آينده است. يعنی سطح اميد،  يكی از ش
ميزان خوشبختی و موفقيت آن خانواده را نشان می دهد. شايد يک خانواده از جهت 
مادی و مالی، هيچ مشكلی نداشته باشد، اما از جهت اميد به آينده دچار فقر شديد باشد.  
اين خانواده هرچند به ظاهر متمكن به حساب می آيد، اما اين تمكن به تنهايی در 
درون آن خانواده و برای هريک از اعضا ارزشمند نيست. در مقابل خانواده ای به ظاهر 
فقير يا غير متمكن وجود دارد كه با اميدمندی، محفل خانوادگی خود را گرم نگه 

می دارند.
ــت كه با خيال پردازی  اميد، نيازی به تعريف و توضيح ندارد، اما بايد در نظر داش
متفاوت است. خيال های واهی و آرزوهای دست نايافتنی، خود هيزمی برای سوزاندن 

زندگی خانوادگی هستند.
يک نمونه

شايد شما نيز در زندگی تان دچار موقعيت هايی مانند موقعيت زندگی آقای آصفی 
ــيد.  آقای آصفی در خانواده ای زندگی می كرد كه دو فضای متفاوت بر  ــده باش ش
ــور و نشاط و اميدواری، و خانواده  آن حاكم بود؛ خانواده پدری اش همگی دارای ش
ــه كشتی های زندگی شان غرق شده و نااميدی هم نشين يک  مادری اش كه هميش

يک آن ها بود.
ــه در نزاع هايی كه بين پدر و مادرش صورت می گرفت، كليد  خودش می گفت ك
حلش هميشه به دست پدرش بود؛ او بود كه با يک لبخند و يک ترفند، آتش دعوا 
را خاموش می كرد. می گفت ناراحتی و كدورت هرگز در چهره پدرش جايی نداشت، 
ــائل، غم يک روزه او را تأمين می كرد. او خود  به عكس مادرش كه كوچک ترين مس

ارتباط و رفت و آمد با خاندان پدری را بر ارتباط با خانواده مادری ترجيح می داد.
نشست و برخاست با چنين جماعتی دل انگيز است و نشاط  آور؛ معاشرت با كسانی 
كه صحبت با آن ها را نوازشگر روح است و نيرو فزاينده برای حركت سريع در زندگی. 
حتماً تجربه كرده ايد كه در اثر صحبت با شخصی، غم از چهره تان كنار رفته و بعد 
ــی از عزم و اراده خانم  ــای او تصميم به كار بزرگی گرفته ايد؛ مثلاً وقت از صحبت ه
ــايه در تحصيل آگاه شديد و می دانستيد كه با داشتن سن بالا و چند فرزند،  همس
ــب معلومات يا شركت در كلاس زبان خارجی گرفته است.  چگونه تصميم به كس
اين مسئله شما را به فكر واداشته كه با اينكه هنوز از نيروی جسمانی جوانی بهره 
می بريد و تنها يک فرزند داريد، نبايد دور همه چيز خط بكشيد و هرچند برداشتن 
دو هندوانه با يک دست برايتان مشكل است، اما تلاش خود را به كار گيريد و با اميد 

بيشتر، بيشتر بكوشيد.
و حتماً در ميان آشنايان با افرادی برخورديد كه وقتی به آن ها پيشنهاد يک شغل 
ــب يا ادامه تحصيل و كسب علم بيشتر به آن ها می شود اين جمله بی روح را  مناس
به كار می برند: »اين كارها از ما گذشته ...!« معاشرت با چنين مردمانی، نه تنها مفيد 
نيست، بلكه روح يأس و فرسودگی را بر شما و اعضای خانواده تان می دمد؛ شما را به 

فكر فرو می برد كه »فلانی اين همه زحمت كشيد، آخرش چه شد؟«
ــت  ــمرد؛ افرادی كه ازدواج را دس نمونه های زيادی از اين موضوع را می توان برش
ــرفت می دانند، افرادی كه  ــرادی كه فرزند آوری را مانع پيش ــا گير می دانند، اف و پ
ــند، افرادی كه به انتظار پول و سرمايه زانوی غم  ــن و سال را وسط می كش پای س
بغل گرفته اند، افرادی كه با هر اتفاق سياسی می نالند و فال بد می زنند، افرادی كه 
ــک را بزرگ  می كنند يا از بی صبری و كم طاقتی، كار را به پايان  ــک خطای كوچ ي
نرسانده، اميدشان را به پای آن قربانی می كنند و بی نتيجه بودن را برای آن پيش بينی 

می كنند.
عوامل وراثتی و خانوادگی، تعليم و تربيت و آموزه های غلط محيط خانه و بيرون، 
مثبت يا منفی انديشی هم نشينان و دوستان، آنچه رسانه های ديداری و نوشتاری 
اعم از تلويزيون و روزنامه و اينترنت بازگو می كنند را می توان از موجبات دميدن روح 

يأس و نااميدی در زندگی دانست.
نااميدی و يأس در زندگی خانوادگی به هيچ عنوان پذيرفته نيست؛  بايد با همه توان 
با اين دشمن، كه خمودگی و تنبلی حاصل آن است مبارزه كرد؛ خواندن كتاب های 
روح انگيز و نشاط  آفرين، ورزش كردن، ابراز علاقه و حمايت همسران نسبت به هم، 
ياری همسران در رسيدن يكديگر به كاميابی كامل، مرور دائمی اهداف كوتاه و بلند، 
برنامه ريزی برای يک تفريح سالم خانوادگی در دشت سرسبز يا دامنه كوه، می تواند 

ما را در اين نبرد ياری كند. 
ــايت، بلاک كردن يک  ــوش كردن تلويزيون، نخواندن مطالب يک س گاهی خام
دوست در واتساپ يا خارج شدن از گروه اجتماعی كه غبار يأس و دل زدگی می پاشد 
لازم است و گاهی پيگيری مطالب يک صفحه مثبت و خواندن كتاب زندگی بزرگان 
و ديدن يک فيلم سينمايی كه مشوّق ما در برداشتن گام های بلند در زندگی باشد 

نيز ضروری است.
فراموش نكنيم كه افزايش سطح معنويت در اين پيكار، جايگاه ويژه ای دارد؛ شركت 
در محفلی قرآنی، يا حضور در يک مراسم دعای هفتگی، شركت در سخنرانی يک 
واعظ دينی و اخلاقی يا زيارت قبور امامان و امام زادگان و توسل به ارواح پاكشان، 
نمونه هايی از بهره جويی معنوی است. اميد، يک نعمت خدايی است و بايد اين نعمت 

را از صاحبش خواست.
رسول رحمت الاهی، اميد را يک سرمايه برای انسان می داند؛ سرمايه ای كه ارزشش 
اگر بيش از پول و امكانات مادی و رفاهی نباشد، كمتر از آن نيست؛ ارزشمند است 
كه ساعتی را به مصاحبت با دوست يا مشاوری امين و دلسوز بپردازيم تا با دميدن 

اميدواری، نيرويی مضاعف را در وجودمان زنده كند.

کدام بچه ها صاحب شغل می شوند؟

با تکنیک های سفر کم هزینه آشنا شوید!

امروز دغدغه بسياری از پدر و مادرها بيکاری جوانان است اما خوب است بدانيم که 
والدين بايد از سال های کودکی فرزندان خود به فکر اشتغال آنها باشند و اين مستلزم 

تغيير نگرش در شيوه تربيتی است. اما چطور و چگونه؟
سهم خانواده ها در بيکاری جامعه

دختران هميشه كوچک و نازک نارنجی و پسران هميشه بازيگوش و بدون دغدغه نمی مانند و 
به زودی بزرگ می شوند. بچه ها در كنار باورها و شيوه های تربيتی خانواده است كه قد می كشند 
و اگر اين باورها كوتاه نگر و سطحی باشد بچه ها نمی توانند آنطور كه بايد و شايد رشد كنند و 

به كمال برسند.
چيزی كه ما در اطرافيان بيكارمان می بينيم اين است كه هميشه از دولت و جامعه ناراضی 
هستند و مدام غر می زنند و انتظار دارند كه ديگران برای آنها كاری انجام بدهند و به آنها ميزی 
تعارف كنند و... . درحالی كه همانطور كه برنامه ريزی دولت برای رفع بيكاری مهم است، خانواده ها 

و خود افراد هم وظايفی دارند.
بيكاری فقط موضوعی اقتصادی نيست و داشتن شغل به افراد كمک می كند تا به خودباوری 
بالاتر، شادی روزافزون، اميد به زندگی بالاتر، عزت نفس و زندگی فردی بهتر و... برسند. گاهی 
هم نياز است تا تعريف دوباره ای از كار و بيكاری انجام شود تا نارضايتی كاذب ايجاد نشود. فراموش 
نكنيم كه در جامعه امروز كه افراد زيادی با مشكل بيكاری مواجه هستند، آدم های بسياری هم 
با تكيه بر تلاش، مهارت، باور به تدريجی بودن موفقيت، خلاقيت و... موفقيت های شغلی خوبی 
به دست آورده اند و اگر جامعه نتوانسته برای آنها شغلی ايجاد كند، خود به اشتغال زايی دست 

زده اند.
ــهم خانواده ها در بيكاري  ــوند؟ بيكاری.بيكاري جامعه.س ــغل مي ش كدام بچه ها صاحب ش
جامعه.رشد خلاقيت بچه ها .روانشناسی كودک - روان شناسی كودكان و نوجوان بسياری از 
ــأن خود را بالاتر از اين  ــختی را در كار نمی پذيرند و  ش افراد به اين دليل بيكار می مانند كه س
می دانند كه زير دست كسی باشند. برخی باورهای پدر و مادرها كه می تواند به بيكاری بچه ها 
در آينده منجر بشود را بشناسيم:می خواهی دكتر بشی يا مهندس؟چرا نمره ات 20نشد؟نگرانی 
ــته باشند و مبادا به آنها سخت بگذرد!فقر روابط  ــر نداش دائم از اينكه بچه ها چيزی كم و كس
اجتماعی و مهارت های زندگی اجتماعی در خانوادهافراط در احساس نياز به كلاس هايی چون 
زبان انگليسی و عدم احساس نياز به مهارت سنی بچه هافراموشی هويت جنسيتی بچه  هاكدام 
بچه ها صاحب شغل می شوند؟1- هنوز هم، صدايی در گوش بچه ها زمزمه می كند كه ما وقتی 
از آينده تو خوشحال می شويم كه تو به شغل هايی كه ما می گوييم برسی و اين يعنی بچه ها از 
كودكی ممكن است ناخودآگاه به يک آينده اجباری تن بدهند.آينده اجباری زمانی برای بچه ها 
پيش می آيد كه از طرفی امكان تجربه فرصت های شغلی مهارتی را پيدا نكنند و از طرفی جامعه 
و خانواده اهميت و ارزشی برای چنين مشاغلی قائل نباشند. امروز فارغ التحصيلان بيكار حتی 
از بهترين دانشگاه های كشور كم نيستند اما به راحتی می توان جوانان ناراضی را در دانشگاه ها 
پيدا كرد كه به زحمت در كنكور قبول شده اند. آنها به نظرشان آنجايی كه بايد باشند نيستند 
و به مرور جزو دانشجويان معمولی رشته خود يا معدل پايين رشته خود می شوند. اين گروه 
هميشه با احساس ناخوشايند عدم رضايت به دانشگاه می آيند. پس دور از ذهن نيست كه بعد از 
فارغ التحصيلی هم بيكار خواهند ماند يا در حد انتظار موفق نخواهند شد. درس خواندن خوب 
است اما خانواده بايد باور كند كه درس خواندن فقط يكی از راه های موفقيت است.برای نجات 
بچه ها از آينده اجباری به اين پيشنهادها فكر كنيد:از كودكی برای موفقيت بچه ها نقشه بكشيد و 
بعد از برخورد با هر توانايی آنها به فكر ايجاد فرصت برای بهتر شدن آن استعداد باشيد تا بچه ها 
زمينه های مختلف را تجربه كنند؛ مثلا اگر كودكتان خوب نقاشی می كند، می توانيد با چسباندن 
آثار او به ديوار، فرستادن كودک به كلاس های نقاشی، شركت با كودک در نمايشگاه های نقاشی، 
توجه دادن كودک به نقاشی هايی كه روی ديوار شهر ها كشيده می شود، زيبايی ديوار خانه تان 
بعد از رنگ آميزی نقاش و... او را با هنر نقاشی يا شغل نقاش ها آشنا كنيد.* گاهی نگاه دقيق تری 
به جامعه داشته باشيد و به عنوان پدر و مادر به افرادی كه در رشته های معروف درس خوانده اند 
اما زندگی كاری موفقی ندارند و برعكس فكر كنيد. برای فرزندتان اين حق را قائل باشيد تا از 
شما مشورت بگيرد اما از يک بار فرصت زندگی برای خودش استفاده كند نه فقط برآورده ساختن 
آرزوهای شما!* كمک به رشد خلاقيت بچه ها از مهارت های پايه ای است كه برای موفقيت در 
هر شغل و حرفه ای لازم است. برای رشد خلاقيت بچه ها از شيوه های بازی، ساخت كاردستی، 
كلاس های خلاقيت، مسابقه فكر خلاقانه در خانواده و... می توانيد كمک بگيريد. يک فرد خلاق 
هيچ وقت خود را گرفتار نمی بيند و اگر راهی برای موفقيت پيدا نكند، راهی می سازد.2- بعضی 

پدر و مادرها از اينكه بچه هايشان پرتوقع شده اند و به امكاناتی كه دارند و ميزان دارايی آنها راضی 
نمی شوند، شكايت دارند. اين بچه ها معمولا بهانه و درخواست های بيشتری از والدين خود دارند 
و اغلب بدون آنكه زحمت پدر و مادر را به ياد بياورند، از آنها گله دارند. اما دقيقا ممكن است 
همين رفتار را والدين هم با بچه های خود داشته باشند و بچه ها اين قدرنشناسی را از والدين 
خود يادگرفته باشند؛ مثلا زمانی كه اين بچه ها زحمت كشيده و درس خوانده اند اما با واكنش 
نمره محور بعضی پدرو مادر ها روبه شده اند كه: چرا بهتر نشدی؟ چرا 20نشدی؟ دوست ات چند 
شد؟ و... . اين جملات عادی و پرتكرار، يكی از دلايلی است كه كم كم عدم رضايت، قدرنشناسی 

در برابر زحمات ديگران و دائم شرايط خود را با ديگران مقايسه كردن را به آنها می آموزد.
* بهتر است:فرزندان را با افراد ديگر مقايسه نكنيم تا آنها هم برای رضايت از خود و عملكرد 
خوب دائم به دنبال مقايسه شرايط و افراد نباشند.* نمره ای كه به فرزندتان می دهيد نمره به 
ــد نه نمره كاغذی او؛ چراكه اينگونه می آموزد برای موفقيت آينده خود زحمت  تلاش او باش
بكشد، نه اينكه از هر راهی برای يک شبه پولدارشدن و... به دنبال نتيجه ظاهری باشد.3-بسياری 
از افرادی كه موفقيت شغلی دارند از يک ويژگی مشترک برخوردارند؛ روابط اجتماعی مناسب. 
اگر بخواهيد كه فرزندتان چه از راه تحصيلات دانشگاهی يا تخصص های مهارتی شغل موفقی 
داشته باشد، بايد او را مجهز به روابط اجتماعی كنيد. برای كمک به بلوغ اجتماعی فرزندتان از اين 
راه ها كمک بگيريد:پايه روابط اجتماعی خوب، اعتماد به نفس است. برای تقويت اعتمادبه نفس 
ــيد و او را از قبل در جريان  كودكتان به او احترام بگذاريد، با او صحبت كنيد و از او نظر بپرس
بگذاريد كه ممكن است نتوانيد از همه پيشنهادهای او استفاده كنيد اما حتما از نكات خوب 
آن كمک می گيريد. جلوی جمع او را تحقير نكنيد، مشوق او در كارهای خوبش باشيد و... .* 
هرچه ميزان تعامل خانواده با اجتماع، فاميل و... بهتر باشد فرصت بيشتری برای تجربه آموزی 
و ارتباط با جامعه به فرزندش می دهد. صله رحم را به عنوان توصيه ای دينی كه فوايد اجتماعی 
و اخلاقی آن به موفقيت كاری آينده فرزندتان هم كمک می كند فراموش نكنيد.* بازی های 
كودكان بهترين فرصت برای رشد مهارت های اجتماعی آنهاست. اگر به جای برنامه ريزی برای 
بازی شاد و آموزنده، خود را با خريد يک تبلت و بازی های ديجيتال آسوده كنيد، كودكتان به 
ــالانش، خود را در گوشه ای از خانه و مشغول به بازی های كامپيوتری و...  جای تعامل با همس
ــت می دهد.همبازی داشتن، يكی از  می كند و اينگونه فرصت يادگيری تعامل خوب را از دس
فرصت های مهارت آموزی بچه هاست. با آموزش راه های دوستيابی و همچنين فرصت داشتن 
خواهر و برادر، به اينكه آنها باتجربه شوند كمک كنيد. نگران دعواهای گاه گاه بچه ها نباشيد. 
ــتی ها، در مدلی كوچک به بچه ها شيوه ها و مشكلات ارتباطات اجتماعی را  همين قهر و آش
می آموزد.4- داشتن شغل گاهی راهی برای كسب درآمد است و گاهی برآورده كردن احساس 
حضور اجتماعی و مفيد واقع شدن. برای آنكه بدانيد چه شغلی مناسب فرزند شماست، علاوه 
بر توانايی ها و علائق او، مهم است كه او دختر است يا پسر. اگر به اشتباه يكی از معنی های كار، 
حضور در خارج از خانواده تعبير شود برای دختران آسيب هايی به همراه دارد. پس حواستان 
باشد كه كار را به چه معنی برای بچه های خودتان تعريف می كنيد؟امروزه مشاغل خانگی فرصت 
خوبی است تا علاوه بر درآمدزايی و ايجاد حس مفيد بودن، زنان بتوانند با آرامش به نقش های 
خاص خود چون همسرداری، فرزندپروری و... رسيدگی كنند. مشاغل خانگی وسعت زيادی دارد. 
انجام و فروش كارهای هنری، امور مرتبط با كامپيوتر همچون برنامه نويسی، تايپ و نويسندگی 
و... از اين جمله اند. در حال حاضر تعداد زيادی از زنان شاغل كه موظف به حضور در محل كار 
خود در ساعت و روزهای مشخص هستند، از تداخل نقش های خانوادگی، كارهای شخصی و 
مورد علاقه شان و وظايف كارمندی خود به ستوه آمده اند و اين مشغله ها موجب خستگی های 
روحی آنها شده است. از اين رو بهتر است اگر كارمند هستيد در كنار بيان مشكلات خود برای 
دخترتان، او را با انواع متنوع مشاغل خانگی كه مزايای ويژه ای نسبت به كارهای بيرون از خانه 
نيز دارند، مطلع كنيد و آنها را با مهارت رشد دهيد.5- قديم ها رسم بود زمانی كه بچه ها در آغاز 
نوجوانی قرار می گرفتند، در اوقات فراغت آنها فرصت عملی برای كار كردن مهيا می شد. اين 
روش اگرچه خوبی هايی را به همراه داشت اما گاه در آن افراط می شد و توجه به شادی و علائق 
نوجوان در آن ناديده می ماند. امروزه اما برخلاف آن رويه، افراط ها به شكلی ديگر درآمده و والدين 
دغدغه اين را دارند كه مبادا فرزندشان قدری سخت بگذراند. افراط های ما كار را به آنجا رسانده 
كه به خاطر توجه افراطی والدين به درس خواندن يا بازی كردن بچه ها، حتی كارهای بچه ها را 
به خودشان نمی سپارند. كودكی كه در اين شرايط رشد كند قطعا نمی تواند مسئوليت پذيری 
ــته باشد و همين نقص شخصيتی ممكن است موجب شكست خوردن او در  قابل قبولی داش
آينده شغلی و اجتماعی اش باشد. علاوه بر اين، برای آنكه فرزندی بتواند در آينده صاحب حرفه 
و شغلی شود بايد بتواند در برابر سختی ها مقاوم باشد و از قبل برای آن تمرين كرده باشد. اگر 
می خواهيد تحمل سختی های فرزندتان را بالا ببريد از اين را ها كمک بگيريد:* خداوند وقتی 
می خواهد زنی را به مقام مادری برساند، طی 9 ماه او را در زمان های مختلف به انواع سختی های 
جسمی و... مبتلا می كند تا كم كم برای درد بزرگی كه زايمان بر او وارد می كند، آماده شود و 
سپس بتواند با سختی های تربيت فرزندش كنار بيايد. روانشناسی نام اين شيوه آماده كردن افراد 
برای سختی ها را »اصل حساسيت زدايی منظم« می گذارد. اگر شما، در نقش پدر يا مادر شغلی 
داريد كه می توانيد بخشی از امور آن را در خانه انجام دهيد از اين راه استفاده كنيد و بخشی از 
وظايف خود را به فرزندانتان بسپاريد يا در حضور آنها كارتان را انجام دهيد تا سختی های كار 
وزندگی برای آنها روشن شود. سفر هم فرصت خوبی برای افزايش تحمل بچه هاست اما نه سفری 
كه هتل آن بدون هيچ نقصی آماده باشد، غذا را هميشه در رستوران بخواهيد صرف كنيد و... 
. طوری سفرهايتان را ترتيب دهيد كه در كنار تنوع و خوشی های سفر، گاهی هم بچه ها لازم 
باشد در چادر و كنار جاده با وجود گرما يا سرما استراحت كنند. گاهی تحمل گرسنگی در سفر، 
تلاش برای آماده كردن وسايل پخت غذا و... می تواند جمله قديمی ها را به درستی محقق كند 
كه »بسيار سفر بايد تا پخته شود خامی«.* اگر فرزندان آنچه كه می خواهند را بدون تأخير يا 
زحمت به دست آورند، در آينده نيز توان تحمل ناكامی ها را نخواهند داشت. پس هميشه تهيه 
آنچه فرزندان می خواهند به معنی خوب پدر و مادری كردن نيست؛ خواسته های فرزندتان را به 
3دسته تقسيم كنيد؛ بخشی را زود و بخشی را با تأخير تهيه كنيد و بخشی را هيچ وقت به انجام 
نرسانيد. اگر پدر و مادری محبت شان را به فرزند نشان داده باشند و منطقی با فرزندشان صحبت 
كنند، می توانند فرزندی مقاوم تربيت كنند كه تحمل نرسيدن ها و نداشتن ها را داشته باشد و ياد 

بگيرد كه برای رسيدن به هدفش تلاش كند.

بسياری افراد بدليل پيش بينی هزينه های بالای سفر کلا قيد آن را می زنند و خود 
را از اين تجربه بياد ماندنی محروم می کنند، غافل از اينکه اگر با تکنيک های سفر 

کم هزينه آشنا باشند، آن را به بخش جدا نشدنی زندگيشان تبديل خواهند کرد.
1. هنر چانه زنی را بياموزيد!بسياری از فروشنده ها همين كه ببينند شما توريست هستيد 
ــتيم و احتمالا از چانه زدن و  قيمت ها را بالا می برند، زيرا می دانند در جريان قيمت ها نيس

اعتراض خجالت می كشيم. فراموش نكنيد قيمت فروشنده ها وحی منزل نيست. 
ــافرخانه های ارزان قيمت را نيز در نظر بگيريد.يكی از اصلی ترين و پر هزينه ترين  2. مس
دغدغه های سفر جای خواب و استراحت است. شايد فكر كنيد مسافرخانه ها مكان های شلوغ، 
كثيف و محقر هستند و يا از امنيت كافی برخوردار نيستند. اما اين ذهنيت را فراموش كنيد. حتی 

مسافرخانه ها هم امروزه پيشرفت كرده و فضای مطلبوبتری دارند. 
3. برخی از دانشگاه ها امكان اقامت ارزان را مهيا می كنند.اگر فصل مدارس نباشد و بخصوص 
در تابستان، اتاق ها و خوابگاه های بسياری مدارس و دانشگاه ها با هزينه بسيار پايين اجاره داده 

می شود.  
4. سبُک سفر كنيدبا سبک سفر كردن مجبور به پرداخت هزينه های اضافه برای حمل بار 

خود نخواهيد بود. 
ــتی اجتناب كنيد.غذا خوردن حتی يک خيابان بالاتر از  5. از غذا خوردن در مناطق توريس
محدوده های توريستی می تواند بسيار ارزانتر و حتی سالم تر تمام شود. فقط ممكن است برای 

صحبت كردن به مشكل بر بخوريد ولی مطمئنا از پس آن بر خواهيد آمد.
6. از فروشگاه های مواد غذايی خريد كنيديكی از اصلی ترين عوامل افزايش هزينه های سفر، 
غذا خوردن در رستوران ها است. می توانيد غذاهای تازه و خوشمزه، را با هزينه ای بسيار كمتر 

از فروشگاه های مواد غذايی، نانوايی و بقالی خريداری كنيد. اگر برنامه پيک نيک بگذاريد، كمتر 
حس قناعت كردن به شما می دهد و می تواند به يک تجربه بيادماندنی تبديل شود. 

7. قدم بزنيد. چه چيز بهتر از آنكه جايی كه برای نخستين بار به آن سفر می كنيد را با قدم زدن 
در خيابان ها و محله هايش بشناسيد. تجربه ای لذت بخش و آموزنده كه به هيچ هزينه ای نياز 

ندارد. 
ــد برای يک وعده در رستوران غذا بخوريد،  8. برای صبحانه يا ناهار بيرون برويداگر قرار باش

ترجيحا صبحانه يا ناهار باشد. زيرا هزينه ها در روز معمولا كمتر خواهد بود. 
9.    از وسايل حمل و نقل عمومی استفاده كنيد.

10. بودجه هر روز را بصورت نقدی به همراه داشته باشيد. كارت های اعتباری خود را در جای 
امن قرار داده و هر روز تنها با بودجه مورد نياز همان روز )به صورت نقدی( سر كنيد و بدين 

ترتيب دست خود را برای ولخرجی كردن باز نگذاريد. 
11. هتل را در لحظه های آخر رزرو كنيدهتلداران نمی خواهند اتاق هايشان را خالی نگه دارند. 
بنابراين اگر تماس بگيريد و برای همان روز )يا حتی همان ساعت( درخواست اتاق ارزان كنيد، 

امكان دارد برايتان تخفيفی قائل شوند.  
12. منعطف باشيدنه منظور انعطاف يوگايی نيست، بلكه انعطاف داشتن در تاريخ رفت و برگشت 
و ساعت های سفر است. در اينصورت شما شانس بيشتری برای پروازهای ارزان قيمت خواهيد 
يافت. 13.    سفرتان را به روزهای عادی موكول كنيدبدون شک در تعطيلات و مناسبت ها هزينه 
های سفر افزايش پيدا می كند. اگر پرواز خود را به اواسط هفته موكول كنيد و يا حداقل يک ماه 
بعد از چنين ايام خاص و تعطيلات به مسافرت برويد در هزينه ها به ميزان قابل توجهی صرفه 
جويی خواهيد كرد. علاوه بر آن با آرامش و دور از هياهوی مسافران از سفر خود لذت خواهيد برد. 
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محمدعل�ی مجاهدی ملقب به ش�مس الدين و متخلص 
ب�ه )پروان�ه( در دوم فروردين ماه س�ال هزار و س�يصد و 
بيست ودو در شهر مقدس قم به دنيا آمد و در خانواده ای 
ب�ه معنای واقع�ی کلمه روحان�ی پرورش ياف�ت. پدرش 
مرح�وم آي�ت الله آقا مي�رزا محمد مجاه�دی تبريزی از 
مدرس�ان طراز اول و بنام حوزه علمي�ه در زمان زعامت 
مرحوم آيت الله العظمی بروجردی )ره( به شمار می رفتند 
و پس از عمری تلاش در تربيت طالبان علوم دينی به سال 
هزار و س�يصد و سی وهشت در اثر س�رطان خون بدرود 
حيات گفتند. نيای پدری اش مرحوم حجت الاس�لام حاج 
مي�رزا حاج علی اکبر قوچ�ه داغی از روحاني�ون مبارز و 
بس�يط اليد در منطقه آذربايجان بودند و به خاطر تلاش 
بی وقفه اش در مبارزه با ايادی استبداد داخلی و نقشی که 
در پيروزی انقلاب مش�روطه داشتند به لقب )مجاهد( از 
ط�رف مبارزان مفتخر گرديدند. ني�ای مادری اش مرحوم 
آيت الله العظمی حاج سيد حاج آقا ميلانی از مراجع عظام 
تقليد در زمانه خود بودند و در ايران و عراق و پاکس�تان 
و هند مقلدان فراوانی داشتند. استاد می گفت: دريکی از 
جلسات شعرخوانی در محضر رهبر معظم انقلاب معظم له 
با عنايت به سابقه درازمدت خانواده مجاهدی در روحانيت 
شيعی فرمودند اين بيت شيخ اجل سعدی می تواند زبان 

حال آقای مجاهدی باشد:
همه ی قبيله من عالمان دين بودند
مرا معلم عشق تو شاعری آموخت

گفت وگوی ايمان را با استاد مجاهدی بخوانيد:

 اس�تاد مجاهدی از زندگی نامه خود برای خوانندگان 
بگوئيد.

تحصيلات ابتدايی و متوسطه را در شهر زادگاهم به پايان بردم 
و در رشته علوم تجربی فارغ التحصيل شدم )اواخر سال 1338(. 
ــطه دارم مربوط  بهترين خاطره ای كه از تحصيل در دوره متوس
می شود به سيكل اول كه در شمار اولين دانش آموزانی بودم كه 
در دبيرستان دين و دانش توفيق حضور پيدا كردم. رياست اين 
دبيرستان به عهده ی شهيد بزرگوار آيت الله بهشتی بود و تدريس 

زبان انگليسی را نيز در برنامه آموزشی خود داشتند. 
ــز در اين  ــهيد مفتح ني ــنای ديگری همانند ش ــره نام آش چه
دبيرستان تدريس می كردند و تنها دبيرستان غيردولتی بود كه 
علاوه بر مواد درسی مصوب، تاريخ و جغرافيای اسلام نيز توسط 
ــتاد علی اصغر فقيهی تدريس می شد و فضايی كاملًا  مرحوم اس
اسلامی بر اين دبيرستان حاكم بود. مديريت شهيد دكتر بهشتی 
بسيار كارآمد و مؤثر بود.  پس از درگذشت پدر بزرگوارم، با اينكه 
ــوزش عالی برايم فراهم بود و  ــكان ادامه تحصيل در مقطع آم ام
پذيرش يكی از دانشگاه های معروف تركيه را در دست داشتم، به 
خاطر اينكه فرزند ارشد خانواده بودم، ترجيح دادم در كنار افراد 

خانواده بمانم و از عزيمت به تركيه منصرف شدم.
ــال به آموختن ادبيات  ــه س ــال 1338 تا 1341 حدود س از س
ــی پرداختم و پس از توفيق در  ــرب  و قواعد صرف و نحو عرب ع
آزمون دوره ی يک ساله تربيت معلم عازم تهران شدم و از مهر سال 
ــماً به استخدام آموزش وپرورش درآمدم و به تدريس  1342 رس
در آموزشگاه های قم پرداختم و با شروع به كار مدرسه عالی امور 
اداری و حقوق قضايی در قم، از اولين دانشجويانی بودم كه پس 
ــی  ــته حقوق قضايی مدرک كارشناس از پايان تحصيلات در رش

خود را دريافت كردم. 
اين مدرسه عالی زير نظر وزارت علوم و دانشكده حقوق دانشگاه 

تهران فعاليت می كرد.

 کار سرودن شعر را از چه زمانی آغاز کرديد؟
ــروع كردم و بعدها  ــعر را از دوره دبيرستان ش ــرودن ش كار س
ــی آن در دفتر  ــات هفتگ ــا حضور در انجمن ادبی قم كه جلس ب
ــتان ملی صدوق واقع در  كار مرحوم آقای رحيمی مدير دبيرس
ــد، تدريجاً به اندوخته های ادبی  منطقه خاک فرج برگزار می ش

ــنايی با مقام  ــود افزودم و در همين انجمن بود كه توفيق آش خ
ــه ای نبود كه از  ــد و جلس معظم رهبری مدظله العالی نصيبم ش
ــان و نقدهايی كه بر اشعار دوستان شاعر  ــنجی های ايش نكته س

داشتند، حظ  وافر نبرم.
ــر معظم له  ــور به محض ــرای كش ــاعران آيينی س جمعی از ش
شرفياب شده بودند، پس از فراغت از قرائت يک چكامه عاشورايی 
كه به تازگی سروده بودم با رديف )فقط( و اين مطلع كه تصويرگر 
ــهدا عليه السلام در شب رازآلود  حالات اصحاب حضرت سيدالش

عاشوراست:
آن شب كه بود فرصت سبز دعا فقط

گـل  كرد  در قــنوت شـما ربـَّــنـا فقط
ــيدند: آقای مجاهدی! يادتان  ــتاقانه پرس معظم له با لحنی مش

هست كه در جلسات هفتگی انجمن ادبی قم شركت می كرديم؟ 
به خاطر داريد چه سالی بود؟ 

عرض كردم: سال 1338.
ــان به آقای حداد عادل كه در كنارشان نشسته بودند  بعد ايش
ــذرد! )نقل به  ــال از آن زمان می گ ــاه س ــد: حدود پنج فرمودن

مضمون(.
يكی از خاطرات شيرينم مربوط به همين انجمن می شود. 

ــبی پس از پايان جلسه انجمن ادبی قم به همراه  به ياد دارم ش
ــيدند: كار تازه ای  ــان به طرف صحن مطهر راه افتاديم. پرس ايش

داريد؟ 
عرض كردم غزل نيمه كاره ای در دست دارم و ابياتی از آن غزل 

را كه به سبک اصفهانی )هندی( سروده بودم، خواندم:

از دست دل به دامن صحرا گريختم
دل را به غم سـپـردم و تـنـها گريـخـتـم

از دل جـدا شـدم كه ز غـم وارهـم، ولــی 
غـــم سايه وار آمـد، هـر جـا گـريختم

وقتی به اين بيت رسيدم، لطيفه ی نقد آميزی گفتند كه هرگز 
فراموشم نمی شود:

آهی ز دل كشيدم و از فرط ضعف تن
با آه خود به عــالــم بــالا گـريـخـتـم!

ــته و  فرمودند: فلانی! كار اين بيت آخری از هند و هندی گذش
هند و چينی شده است! و فهميدم كه بايد از خير اين بيت بگذرم.

  شعر آئينی چه تفاوتی با ديگر اقسام شعر دارد؟
وقتی می گوئيم شعر آئينی، منظور شعر مشخصی است كه به 
ــعر در زبان فارسی تفاوت های  ــام ش لحاظ محتوايی با ديگر اقس
اساسی دارد، شايد بتوان گفت مهم ترين وجه مميزه شعر آئينی 
ــعر در زبان فارسی به لحاظ كيفيت محتوايی آن  از ديگر انواع ش
ــت؛ يعنی  سمت وسوی شعر آئينی به طرف معارف اسلامی،  هس
كلام وحی و متون متين روايی است. به عبارت ديگر می شود گفت 
كه شعر آئينی شعری است كه ازنظر محتوايی متأثر از آموزه های 
ــياری از منابع متقن روايی و تاريخی  ــلامی و برگرفته از بس اس
اسلام است. وقتی ما چنين تعريف جامعی را از شعر آئينی ارائه 
ــتره بسيار دراز دامانی روبرو هستيم كه به  می دهيم؛ با يک گس

لحاظ موضوعی فراروی ما جلوه گری می كند.

 چه موضوعاتی در قالب شعر آئينی قرار می گيرد؟
ــت، مثل موضوعات  ــی كه درزمينه توحيد مطرح اس مقوله هاي
ستايشی، نيايشی و پرستشی، موضوعاتی كه در اخلاق، حكمت، 
ــوی تعالی و كمال  ــير و سلوک انسان به س تربيت، معرفت و س
مطرح هست، آن كليدواژه هايی كه در خودسازی انسان ها تأثير 
ــان  ــد، صفات جميله و رذيله ای كه می تواند در انس مهمی دارن
ــی از قبيل بيداری،  ــد و نمو پيدا كند و همچنين موضوعات رش
ــهادت، مقاومت و پايداری، اين ها  دفاع، اعتراض، قيام، جهاد، ش

باز گوشه ای از موضوعاتی است كه در شعر آئينی مطرح است. 
يک بخش ديگری هم كه در ادبيات ما جايگاه ويژه و چشمگيری 
ــت كه اختصاص به ذات مقدس حضرات  ــعر ولايی اس دارد، ش

معصومين و اهل بيت نبوی دارد، پس می تواند به تعداد حضرات 
معصومين زيرمجموعه هايی داشته باشد؛ شعر نبوی، شعر علوی، 
شعر فاطمی، شعر بقيع، شعر عاشورا، شعر رضوی، شعر مهدوی 
و ديگر آثاری كه درزمينه خاندان اهل بيت و اصحاب ائمه هدی و 

رسول گرامی اسلام سروده شده است.

 از زوايای ش�خصيتی حضرت فاطم�ه معصومه )س( 
برای خوانندگان بگوييد.

حضرت معصومه )س( شخصيت بسيار بارز و فوق العاده ای دارند 
به طوری كه وقتی از امام صادق )ع( می پرسند كه ما دلمان برای 

ــود و می خواهيم يادی از او كنيم  حضرت زهرا )س( تنگ می ش
ــم و برايش عزاداری كنيم،  ــت او را ببوييم و در بغل بگيري و ترب
درحالی كه قبر و مزار او بی نشان است، می فرمايند كه مزار دخترم 
فاطمه )س( در قم همان آثار و بركات را دارد. پس می توان گفت 

كه حضرت معصومه )س( آينه تمام نمای عصمت است. 
بعدازاينكه به دستور مامون، حضرت علی بن موسی رضا )ع( را 
ــرو آن روز تبعيد كردند، كار برای خاندان  به ناچار از مدينه به م

اهل بيت )ع( در مدينه خيلی دشوار شد. 
ــا اميد اهل بيت وجود نازنين حضرت ثامن الحجج بود كه با  تنه
ــان از مدينه، به مرو غربت عجيبی در سراسر مدينه  هجرت ايش
ــتياق زيارت  خيمه انداخت و خاندان مكرم نبوی و علوی به اش
حضرت رضا )ع( رهسپار راهی دورودراز و پرخطر شدند، ازجمله 
ــرت كريمه و جمعی از همراهان  ــن عزيزان وجود نازنين حض اي
بودند. گذار غافله به شهر ساوه می افتد و در اين شهر اغلب ياران 
ــند و كريمه اهل بيت )ع( به صورت  ــهادت می رس حضرت به ش
معجزه آسايی نجات پيدا می كنند و رهسپار قم می شوند و مورد 

استقبال بی سابقه اهالی قم قرار می گيرند. 
حضور نورانی حضرت معصومه در اين شهر شايد بيش از 19 روز 
طول نكشيده، ولی در همين مدت كوتاه آثار بسيار شگرفی را در 

اين شهر به وجود آورده است. 
ــان ساخته می شود بارها مورد تجديد بنا  بارگاهی كه برای ايش
ــاهد هستيد كه حرم مطهر ايشان روزانه  قرار می گيرد و امروز ش
پذيرای ده ها هزار زائر مشتاقی است كه نه تنها از اقصی نقاط ايران 
بلكه از دوردست های اين جهان پهناور؛ برای زيارت با دست خالی 
ــد در مورد معارف  ــت پر می روند.  ما باي ــه قم می آيند و با دس ب
ناب شيعی و نحوه سلوک و رفتار بی بی معصومه )س( در مدت 
زندگانی كوتاهی كه در قم حضور داشتند و يا زمانی كه در مدينه 
بودند با مراجعه به كتب معتبر تاريخی تحقيقاتی را انجام دهيم 
ــيم؛ چراكه در  ــای پنهان زندگی حضرت را به تصوير بكش و زواي

مسئله معرفت به ائمه واقعاً لنگ می زنيم.

 معرفت به ائمه چگونه به دست می آيد؟
ــه )س( را در قم  ــی فاطمه معصوم ــت داريم كه هركس در رواي
ــته و شايسته شان اوست؛ پاداش  زيارت كند به گونه ای كه بايس
ــم گيری برای زائر در نظر گرفته می شود، به هرحال  معنوی چش
امروز ما در معرفت و بصيرت نسبت به اهل بيت )ع( مشكل داريم 
و شايد اين مشكلات هم ريشه در شبهاتی داشته باشد كه عده ای 
از آدم های گمراه كه در اين سال های اخير قلم به دست گرفته اند 
ــائلی را در باب ولايت ائمه اطهار و خاندان اهل بيت مطرح  و مس
ــراد گمراه بايد نقاط خالی و  ــد. برای مقابله با اين اف كردند؛ باش
ملموسی كه انسان احساس می كند در اين قلمرو باقی مانده است، 
توسط انديشمندان و بزرگان دينی و متفكران پر شود. معارف ناب 
شيعی بزرگ ترين نعمتی است كه خداوند به ما شيعيان كرامت 
ــت. اين معارف بايد از نوع معرفت هايی باشد كه در آن  كرده اس
غله وغش نيست به طوری كه اگر اين معارفی كه ما به آن معتقد 
ــتيم از هزار صافی عبور كند؛ چيزی به عنوان آلودگی در آن  هس

ديده نشود.

 توصيه ش�ما ب�ه برگزارکنندگان مراس�مات مذهبی 
چيست؟

اميدواريم در مراسمات مذهبی كه هرسال هم اين فرصت ها بايد 
غنيمت شمرده شود؛ يک بازنگری در كارهايی كه انجام گرفته و 
ــتی انجام بگيرد؛ داشته باشيم و تا می توانيم از  كارهايی كه بايس
كارهای موازی پرهيز كنيم و سعی نمائيم نقاط قوتی كه وجود 
دارد را تقويت نموده و اگر نقاط ضعفی هم هست، آن را به نحوی 
جبران كنيم كه ديگر اثری از شبهاتی كه در ذهن ها ممكن است 
ــمات مذهبی جلسات  ــد، باقی نماند. در مراس رسوب كرده باش
مفصل، شعرخوانی های متنوع و كنگره های مختلفی بايد برگزار 
 شود. شيعه در تمامی ادوار پاسخگوی نياز زمانه خود بوده است و 
ما بايد اين خصلت اساسی را حفظ كنيم و هركسی به اندازه توانی 
ــط پژوهشگران آثاری  كه دارد به ميدان بيايد و اجازه دهيم توس
آفريده شود كه پاسخگوی نياز جامعه امروز باشد. نبايد اجازه داد 
ــياطينی كه در انتظار اين هستند تا روزنه ای پيدا كنند و يک  ش
ــامانی را در محافل ما ايجاد نمايند، از فرصت ها  اوضاع بی سروس
سوءاستفاده كنند. بايد از همين امروز با تمام وجود برای دفاع از 
كيان شيعه و فرهنگ ماندگار شيعه دست به كار شويم، همان طور 
كه علامه امينی ها با نوشتن الغديرها توانستند در برهه ای از زمان 
جلوی اين تهاجم ويرانگر را بگيرند، حوزه های علميه، دانشگاه ها و 
مراكز علمی ما بايد امروز با خلق آثاری فاخر و جامع نياز معنوی 

جامعه شيعی را در موضوعات مختلف برآورده كنند.

 بعضاً مشاهده می شود اشعاری توسط مداحان خوانده 
می شود که درشان حضرات معصومين نيست، توصيه شما 

به مداحان و منبری ها چيست؟
ــد و يا مداح، چون  ــد، شاعر باش فرقی نمی كند كه منبری باش
ــت ميزان  ــان اثر دارد، ممكن اس ــخنان اين افراد در مخاطب س
ــد مطالب را از  ــد؛ لذا باي ــعر چند برابر هم باش ــذاری ش تأثيرگ
ــيعی بگيرند، نه اينكه به شنيده ها اكتفا نمايند،  منابع متقن ش
ــيم اين مطلب  ــان و يا منبری ها می پرس ــی از برخی مداح وقت
ــلان كس و فلان جا  ــنيدم ف را از كجا آورده ای، می گويد كه ش
چنين می گفت؛ با اين فرهنگ نمی شود به جنگ وهابيت رفت؛ 
ــت خودمان داريم  ــفانه ما امروز خوراک آماده ای را به دس متأس
ــيعه تشنه  ــيعه و اعتبار و كرامت ش برای وهابيت كه به خون ش

است، آماده می كنيم.
بسياری از اشعاری كه در اين زمينه سروده شده است به خصوص 
ــكلات اساسی داشته و بااينكه بنده بنا  در اين ده ساله اخير مش
ــاس وظيفه ای كه می كردم،  ــتم و احس بر ضرورتی كه می دانس
متوليان امور فرهنگی كشور از وزارت ارشاد گرفته تا ساير نهادها 
ــته قراردادم؛ متأسفانه تا به امروز  را در جريان اين يورش ناخواس
كوچک ترين توجهی به اين مسئله نشده است و همچنان وهابيت 
ــتفاده می كند و از آن چماقی  ــتان نادان ما سوءاس از جهل دوس

ساخته برای كوبيدن بر فرق شيعه، واقعاً اين ظلم بزرگی است.

اگرچه »انگش�تر« در بين عوام بيشتر يادآور 
حلقه های ازدواج اس�ت اما در بين سياس�يون 
کشور انگشتر عاملی منحصربفرد برای به نمايش 

درآوردن اعتقادات مذهبی آنهاست.
ــف، ياقوت، حديد و ... كه در  عقيق، فيروزه، در نج
روايات شيعه به آثار مادی و معنوی آنها بر انسان اشاره 
شده از جمله انگشترهايی هستند كه سياسيون آنها را 

به دست می كنند.
۱.امام خمينی)ره(:

بنيانگذار جمهوری اسلامی در اغلب تصاويری كه از 
ايشان وجود دارد عقيق سرخ به دست دارند.

 2.حضرت آيت الله خامنه ای:
مقام معظم رهبری از جمله شخصيت هايی هستند 
ــترهای مختلفی به  كه در موقعيت های مختلف انگش

دست دارند.
ــان انگشتر شرف الشمس،  تاكنون در دستان ايش
انگشتر عقيق قرمز و زرد، در نجف، انگشتری با نگينی 
ــن ابيطالب« و  ــده » يا علی ب ــته ش كه روی آن نوش
ــته شده »يا  ــتری با نگين حديد كه رويش نوش انگش

ظافر« به چشم خورده است.
3. آيت الله هاشمی رفسنجانی:

ــه يک  ــخنرانی های خود هميش ــخيص مصلحت نظام در تمام س رييس مجمع تش
تسبيح شاه مقصود با يک انگشتر عقيق به دست دارد.

او همچنين اغلب انگشتر حرز به انگشت كوچک خود دارد.
 4.حسن روحانی:

ــتر عقيق زرد رنگ به انگشت كوچک سمت  ــورمان عموما انگش رييس جمهور كش
راست خود دارد

وی همچنين انگشتر حرز به انگشت كوچک خود دارد.
5.سيد حسن خمينی:

نوه امام خمينی و توليت آستان امام)ره( انگشتر عقيق قرمز بر دست چپ خود دارد.
6.محمدرضا مهدوی کنی:

ــتری با نگين عقيق به دست راست خود  رييس فقيد مجلس خبرگان رهبری انگش

ــت و معتقد بود اگر كسی شيعه  داش
است بايد انگشتر را به دست راستش 

بياندازد.
 7.علی اکبر ناطق نوری:

ــتر  ــبق مجلس انگش ــس اس ريي
فيروزه به دست چپ و انگشتر عقيق 

به دست راست خود دارد.
 8. سيد محمد خاتمی:

ــورمان  ــبق كش رييس جمهور اس
عموما انگشتر عقيق سرخ و فيروزه به 

دست می كند.
 9.محسن رضايی:

ــخيص مصلحت  ــر مجمع تش دبي
نظام همواره با انگشتر فيروزه به دست 

در انظار ظاهر می شود.
۱0. محمدباقر قاليباف:

شهردار تهران اغلب انگشتر عقيق 
سرخ به دست دارد.

 ۱۱.سرلشگر حسن فيروزابادی:
ــتاد كل نيروهای مسلح  رييس س

اغلب با انگشتر عقيق، در نجف و فيروزه ديده می شود.
 ۱2.حبيب الله عسگراولادی:

ــتر عقيق و در نجف و فيروزه  دبيركل فقيد حزب موتلفه در دوران حيات خود انگش
به دست می كرد.

۱3. محمود احمدی نژاد:
ــورمان عادت داشت انگشتر عقيق زرد به دست داشته  ــابق كش رييس جمهور س

باشد.
۱4.سردار قاسم سليمانی:

ــپاه پاسداران عموما انگشتری با نگين عقيق سرخ به دست  فرمانده نيروی قدس س
دارد.

۱5.سردار يحيی رحيم صفوی:
فرمانده اسبق سپاه پاسداران اغلب انگشتری از عقيق سرخ به دست دارد. 

جعفرزاده: 

منتقدين داخلی مذاکرات هسته ای 
جلوتر يا عقب تر از رهبری حرکت نکنند 

نماينده مردم رشت در مجلس از منتقدين داخلی مذاکرات هسته ای 
خواست جلوتر يا عقب تر از رهبری حرکت نکنند و در چارچوب فرمايشات 

ايشان مدافع تيم مذاکره کننده ايرانی باشند. 
غلامعلی جعفرزاده در گفت وگو با ايسنا، ضمن اعلام حمايت از تيم مذاكره 
كننده ايرانی، اظهار كرد: وقتی ما وارد مذاكره شديم نشان داديم اهل مذاكره 

هستيم و از پای ميز مذاكره فرار نمی كنيم. 
وی فرمايشات اخير مقام معظم رهبری در زمينه مساله هسته ای و توافق 
احتمالی را فصل الخطاب دانست و اظهار كرد: ما سابقه تاريخی بسيار تلخ و 
آمريكايی ها هم  به  ما نسبت  اين بی اعتمادی  و  آمريكا داريم  و  از غرب  بدی 
بی اعتمادی درستی است زيرا آنها نمی توانند صادق باشند؛ به هر حال منافع 
آنها در كشور ما قطع شده و با اين وجود و عليرغم تحريم ها آنها كشور ما را 

در حال پيشرفت می بينند. 
ادامه داد: چند روز پيش  نماينده مردم رشت در مجلس شورای اسلامی 
ماهواره ما به دور دنيا چرخيد و اين نشان داد ما بدون غربی ها بهتر می توانيم 
ادامه حيات بدهيم و كشورمان بهتر می تواند رشد كند بنابراين بی اعتمادی ما 
نسبت به آنها بی اعتمادی درستی است و مقصر خودشان هستند كه اين ديوار 

بی اعتمادی را به وجود آوردند. 
جعفرزاده با بيان اينكه تمام اجزا و محتوای مذاكرات بايد مشخص باشد، 
وارد  كه  بعد  و  بدهيم  تعهدی  كليات  بابت  از  اكنون  اينكه  كرد:  خاطرنشان 
جزئيات شديم مطالبی كه نمی دانيم رو كنند و بگويند شما در كليات به ما 
تعهد داديد منطقی نيست. به نظر درست ترين كاراين است كه در يک مرحله 

كل و جزء مشخص شوند. 
اين نماينده مجلس با تاكيد بر اينكه هر توافقی مدنظر جمهوری اسلامی 
انقلاب،  ملت،  منابع  كه  داريم  قبول  را  توافقی  صرفا  ما  كرد:  اضافه  نيست، 
نظام و مردم در آن گنجانده شود اما اگر اين اتفاق نيفتاد و اين توافق صورت 
نگيرد باز هم ما برنده هستيم زيرا به دنيا ثابت می شود كه ايران اهل مذاكره 
و صحبت بوده و طرف مقابل به دنبال توافق نبوده و فكر نمی كرده ايران پای 

ميز مذاكره بيايد. 
جعفرزاده در پايان با تاكيد بر اينكه منتقدين داخلی مذاكرات هسته ای بايد 
در چارچوب فرمايشات رهبری حركت كنند، افزود: آنها نبايد جلوتر يا عقب تر 
از رهبری بروند و بايد در همين چارچوب مدافع تيم مذاكره  باشند و تبصره 

ديگری به آن اضافه نكنند. 

سياسيون چه انگشترهايی به دست می کنند؟

اخبار
آيت الله سيد محمد سعيدی:

انتخاب مديران 
متناسب با شأن قم باشد

انتخاب  گفت:  معصومه)س(  حضرت  حرم  مقدس  آستان  توليت  ايمان: 
مسئولان در قم بايد متناسب با شأن قم باشد و دولت های مختلف همواره در اين 

مسير تلاش برای انتخاب مديران لايق را صورت داده اند. 
به گزارش ايمان به نقل از آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س(  آيت الله سيد 
محمد سعيدی ظهر شنبه در ديدار مدير كل و معاونان صدا و سيمای مركز قم كه در سالن 
محراب حرم مطهر برگزار شد، وظيفه پيامبر اسلام)ص( را اطلاع رسانی معرفی كرد.وی 
با بيان اينكه منظور از اطلاع رسانی، تنها به معنی خبردادن نيست، افزود: در قرآن كريم 
خداوند بيان می كند كه كار پيامبر)ص( اطلاع رسانی است؛ البته اگر منظور اطلاع رسانی 
صرف بود، نيازی به شخصيتی چون خاتم الانبياء حضرت محمد)ص( نبود.امام جمعه قم 
افزود: اگر صرف حضور پيامبر)ص( اطلاع رسانی بود، راه های ديگری نيز وجود داشت تا 
سخن خدا به گوش مردم برسد. اينكه خداوند برای اين كار افراد مخصوصی را انتخاب 
كرده است، معلوم است كه ابلاغ معارف الهی، برای اشخاص موضوعيت دارد.وی با تأكيد بر 
اينكه افرادی كه در قم مسئوليتی بر دوش می گيرند، بايد ويژگی متناسب با پيام های قم 
را داشته باشند، تصريح كرد: دولت های مختلف پس از پيروزی انقلاب اسلامی، از   همان 
ابتدا نسبت به قم توجه خاصی برای انتخاب مسئولان داشتند و سعی می كردند در قم افراد 

برجسته ای بگمارند.

مديرعامل سازمان حمل و نقل شهرداری قم اعلام کرد: 

تردد بيش از 450 هزار موتور سيکلت 
درخيابان های قم 

ايمان: مديرعامل سازمان حمل و نقل شهرداری قم گفت: با توجه به تردد 
بيش از 450 هزار دستگاه موتور سيکلت درسطح خيابان های قم و همچنين 
جمعيت بيش از يک ميليون و 200 هزار نفری اين استان همچنان تا رسيدن 

به نقطه مطلوب و دلخواه در خصوص مسائل ترافيکی فاصله زيادی وجود دارد.
محمود البرزيان روز شنبه در همايش ايمنی و كنترل ترافيک ويژه دانش آموزان در 
سالن اجتماعات شهرداری قم،اظهار داشت: آموزش های مربوط به ترافيک و راهنمايی 
رانندگی را بايد از سنين كودكی آغاز كرد، تا فرهنگ احترام به قانون از همان دوران كودكی 
در افراد نهادينه و به آنها القا شود.وی تصريح كرد: با توجه به گسترش زندگی شهری 
و شهرنشينی سامان دهی مشكلات ترافيكی در شهر نيازمند يک عزم جدی و حركت 
جهادی است، و در همين راستا اداره كل حمل و نقل شهرداری قم و همچنين سازمان های 
مرتبط با هم انديشی يكديگر برنامه های را تهيه و در دستور كار خود قرار دادند.البرزيان با 
بيان اينكه برگزاری همايش های دانش آموزی با هدف ارايه آموزش های لازم در خصوص 
مسائل ترافيكی و رانندگی از جمله آن است،افزود: در اين همايش ها سعی شده، تا با بهره 
گيری از شعار و اجرای نمايش به دانش آموزان نكات كليدی و لازم در خصوص موضوع 

های راهنمايی و رانندگی آموزش داده شود.
مديركل حمل و نقل شهرداری قم همچنين با اشاره به تشكيل تيم های ويژه جهت 
آموزش دانش آموزان در مدارس و محيط های آموزشی، تصريح كرد: اعضای اين تيم ها با 
حضور در مدارس به صورت دوره ای آموزش هايی را جهت آشنايی دانش آموزان با مسائل 
ترافيكی ارايه می دهند.اين مقام شهرداری قم با اشاره به ايجاد شهرک ترافيكی به منظور 
آموزش قوانين راهنمايی و رانندگی به دانش آموزان، تصريح كرد: اين شهرک به همت 
شهرداری و آموزش و پرورش كه بخش اعظمی از مسووليت آموزش دانش آموزان را بر 
عهده دارد، ايجاد شده است.در اين همايش كه به همت سازمان حمل و نقل و امور ترافيک 
شهرداری قم و اداره كل آموزش و پرورش اين استان ترتيب يافته بود، دانش آموزان در قالب 
اجرای برنامه های طنز و قطعات نمايشی با مسائل مربوط به ترافيک و قوانين راهنمايی 

رانندگی آشنا شده، و در پايان نيز كارت هميار پليس دريافت كردند.

مدير عامل سازمان اتوبوسرانی قم خبر داد:

راه اندازی 3 مسير جديد اتوبوس  تندرو در قم
ايمان: مدير عامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم از راه اندازی سه مسير 

جديد برای اتوبوس های تندرو در شهر قم خبر داد. 
سعيد امراللهی گفت: خدمات ارائه شده با توجه به استقبال همشهريان از مسيرهای يک 
و 2 سامانه تندرو و با توجه به مطالعات انجام شده توسط مشاور و تأييد حوزه حمل و نقل 
و ترافيک شهرداری و مديران ذی ربط سه مسير ديگر نيز به مسيرهای سامانه تندرو در قم 
افزوده شد.وی گفت: مسير شماره سه، از ميدان نبوت، بلوار توحيد، بلوار شهيد منتظری، 
بلوار امام موسی صدر، ميدان شهيد مطهری، سه راه بازار، بلوار شهيد دل آذر، خيابان قدس، 
بلوار آيت الله بهاالدينی، ميدان شهيد محلاتی و بلوار شهيد محلاتی و بلاعكس است.مدير 
عامل سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم عنوان كرد: مسير شماره چهار از ميدان نبوت، 
بلوار توحيد، پل شهيد مصطفی خمينی، بلوار شهيد منتظری، ميدان مطهری، سه راه 
بازار، خيابان ارم، تقاطع شهدا، خيابان شهدا، بلوار محمدامين، بلوار غدير، پرديسان، پايانه 
شهروند و بالعكس با تعداد 17 دستگاه اتوبوس ايجاد می شود.وی افزود: خط شماره پنج 
از شهرک كامكار، بلوار حضرت معصومه)س(، بلوار امام زاده ابراهيم، ميدان شهيد آيت الله 
سعيدی، ميدان شهيد مطهری، بازار، خيابان آيت الله مرعشی نجفی، خيابان شهدا، بلوار 
محمد امين، بلوار غدير، پرديسان)پايانه شهروند( و بالعكس با تعداد 16 دستگاه اتوبوس 
فعاليت خواهد داشت.امراللهی گفت: همشهريان عزيز می توانند ضمن استفاده از مسيرهای 
مذكور و تردد با وسائل نقليه عمومی در هسته مركزی به نقاط مختلف بدون نياز به تغيير 
مسير تنها با پرداخت يک كرايه سفر كنند.وی عنوان كرد: از جمله مزايای مسيرهای مذكور 
عدم تجمع اتوبوس ها در هسته مركزی و جلوگيری از آلودگی ها در سطح شهر است.مدير 
عامل سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم بيان كرد: با توجه به مطالعات در دست اقدام توسط 
مشاور و به منظور تكميل شبكه اين حمل و نقل درون شهری جهت افزايش رضايت 
شهروندان و كاهش زمان سفر، ديگر مسيرهای اصلی طرح نيز در دست بررسی است و 
پس از تصويب نهايی مسيرهای بعدی به ترتيب اولويت جهت ارتقای خدمات حمل و نقل 

درون شهری خواهد بود.

28 بهمن ماه:

کنگره بزرگداشت شهدای دانشجو در قم 
برگزار می شود

ايمان: رئيس دانشگاه قم گفت: کنگره شهدای دانشجوی قم 28 بهمن ماه با 
حضور دانشجويان و خانواده معظم شهدا برگزار می شود. 

حجت الاسلام عسگر ديرباز قبل از ظهر شنبه در نشست خبری كنگره شهدای دانشجو 
با بيان اينكه اين كنگره با هدف تثبيت ياد و خاطره شهدا در ذهن دانشجويان برگزار 
می شود، اظهار داشت: نگاه ما در برگزاری اين كنگره نگاه كيفی است و به اثر بخشی آرمان 
و راه شهدا ميان قشر دانشجو توجه زيادی شده است.وی با بيان اينكه شهيد دانشجو كسی 
است كه در حين شهادت دانشجو باشد، ادامه داد: در اين كنگره چند شهيد شاخص در 
استان معرفی می شوند و با وبلاگ های طراحی شده توسط دانشجويان فعلی ياد و خاطره 
شهدا زنده می شود و بر ترين وبلاگ در قالب مسابقه انتخاب می شود.اين نماينده مجلس 
خبرگان رهبری عنوان كرد: كنگره شهدای دانشجو با همكاری تمامی دانشگاه های استان و 
توسط معاون فرهنگی دانشگاه قم و بسيج دانشجويی در قم برگزار خواهد شد تا دانشجويان 

با اهداف و آرمان های شهدا بيشتر آشنا شوند.
وی افزود: در راستای برنامه های اين كنگره در سايت دانشگاه های استان مشخصات 
شهدای دانشجو ارائه می شود، هم چنين خيابان و محله هايی در قم به نام اين شهدای 
دانشجو نامگذاری می شود.حجت الاسلام ديرباز با بيان اينكه رويكرد اين كنگره استانی 
است، گفت: كنگره شهدای دانشجوی قم سه شنبه هفته جاری ساعت 9 صبح در تالار 
مفيد دانشگاه قم برگزار می شود و از مسئولان استانی در اين كنگره دعوت شده ولی ركن 

اصلی شركت كنندگان اين كنگره خانواده معظم شهدای دانشجو هستند.
وی با اشاره به اينكه تلاش شده تا مشاركت حداكثری دانشجويان در برگزاری كنگره 
وجود داشته باشد، ابراز كرد: شهدا حق بزرگی به گردن ما و نسل های آينده دارند و 
اين عزيزان راه شهادت را با وجود همه تعلق خاطرها برای خود برگزيدند و در راه جهاد 
فی سبيل الله حركت كردند كه اين موضوع در شهدای دانشجو بيشتر به چشم می آيد.

رئيس دانشگاه قم با اشاره به اينكه 168 دانشجوی شهيد در استان شناسايی شده اند، اضافه 
كرد: نشان دادن راه شهدا در جبهه فرهنگی وظيفه ماست و تلاش در جبهه فرهنگی تداوم 

بخش راه شهدای دانشجو است.

اداره کل هواشناسی استان قم :

هوای قم دوشنبه بارانی می شود
  ايمان :کارشناس پيش بينی اداره کل هواشناسی استان قم از بارش باران در 

روز دوشنبه در اين استان خبر داد. 
محمدجواد ترابيان با بيان اينكه امروز آسمان قم قسمتی تا نيمه ابری همراه با وزش باد 
است، گفت: در روز دوشنبه هوای استان قم نيمه ابری تا ابری همراه با بارش باران و وزش 
باد خواهد بود.وی افزود: دمای هوا از امروز تا پايان هفته روند كاهشی را طی خواهد كرد و 

تا پايان هفته كاهش 10 درجه ای خواهد داشت.
كارشناس پيش بينی اداره كل هواشناسی قم بيان كرد: امروز حداكثر دما 15 درجه و 
حداقل دما يک درجه، در روز دوشنبه حداكثر دما 13 درجه و حداقل دما نيز يک درجه 
خواهد بود.وی گفت: سرعت وزش باد يكشنبه بين 30 تا 45 كيلومتر بر ساعت و سرعت 
وزش باد روز دوشنبه نيز 25 تا 40 كيلومتر بر ساعت پيش بينی می شود.ترابيان اظهار 
داشت: ميزان بارندگی در شهر قم در روزهای پايانی هفته گذشته چهار و نيم ميلی متر 
و در شكوهيه پنج و 6 دهم ميلی متر بود و ميانگين بارندگی استان قم نيز هشت ميلی 

متر بوده است.

جمعی از شاعران آيينی سرای کشور به محضررهبر معظم انقلاب شرفياب شده بودند، 
پس از فراغت از قرائت يک چکامه عاشورايی که به تازگی سروده بودم با رديف )فقط( و 
اين مطلع که تصويرگر حالات اصحاب حضرت سيدالشهدا عليه السلام در شب رازآلود 

عاشوراست: آن شب که بود فرصت سبز دعا فقط
گ�ل  کرد  در ق��نوت ش�ما ربَّ���ن�ا فقط

معظم له با لحنی مشتاقانه پرسيدند: آقای مجاهدی! يادتان هست که در جلسات 
هفتگی انجمن ادبی قم شرکت می کرديم؟ به خاطر داريد چه سالی بود؟ عرض کردم: 
سال ۱338. بعد ايشان به آقای حداد عادل که در کنارشان نشسته بودند فرمودند: 

حدود پنجاه سال از آن زمان می گذرد! )نقل به مضمون(

شيعه در تمامی ادوار پاسخگوی نياز زمانه خود بوده است 
و ما بايد اين خصلت اساسی را حفظ کنيم و هرکسی به اندازه توانی 

که دارد به ميدان بيايد و اجازه دهيم توسط پژوهشگران آثاری 
آفريده شود که پاسخگوی نياز جامعه امروز باشد.

 نبايد اجازه داد شياطينی که در انتظار اين هستند تا روزنه ای پيدا 
کنند و يک اوضاع بی سروسامانی را در محافل ما ايجاد نمايند، از 

فرصت ها سوءاستفاده کنند

وهابیت از جهل 
دوستان نادان ما 

سوء استفاده می کند

استاد محمد علی مجاهدی در گفت و گو با » ايمان«
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نامحرمانه
چرا تصویری از رای دادن آیت الله وحید خراسانی منتشر نمی شود؟

گفته می شود: حجت الاسلام و المسلمين علي بنايي معاون سياسی استاندار قم و نماينده پيشين اين 
شهر درباره رابطه آيت الله وحيد با دولت و اينكه چرا تصويری از ايشان به هنگام اخذ رای منتشر نمی شود 
گفت: ايشان در طول هفته ديدارهای زيادی را با وزرا و ... دارند ولی هيچ گاه نمی خواهند از اين ديدارها هيچ 
خبر و فيلمی انعكاس داده شود. وی در ادامه افزود: خبری نشدن اين قضيه به آن معنی نيست كه ايشان با رای 
دادن و اين گونه موارد مشكل دارند. آيت الله بهجت هم همينطور بودند. ايشان كاملا اوايل با دوربين مخالف 

بوده اند كه با اصرار های مكرر از سوی مردم كارها و ديدارهای ايشان هم رسانه ای شد.

لغو مصوبه دولت احمدی نژاد با حکم قضایی
گفته می شود: در حالی كه بر اساس ابلاغيه بهمن ماه سال 90 محمود احمدی نژاد رئيس جمهور سابق 
كشورمان مقرر شده بود تعدادی از ساختمان ها و زمين های در اختيار دولت جهت پرداخت ديون تعدادی از 
وزارتخانه ها به فروش برسد، اين ابلاغيه با شكايت ديوان محاسبات كشور به دستگاه قضايی، به علت مغايرت 
با ماده 115 قانون مديريت خدمات كشوری خلاف قانون تشخيص داده شده و از زمان ابلاغ حكم ابطال، 

لغو می شوند.

چه کسی عمو نوروز تلویزیون می شود؟
گفته می شود: حتما تا الان خبرش را شنيده ايد كه احسان عليخانی مجری و تهيه كننده ويژه برنامه 
نوروزی شبكه 3 سيما با نام موقت »بهار نارنج« شده اما بشنويد از خبرهای درگوشی باقی شبكه ها برای ويژه 
برنامه سال تحويل؛ شبكه يكی ها كه در فشار شديد مالی هستند، باز هم گزينه اول شان »منصور ضابطيان« 
و تيم مطمئن اش است كه كارهای كم خرج ولی موقری تهيه می كنند. شبكه دو هم هر چند گزينه های 
زيادی ندارد ولی شرايط مناسب تر مالی اش باعث شده تا سراغ يک مجری نام آشنا و جنجالی برود و از او 
بخواهد كه طراحی و اجرای برنامه سال تحويلش را برعهده بگيرد. )نام فرد مورد نظر به دليل حفظ امانت فعلا 
مسكوت می ماند!( با وجود امتناع برادران صفاريان پور، شبكه های چهار و پنج در تلاشند تا مثل گذشته 
برنامه هايشان را به آنها بسپارند. آنطور كه از اين نام ها برمی آيد، با شگفتی آنچنانی در پايان سال 93 روبرو 

نخواهيم شد.

حمله به بخش کنسولی سفارت ایران در لندن
گفته می شود: روز جمعه 24 بهمن ماه گروهی از عناصر ضد انقلاب، فتنه گران و سلطنت طلبان به 
بخش كنسولی سفارت جمهوری اسلامی ايران در لندن تعرض كرده و اقدام به خرابكاری كردند.به گزارش 
فارس، اين اقدام پس از سی و ششمين سالگرد پيروزی انقلاب اسلامی و در آستانه روز 25 بهمن ماه انجام 

گرفته كه در آن فتنه گران در تهران تظاهرات به راه انداختند.

تجمع کارگران پدیده مقابل شهر پدیده شاندیز
گفته می شود: صبح ديروز 100 نفر از كارگران پديده در مقابل شهر رويايی پديده شانديز به علت 
دريافت نكردن حقوق خود تجمع كردند.  اين كارگران از مهر ماه امسال تاكنون حقوقی دريافت نكرده اند و 
مراتب اعتراض خود را در چند روز گذشته اعلام كرده بودند. يكی از اين كارگران اظهار داشت: مديران پديده 
شانديز قول پرداخت حقوق در روز شنبه 24 بهمن ماه را به ما داده بودند و اين در حالی است كه ديروز هيچ 
كدام از مديران در شهر رويايی پديده حضور ندارند و پهلوان مقدم مديرعامل شركت پديده شانديز نيز بدون 

توجه به تجمع، مكان را ترک كرده است.

مصرف روزانه 1/5 تنی مواد مخدر توسط معتادان
گفته می شود: گزارش های رسمی بيانگر اين است كه مصرف ساليانه انواع مواد 500 تن است به طوری 
كه می توان گفت معتادان كشور روزانه يک و نيم تن مواد مخدر مصرف می كنند. در حال حاضر ميانگين سن 

معتادان به حدود 20 سال رسيده يعنی از حدود 23.5 در سال های گذشته به 20 سال كاهش يافته است.

ممنوعیت دریافت برخی چک های یک بانک
گفته می شود: به فاصله اندكی از ابلاغ بخشنامه بانک مركزی به بانكها مبنی بر عدم پذيرش چک های 
بيش از 100 ميليون تومان سه بانک، دستور برای رد چک های با مبلغ بالاتر از 10 ميليون تومان يكی از آن 
سه بانک صادر شد. با تشديد سخت گيريهای نظارتی بانک مركزی در راستای به نظم كشيدن بانكها و انطباق 
فعاليت آنها با چارچوب و مقررات تعيين شده، در يكی از اقدامات اخير نظارتی اين بانک وصول چک های 

چند بانک از سوی بانكهای ديگر با محدوديت مواجه شد.

از اجرای حکم پرونده رحیمی چه خبر؟
گفته می شود: دادستان كل كشور 20 بهمن ماه از آغاز تشريفات اجرای حكم پرونده محمدرضا رحيمی 
در دادسرای تهران خبر داد اما وكيل مدافع رحيمی می گويد تاكنون هيچ تماسی با وی يا موكلش در راستای 

اجرای حكم گرفته نشده است.

اولویتهای مخاطبان ایرانی برای تماشای ماهواره
گفته می شود: بر اساس برآوردهايی كه در سال 92 انجام شده است، 80 درصد مخاطبين برنامه های 
شبكه های ماهواره ای اولويتشان ديدن برنامه های فرهنگی شامل سريال، موسيقی، مد، لباس و وسايل آرايشی 
بوده است. اين درحاليست كه آمارها نشان می دهد كه تا سال 73 فقط سه شبكه ماهواره ای فارسی زبان به 
فعاليت مشغول بوده است، در سال 87 به هفت شبكه ماهواره ای افزايش پيدا كرده است و از سال 87 تا سال 

91 اين آمار به 125 شبكه فارسی زبان افزايش يافته است.

کوتاه ترین ازدواج در کره زمین
گفته می شود: سند كوتاه ترين ازدواج در كره زمين را بايد به نام يک زوج اماراتی زد. سال 2012، يک 
داماد اماراتی چند ثانيه بعد از جشن عقد خود به اتاق ديگری از دادگاهی كه در آن ازدواج صورت گرفته بود، 
رفت و دادخواست طلاق داد. دليل آقای درويش اين بود كه او در يک رودربايستی قرار گرفته بود. پدر عروس 
روزی به آقای درويش می گويد كه دخترش برای اين كه بتواند كار خود را ادامه بدهد حتما بايد ازدواج كند 

و داماد هم كه نتوانسته به پدر عروس نه بگويد به اين ازدواج صوری راضی شده است.

کاهش 20 درصدی وسعت پوشش برفی کشور
گفته می شود: وسعت پوشش برفی كشور در پايان سومين هفته بهمن ماه جاری درمقايسه با زمان 
مشابه سال گذشته 20 درصد كاهش يافته است. به گزارش پايگاه اطلاع رسانی وزارت نيرو، طبق اعلام 
شركت مديريت منابع آب ايران، وسعت پوشش برفی كشور تا پايان هفته گذشته 236 هزار و 408 كيلومتر 
مربع اعلام شد، درحالی كه مساحت پوشش برف كشور در زمان مشابه سال گذشته 296 هزار و 741 

كيلومتر مربع بوده است.

معافیت های جدید سربازی اعلام شد
گفته می شود: جانشين سازمان وظيفه عمومی ناجا، اعلام كرد: مشمولان دارای مدرک تحصيلی 
كارشناسی و كارشناسی ارشد می توانند با دريافت پروژه تحقيقاتی، از خدمت سربازی از دو ماه تا پايان 
خدمت، معاف شوند. سردار ابراهيم كريمی، گفت:در گذشته، تنها افرادی كه دارای مدرک تحصيلی فوق 
ليسانس بودند می توانستند پروژه ای را ضمن خدمت، دريافت كنند اما از امسال اين طرح شامل دارندگان 
مدرک تحصيلی ليسانس نيز می شود، بنابراين نيازمندی های تحقيقاتی و پژوهشی به بنياد ملی نخبگان 
نيروهای مسلح اعلام شده و مشمولانی كه تمايل دارند، پروژه تحقيقاتی دريافت كنند، به يكی از واحدها، 
براساس نيازمندی هايی كه از سوی نيروهای مسلح اعلام شده، معرفی و براساس نوع پروژه از كسر خدمت 

بهره مند شوند.

برانکو به نیمکت پرسپولیس نزدیکتر شد
گفته می شود: اميررضا خادم، نماينده وزارت ورزش در ساماندهی باشگاه پرسپوليس و استقلال، پس از 
شكستهای اخير تيم قرمزپوش پايتخت، تلاش زيادی كرده تا مجموعه تصميم گيرنده باشگاه را متقاعد كند 
كه نيمكت اين تيم را به يک مربی بزرگ بسپارند. بنابراين گزارش، برانكو و افشين قطبی دو گزينه ای بودند 
كه برای سرمربی گری پرسپوليس در نظر گرفته شده بودند اما اخبار رسيده حاكی از اين است كه برانكو 

شانس بيشتری برای رسيدن به نيمكت پرسپوليس دارد.

کدام شهر پایتخت کتاب ایران می شود؟
گفته می شود: در طرح پايتخت كتاب ايران، 63 شهر از 22 استان كشور مشاركت كردند كه پس از 
داوری مقدماتی بر اساس شاخص های تعيين شده در فراخوان اوليه، 10 شهر به مرحله نهايي راه يافتند كه 
اسامی آنها به ترتيب حروف الفبا به اين شرح است: اهواز، بوشهر، تبريز، شهركرد، قم، كاشان، كرمانشاه، گنبد 

كاووس، نيشابور و يزد.

سورن با موتور دیزلي وارد بازار مي شود
گفته می شود: مدير عامل گروه صنعتي ايران خودرو از توليد سورن با موتور ملي ديزلي در نيمه دوم سال 
آينده خبر داد. يكه زارع تاكيد كرد: سورن نخستين خودرويي است كه به موتور ديزلي مجهز مي شود و دنا 
در مرحله بعدي قرار خواهد گرفت. تاكنون چهار نمونه خودرو به موتور ديزل ملي مجهز شده و 10 خودروي 

ديگر نيز در آينده نزديک با همين موتور توليد خواهد شد.

طرح تبدیل سازمان محیط زیست به وزارتخانه
گفته می شود: جمعی از نمايندگان مجلس شورای اسلامی طرح تبديل سازمان محيط زيست به 
وزارتخانه را تهيه و تدوين كردند. نمايندگان امكان نظارت بر محيط زيست و كمک به مسئولان اين نهاد را از 

جمله دلايل تهيه و تدوين اين طرح عنوان كردند.

لغو ممنوعیت بازنشستگی پیش از موعد کارکنان دولت
گفته می شود: هيات عمومی ديوان عدالت اداری مصوبه شورای عالی اداری كه بر اساس آن صدور 
احكام بازنشستگی پيش از موعد كاركنان دولت، ممنوع و در موارد استثنا به تاييد رييس جمهور منوط شده 

بود را ابطال كرد.

شهرهای دارای بیشترین کشته های تصادف
گفته می شود: سيستان و بلوچستان، خوزستان، ايلام، تهران شرق و كهگيلويه و بويراحمد بيشترين 
افزايش كشته ها را نسبت به سال گذشته داشته اند؛ همچنين خراسان رضوی، فارس و اصفهان نيز بيشترين 

فراوانی را در كل كشته ها به خود اختصاص داده اند.

على علیه السلام ... از كسانى كه مسلمان به دنیا آمده و 
سپس زنديق شده بودند توبه نمى پذيرفت و مى فرمود : 

ما كسانى را به توبه دعوت مى كنیم كه دين ما را پذيرفته و 
سپس از آن برگشته اند. اما كسانى را كه مسلمان به دنیا 

آمده اند، به توبه كردن فرا نمى خوانیم.

استاندار قم :

سود سرمایه گذار ومنافع شهر باید در سرمایه گذاری لحاظ شود
اخبار

دیدگاه

فرمانده انتظامي استان قم :

ايثارگري با شغل پليس 
عجين شده است

 ايمان: فرمانده انتظامي استان قم گفت: ايثارگري با شغل پليس 
عجين شده است. 

سردارمجتبايي به همراه رئيس عقيدتي سياسي، رئيس حفاظت اطلاعات، 
معاون اجتماعي و رئيس كانون بازنشستگان اين فرماندهي با حضور در منزل 
"محمد نظري" از كاركنان پليس آگاهي فرماندهي انتظامي استان كه حين 
مأموريت در سال 88 دچار حادثه و ضايعه نخاعي شده با وي ديدار كردند. 
فرمانده انتظامي استان قم با بيان اينكه پايه نظام مقدس جمهوري اسلامي 
دين، معنويت و اخلاق است، گفت: اسلام في نفسه ديني است كه دين هاي 
گذشته را كامل كرده يعني در اوج كمال است و افرادي كه اين دين را پذيرفته 
و تربيت شده آن هستند برداشت شان همين است. وي در ادامه اظهارداشت: 
همه كساني كه وارد بدنه نيروي انتظامي مي شوند با همين ديدگاه وارد 
سازمان شده و با اين شرايط به خدمتگزاري، ايثارگري و تلاش همه جانبه 
مي پردازند. سردار مجتبايي با بيان اينكه ايثارگري با شغل پليس عجين شده 
است، اضافه كرد: كساني كه در اين مجموعه خدمت مي كنند تنها هدفشان 

تأمين نظر پروردگار و خدمت به مردم است. 

رئيس پليس فتا استان قم :

سارق اينترنتي »هم اتاقي« ازکاردر آمد
 ايمان: رئيس پليس فضاي توليد و تبادل اطلاعات فرماندهي 
انتظامي استان قم از دستگيري فردي که اقدام به سرقت اينترنتي 

از حساب همکارش مي کرد، خبرداد. 
از  يكي  شكايت  طرح  با  اظهارداشت:  محمدرضايي  حسن  سرهنگ 
كارمندان ادارات استان در يكي از كلانتري هاي استان قم مبني بر اينكه 
شخص ناشناسي از حساب وي 9 ميليون ريال برداشت كرده است، شناسايي 
متهم در دستور كار پليس فتا استان قرار گرفت. وي گفت: در ادامه كارشناسان 
پليس فتا استان با انجام اقدامات فني و تخصصي متهم را شناسايي و دستگير 
كردند. سرهنگ محمد رضايي افزود: با حضور شاكي در پليس فتا استان و 
مواجهه حضوري با متهم اظهاركرد وي از همكارانش است و متهم نيز با ديدن 
ادله مرتبط با جرم چاره اي جز بيان حقيقت نداشت و به بزه انتسابي اعتراف 
كرد. رئيس پليس فتا استان قم در خاتمه با بيان اينكه نهايتاً متهم به همراه 
پرونده تشكيل شده تحويل مرجع قضايي استان شد در هشداري به شهروندان 

خواست، اطلاعات حساب شان را در اختيار ديگران قرار ندهند. 

يک رمال از 55 نفر کلاهبرداری کرد؛ 

احضار ارواح با حفر 
دو حلقه چاه در قم

ايمان: رئيس پليس آگاهي فرماندهي انتظامي استان از دستگيري 
يک رمال در اين استان خبر داد و گفت: متهم با حفر دو چاه در منزل 

خود و با ادعاي احضار ارواح از 55 نفر کلاهبرداري کرده بود. 
سرهنگ مهدي قدمي افزود: در پي كسب خبري مبني بر اينكه فردي 
از طريق رمالي مدعي احضار ارواح مي شود بلافاصله صحت موضوع توسط 
كارآگاهان اداره آگاهي استان مورد بررسي قرار گرفت . وي اظهاركرد: در ادامه 
پس انجام تحقيقات و اخذ دستور از مقام قضائي استان نامبرده در مخفيگاهش 
دستگير شد. رئيس پليس آگاهي استان گفت: در بازرسي به عمل آمده 10 
عدد طلسم و 10 جلد كتاب رمالي به همراه تجهيزات حكاكي بر روي فلز و 
سنگ كشف شد. سرهنگ قدمي با اشاره به وجود دو حلقه چاه به ارتفاع 10 و 
3 متر در اين منزل، اظهاركرد: مسير يكي از چاه ها از داخل كمد ديواري اتاق 

خواب متهم بوده كه با حفر اين چاه ها مدعي احضار ارواح مي شده است . 
وي با بيان اينكه نامبرده داراي سه فقره سابقه كيفري است به اعتياد وي 
نيز اشاره كرد و گفت: متهم در تحقيقات و در مواجه با مستندات موجود به بزه 
انتسابي و كلاهبرداري از 55 نفر به مبلغ 60 ميليون ريال اعتراف كرد. رئيس 
پليس آگاهي استان قم اضافه كرد: متأسفانه برخي افراد با اعتقاد به خرافات 
واهي به چنين دام هايي گرفتار مي شوند كه لازم است شهروندان با هوشياري 
بيشتر در صورت مشاهده فعاليت چنين كلاهبرداراني موضوع را بلافاصله به 
پليس گزارش دهند. سرهنگ قدمي در هشداري به شهروندان با اعلام اينكه 
اگر رمال ها مي توانستند مشكلي را از مردم حل كنند قطعاً  مشكلات خود را 

برطرف مي كردند از خانواده ها خواست، در اين زمينه هوشيار باشند. 

رئيس پليس راه استان قم  خبرداد:

سه کشته و سه مجروح 
در حوادث رانندگي جاده هاي قم

 ايمان : رئيس پليس راه فرماندهي انتظامي استان قم از کشته 
شدن سه تن از هموطنان و مجروح شدن سه تن ديگر طي 48 

ساعت گذشته در محورهاي مواصلاتي اين استان خبر داد. 
 سرهنگ "اردشير جمشيدي راد از وقوع 3 فقره تصادف منجر به فوت در 
محورهاي استان قم خبر داد و اظهاركرد: حادثه اول ظهر پنج شنبه در جاده 
قديم قم – تهران به وقوع پيوست كه يک دستگاه تريلي و يک دستگاه وانت 
نيسان به علت تجاوز به چپ راننده تريلي با يكديگر برخورد كرده و بر اثر آن 
راننده وانت نيسان در دم فوت كرد. وي در خصوص دومين تصادف، افزود: اين 
حادثه بعد از ظهر پنج شنبه در جاده قديم قم- كاشان رخ داد كه يک دستگاه 
تريلي و يک دستگاه موتورسيكلت به علت عدم رعايت حق تقدم عبور از جانب 
راكب موتورسيكلت با يكديگر برخورد كردند و راكب موتورسيكلت نيز در دم 
فوت كرد. رئيس پليس راه استان اضافه كرد: تصادف سوم بعد از ظهر جمعه 
در آزاد راه قم- تهران و در نيمه هاي شب به وقوع پيوست كه بر اثر آن يک 
دستگاه وانت پيكان به علت عدم توجه به جلو با راننده يک دستگاه پژو پارس 
كه در لاين اضطراري مشغول تعويض لاستيک پنچر بود، برخورد كرد و منجر 
به فوت وي شد. وي با بيان اينكه اين حوادث سه مجروح نيز داشته است، به 
قرار داشتن قم در محور مواصلاتي 17 استان كشور اشاره و اينكه اين استان در 
ايام تعطيل به خصوص پايان هفته از ترافيک بسيار سنگيني برخوردار است، از 

رانندگان خواست تا با احتياط بيشتري تردد كنند. 

عدالت ترميمي
عدالت ترميمي به عنوان رويكرد نوين در 
نظام عدالت كيفري هرچند از دو دهه از غرب 
وارد يا به عنوان يک نظريه مطرح و دنبال مي 
شود، اخيرا" نيز تحت عنوان ميانجي گيري در 
آيين دادرسي كيفري جديد جا باز كرده است. 

عدالت ترميمي يكي از اهداف اصلي دين اسلام مي باشد كه از 1400 
سال قبل مطرح گرديده است و داراي سابقه طولاني در كشورما و به ويژه 

سازمان پليس دارد . 
پليس از دير باز تلاش كرده است تا با صلح و سازش و ميانجي گري در 
كلانتري هاي خود ،پرونده ها را خارج از انجام تشريفات قانوني به پايان رساند 
و نوعي مصالحه را بين طرفين در گير در پرونده هايي كه داراي مجازات 

عمومي نيستند بعمل آورد . 
اين در نظريه هاي جديد موضوعات و شاخص كار مولفه هاي عدالت 
ترميمي كه به شكل مدرن از سوي نظريه پردازان مطرح گرديده و اهداف كلي 

آن كه ترميم روابط شكسته شده در جامعه محلي است . 
اهداف ديگري را نيز به عنوان پيشگيري از تكرار جرم دنبال مي نمايد كه 
امروز كلانتري ها با توجه به ظريفيت هايي كه در نتيجه اتخاذ رويكرد جامعه 
محوري در جامعه دارند مي توانند در اين بعد نيز برنامه ها و اقدامات اثربخشي 
در پيشگيري از تكرار جرم داشته باشند و روابط شكسته شده در جامعه محلي 
را كه بيشتر جرائم ناشي از ضعف همبستگي اجتماعي از محلات است را 

تحقق بخشد و ترميم نمايد . 
* معاون عمليات فرماندهي انتظامي استان قم

گذاري  سرمايه  ستاد  جلسه  دومين  ايمان: 
شهرداري قم صبح  روزگذشته در محل اين ستاد 

واقع در بلوار پيامبر اعظم)ص( برگزار شد.
در اين جلسه كه استاندار قم، رئيس و اعضاي شوراي 
اسلامي شهر قم و همچنين قائم مقام شهردار و مديران ارشد 
شهرداري قم حضور داشتند بر رسالت اصلي اين ستاد كه 
همان مرتفع كردن موانع پيش روي سرمايه گذاري در شهر 

قم است تاكيد شد.
محمد صادق صالحي منش ضمن تقدير از شهرداري 
و شوراي اسلامي شهر قم به دليل اهتمام ويژه اي كه در 
راستاي جذب سرمايه گذاري در شهر قم داشته اند گفت: 
امروز موضوع سرمايه گذاري و حضور بخش خصوصي از 

اولويت هاي ما در استان قم است.
وي در ادامه وجوه معنوي شهر قم را براي جذب سرمايه 
گذاران امري مغتنم دانست و افزود: دو اصل اساسي را بايد در 
اين رابطه در نظر بگيريم كه يكي در مفهوم سرمايه گذاري 
است كه موضوعي سود محور است و بايد سود سرمايه گذار 
لحاظ شود و ديگري لحاظ منافع شهر است كه ما مسئولين 

به عنوان نماينده مردم بايد اين موضوع را پيگيري كنيم.
صالحي منش فرهنگ سازي براي مشاركت مردم در 
زمينه سرمايه گذاري را مورد تاكيد قرار داد و اظهار داشت: 
بايد مردم را در روند توسعه شهر شريک كنيم و تا كمک 
مردم نباشد توسعه شهر با مشكلات جدي مواجه خواهد شد.

 وي در ادامه روند سرمايه گذاري در كشورهاي ديگر را 
مورد توجه قرار داد و تصريح كرد: در كشوري مانند سنگاپور 
تمامي روند سرمايه گذاري ظرف مدت 2 ساعت انجام مي 

گيردو اين روند با كمترين موانع حقوقي انجام مي گيرد.
توسعه سرمايه گذاري 

همکاري همه نهادها را مي طلبد
رئيس شوراي اسلامي شهر قم نيز در دومين جلسه ستاد 
عالي سرمايه گذاري گفت: توسعه سرمايه گذاري همكاري 

همه نهادها را مي طلبد. ولي الله بياتي با بيان اينكه سرمايه 
گذاري از مهمترين عناصر در روند توسعه شهر است اظهار 
داشت: ضرورت حضور بخش خصوصي در روند توسعه اثبات 
شده است. بياتي حمايت همه جانبه شخص استاندار از 
موضوع سرمايه گذاري را قابل تقدير دانست و افزود: اينكه 
استاندار قم در اين جلسات حضور پيدا مي كند و با جديت 
پيگير موضوع سرمايه گذاري هستند مي تواند باعث تسريع 
در روند امور و همچنين دلگرمي مسئولين شهرداري و 
شوراي اسلامي شهر در تلاش هرچه بيشتر در اين زمينه 
است. ولي الله بياتي رييس شوراي اسلامي شهر قم با بيان 
اينكه تمامي مناطق و سازمان هاي تابعه شهرداري بايد براي 
سرمايه گذاري برنامه ريزي منسجم داشته باشند گفت: 

مناطق و سازمان ها، سرمايه گذار را به ستاد معرفي كرده 
و ظرف مدت يک هفته تصميم نهايي توسط ستاد اعلام 

مي شود.
وي پيشبرد امور سرمايه گذاري را يكي از مهمترين 
اهداف اين ستاد دانست و افزود: تسريع در امور سرمايه 
گذاري باعث ترغيب بيش از پيش سرمايه گذاران براي ورود 

به شهر قم است.
معاون برنامه ريزي و توسعه سرمايه انساني شهرداري قم 
هم در اين جلسه با اشاره به سفر پيش روي رياست جمهوري 
به شهر قم اظهار داشت: اميدواريم در اين سفر توافقاتي براي 
موضوعات مهمي مانند فاينانس و اعتبارات محقق نشده 

شهرداري از سوي دولت صورت گيرد.  

از  استان  حکومتی  تعزيرات  مديرکل  ايمان: 
محکوميت بيش از يک و نيم ميليارد ريال جزای 
نقدی يک واحد کوره آجرپزی به اتهام عرضه خارج 

از شبکه نفت کوره در قم خبر داد.
مهدی رياضی در گفتگو با ايمان با اعلام اين خبر اظهار 
داشت: در قالب گشت مشترک اين اداره كل با بازرسان 
سازمان صنعت، معدن و  تجارت استان قم از يک كوره 
آجرپزی بازديد به عمل آمد و به  اتهام عرضه خارج از شبكه 
43000 ليتر نفت كوره پرونده ای برای اين واحد تشكيل 
وجهت رسيدگی  به شعبه تعزيرات حكومتی ارجاع گرديد. 

وی ادامه داد: اين شعبه با توجه به گزارش بازرسی و 
مبلغ  به  را  مذكور  واحد  متصدی  متهم،  دفاعيات  اخذ 
1/579/906/000  ريال جزای نقدی در حق صندوق دولت 

و الزام به عرضه در شبكه توزيع محكوم  نمود.
کشف ۱750 جفت انواع کفش خارجی قاچاق

مديركل تعزيرات حكومتی استان در بخش ديگری 
از سخنان خود از محكوميت بيش از 500 ميليون ريالی 
يک نفر به علت قاچاق كفش های خارجی  در قم خبر 

داد. 
رياضی در توضيح اين خبر گفت: مأموران پليس مبارزه با 

قاچاق كالا و ارز استان مستقر در محورهای مواصلاتی استان 
به يک دستگاه كاميون  مظنون و پس از بازرسی، مقدار 
1750 جفت انواع كفش خارجی قاچاق كشف و  كاميون 

را توقيف می نمايند. 
وی افزود: در اين خصوص پرونده قاچاق تشكيل و جهت 
رسيدگی به شعبه ويژه   مبارزه با قاچاق كالا و ارز اين اداره 

كل ارجاع گرديد. 
وی ادامه داد: اين شعبه با توجه به گزارش پليس و اخذ 
دفاعيات متهم، وی را به مبلغ 561/233/220 ريال جزای  

نقدی و ضبط كالا در حق صندوق دولت  محكوم نمود.

مديرکل تعزيرات حکومتی استان در گفت و گو با ايمان خبرداد:

جريمه ۱/5 ميلياردی يک کوره آجرپزی در قم

استان  راه آهن  مديرکل  ايمان: 
قم گفت: متأسفانه عليرغم تبليغات 
اجرايی  دستگاه های  با  مکاتبات  و 
قطار  از  قمی  شهروندان  استقبال 
بالعکس  و  تهران   – قم  روزانه 

رضايت بخش نيست.
مهندس فرشاد زاد خور در گفتگو با 
ايمان با اعلام اين موضوع اظهار داشت: 
هدف از راه اندازی اين قطار خدمات رسانی 
به زائران و شهروندان و تردد آسان آن ها 
بين قم و تهران و كاهش بار ترافيكی و 
جلوگيری از حوادث جاده ای اتوبان بوده 

است.
وی با اشاره بااينكه 6 قطار باوجوداينكه 
كمتر از 50 درصد ظرفيت آن ها پرمی 

شود در حال ارائه سرويس در اين مسيرمی باشد ادامه داد: از شهروندان قمی به ويژه 
دانشجويان، بازاريان، كارمندان، طلاب، نظاميان، سربازان كه تردد روزانه به تهران دارند تقاضا 

داريم ا از اين قطارها استفاده نمايند.
زادخور اضافه كرد: استفاده از اين قطار هم به لحاظ اقتصادی و هم به لحاظ زمانی به نفع 
مردم خواهد بود چراكه اين قطار مسافران را از مركز دو شهر قم و تهران جابجا می نمايد. وی 
ادامه داد: ساعات حركت از قم صبح ها 5/45 و 9 و عصر 15/50 دقيقه و ساعات حركت از 
تهران 6/10 دقيقه صبح، 13 و 17/35 عصر می باشد. مديركل راه آهن استان خاطرنشان 
كرد: مدت زمان رسيدن قطار بين اين دو شهر كمتر از 100 دقيقه و بهای بليت آن 4 هزار 

تومان است.
قم تنها استان کشور با دو قطار روزانه به مشهد

وی در بخشی ديگر از سخنان خود بابيان اينكه قم تنها استان كشوراست كه روزانه دو 
قطار از اين استان به سمت مشهد و بالعكس تردد دارد تصريح كرد: روزانه 2200 نفر مسافر با 

قطار بين قم و مشهد جابجا می شوند.
عزم جدی مسئولان برای راه اندازی قطار پرسرعت تهران – قم- اصفهان

مديركل راه آهن استان در ادامه اين گفتگو از عزم جدی مسئولان ملی و استانی برای 
راه اندازی قطار پرسرعت تهران – قم - اصفهان خرداد و گفت: زيرسازی مسير اين قطار بين 
قم -اصفهان با بيش از 60 درصد پيشرفت در حال اجراست و مسير تهران به قم نيز طراحی 

آن انجام شده است و به زودی عمليات اجرايی آن آغاز خواهد شد.
وی افزود با توجه به تمهيدات انديشيده شده در وزارت راه و شهرسازی در آينده نزديک 

شاهد راه اندازی اين قطار و تردد آسان تر مسافران در مسير اين شهرها خواهيم بود.
کمربند ريلی قم تا پايان سال آينده تکميل می شود

زادخور در بخشی ديگر از اين گفتگو بيان داشت: طرح ايجاد كمربند ريلی قم از سال 
86 آغاز و تاكنون مسير ايستگاه گارمانوری به ساقه وگارمانوری به قمرود و محمديه به ساقه 
تكميل شده است. وی ادامه داد: قسمت پايانی اين كمربندی ريلی شامل مسير ايستگاه شور 
آب به ساقه در حال احداث می باشد كه پيش بينی ما بر اين است كه تا پايان سال 94 شاهد 

تكميل كمربند ريلی قم خواهيم بود.
تهيه طرح جامع توسعه راه آهن قم

تهيه طرح جامع توسعه راه آهن قم موضوعی بود كه زاد خور در ادامه سخنان خود بيان 
كرد و گفت: اين طرح در مرحله تصويب در استان و شركت راه آهن قرار دارد و با تصويب 
نهايی كليه، پروژه های توسعه راه آهن قم بر اساس الگوهای مصوب اين طرح انجام خواهد شد.

ايستگاه راه آهن قم توسعه می يابد
وی در ادامه در پاسخ به سؤال خبرنگار ما كه پرسيد آيِا برنامه ای برای توسعه ايستگاه 
راه آهن قم داريد يا نه گفت: با توجه به اينكه در آينده ايستگاه قم علاوه بر مأموريت های 
فعلی قرار است ميزبان قطار پرسرعت تهران – قم – اصفهان همچنين، ايستگاه مترو قم نيز 
در نزديكی اين ايستگاه باشد و تبادل سفر برون شهری و درون شهری در اين ايستگاه انجام 

خواهد شد، بااين وجود توسعه ايستگاه فعلی قم 
استان  راه آهن  مديركل  است.  اجتناب ناپذير 
بيان داشت: در همين راستا در قالب زير بخش 
طرح جامع توسعه راه آهن قم، طرح توسعه اين 
ايستگاه كه تهيه شده است، به زودی عملياتی 

می شود.
خروج قطار باری از داخل شهر قم 

پس از 70 سال
خروج قطار باری از داخل شهر قم پس از 
گذشت بيش از 70 سال با راه اندازی كمربند 
ارديبهشت ماه سال گذشته موضوع  از  ريلی 
ديگری بود كه مديركل راه آهن استان به آن 
راه آهن  زيرساخت های  گفت:  و  كرد  اشاره 
در داخل شهر حفظ و با احيا و بازسازی آن 
برای قطارهای مسافربری به ويژه قطارهای مبدأ 
مقصد قم استفاده می شود. وی ادامه داد: با 
اين كار 85 درصد مراجعات به ايستگاه محمديه كاهش يافته و به ايستگاه داخل شهر قم 
منتقل شده است. وی ادامه داد: درگذشته روزانه 2 هزار نفر از مسافران از قم جهت استفاده از 
قطار به ايستگاه محمديه منتقل می شدند كه امروز اين تعداد به 300 نفر كاهش يافته است. 
زادخور افزود: بر اساس توافقات انجام شده با سازمان اتوبوسرانی مسافران محترم با پرداخت 
1500 تومان بين ايستگاه های قم و محمديه جابجا می شوند. وی اضافه كرد: تعريض و 
روشنايی جاده جنت آباد در مسير ايستگاه محمديه در دستور كار اداره كل راه و شهرسازی 

استان قرار دارد كه عمده كار انجام و نواقص آن نيز در حال برطرف شدن است.
تعيين بهای بليت قطار بر اساس کيفيت خدمات

اين مقام مسئول درراه آهن استان در بخش ديگری از گفتگو بابيان اينكه كليه قطارهای 
مسافربری به شركت های بخش خصوصی برون سپاری شده اند گفت: به همين منظور برای 
ارائه خدمات مطلوب به مسافران، تضمين های لازم از اين شركت ها اخذشده است همچنين 
تعيين بهای بليت قطار منوط به درجه بندی خدمات و گزارش های بازرس های ويژه راه آهن و 
جمع بندی گزارش های مردمی و نظرسنجی عمومی می باشد. وی افزود: مسافران محترم در 
صورت عدم رضايت از نحوه خدمات ارائه شده در قطارها می توانند با پاكت های پست جواب 
قبول كه در ايستگاه های قطارهای مسافربری تعبيه شده است و يا سامانه پيامكی 5149 
مراتب را به ما اطلاع دانند و همكاران ما در اسرع وقت ضمن رسيدگی با تخلفات برخورد 

خواهند كرد.
خط آهن داخل شهر قم احيا می شود

مديركل راه آهن استان قم در بخشی ديگری از گفتگو با اشاره بااينكه ارائه خدمات ريلی در 
داخل شهر قم نيازمند داشتن زيرساخت است تصريح كرد: با توجه به دوری ايستگاه محمديه 
از شهر قم و درخواست مردم مبنی بر ارائه كليه خدمات ريلی در داخل شهر قم همانند اكثر 
شهرهای كشور، احيا و بهره برداری مجدد ريل آهن بين ايستگاه قم – تا جمكران در دستور 

كار قرار دارد.
وی ادامه داد: خوشبختانه مسئولان استان و شخص استاندار محترم و وزير محترم راه و 
شهرسازی در اين خصوص اتفاق نظر دارند و خواستار حفظ ريل در داخل شهر قم هستند. 
وی بابيان اينكه طراحی مسير و برآورد آن انجام شده است افزود: بر اساس مصوبه وزارت راه 
و شهرسازی عمليات احداث زيرگذرها در جاده اراک و بلوار پيامبر اعظم )ص( توسط شركت 

راه آهن و شهرداری قم انجام خواهد شد.
آغاز پيش فروش بليت های نوروزی

مديركل راه آهن استان در بخش پايانی سخنان خود از پيش فروش بليت های نوروزی قطار 
از دو هفته پيش خبر داد و گفت: فروش بليت قطارهای نوروزی از طريق فروش اينترنتی و 

دفاتر خدمات مسافرتی سطح شهر تا زمان حركت قطارها ادامه خواهد داشت.
زادخور افزود: با هماهنگی با ستاد تسهيلات زائران استان طرح نوروزی اين اداره كل در 
راستای ارائه خدمات به زائران و مجاوران كريمه اهل بيت )س( از 24 اسفند ما آغاز خواهد شد.

ايمان: مديرعامل شرکت مخابرات استان قم گفت: در حال حاضر 74 هزار و 
959 پورت اينترنت پرسرعت مخابرات و 76 هزار و 228 پورت بخش خصوصی 

در قم نصب شده است.
سيداسدالله دهناد ، با اشاره به عملكرد شركت مخابرات قم از ابتدای بهمن ماه سال گذشته 
تا بهمن ماه سال جاری بيان كرد: تا سال گذشته 544 هزار و 774 سوئيچ تلفن ثابت در قم 
نصب شده بود كه اين شمار در مدت مشابه سال جاری با هفت درصد افزايش به 58 هزار و 
209 سوئيچ رسيده است و براساس اين آمار 35 هزار و 435 سوئيچ تلفن ثابت در قم نسبت 
به سال گذشته اضافه شده است.وی شماره های مشغول به كار تلفن ثابت را در بهمن ماه سال 
گذشته 459 هزار و 565 شماره عنوان و تصريح كرد: اين شمار با پنج درصد افزايش در مدت 
مشابه در سال جاری به 484 هزار و 354 شماره رسيد كه براساس اين آمار 24 هزار و 789 

شماره به شماره های مشغول به كار قم افزوده شده است.
ضريب بيش از97درصدی نفوذ تلفن همراه

مديرعامل شركت مخابرات استان قم ضريب نفوذ تلفن ثابت را در بهمن ماه سال گذشته 
38.53 درصد دانست و گفت: ضريب نفوذ تلفن ثابت در سال جاری به 39.84 درصد رسيده 
است كه نسبت به سال گذشته سه درصد ضريب نفوذ تلفن ثابت افزايش يافته است.وی 
شماره های منصوبه تلفن همراه را در سال گذشته يک ميليون و 200 هزار شماره عنوان 
و تصريح كرد: شماره های تلفن همراه در اين مدت بدون هيچ تغييری به همان ميزان باقی 
ماند.دهناد شماره های مشغول به كار تلفن همراه را در سال گذشته 110 ميليون و هزار و 

834 شماره دانست و گفت: در سال جاری با افزايش هشت درصدی اين ميزان به 118 
ميليون و 4 هزار و 564 شماره رسيده است كه براساس آمارها در مدت يک سال 82 هزار 
و 730 شماره تلفن همراه در استان قم مشغول به كار شد.مديرعامل شركت مخابرات قم 
گفت: ضريب نفوذ تلفن همراه در استان قم 92.38 درصد بود كه در سال جاری به 97.44 
درصد رسيد كه براساس اين آمارها استان قم با افزايش پنج درصد رشد روبه رو شد.وی 
شمار سايت های منصوبه BTS  را در سال گذشته 364 سايت عنوان و تصريح كرد: در 
سال جاری تعداد سايت های BTS به 384 سايت رسيد كه در مدت يكسال گذشته 20 
سايت به شمار سايت های منصوبه افزوده شد و نشان از رشد پنج درصدی دارد.دهناد شمار 
پورت های منصوبه ديتا را در سال گذشته 56 هزار و 71 پورت عنوان كرد و گفت: در بهمن 
ماه سال جاری شمار پورت های منصوبه به 80 هزار و 32 پورت رسيد كه براساس آمارها 23 

هزار و 331 پورت در اين مدت اضافه شد و اين ميزان 41 درصد رشد داشته است.
وی افزود: شمار پورت های داير شده ديتا در سال گذشته 28 هزار و 399 پورت بود كه 
در سال جاری به 57 هزار و 920 پورت رسيد و آمارها نشان می دهد شمار پورت های داير 
شده در اين مدت 29 هزار و 521 شماره افزايش يافته و در يكسال گذشته 104 درصد رشد 
داشته است.مديرعامل شركت مخابرات استان  قم گفت: پورت های منصوبه اينترنت پرسرعت 
مخابرات سال گذشته 51 هزار و 665 پورت بود كه در سال جاری به 74هزار و 959 پورت 
رسيد و بر اساس آمارها 23 هزار و 294 پورت در اين مدت افزوده شده است كه نشان از 

رشد 45 درصدی دارد.

مديرکل راه آهن استان قم در گفتگو با ايمان عنوان کرد:

عدم استقبال از قطار روزانه قم – تهران

مديرعامل شرکت مخابرات استان قم :

اينترنت پرسرعت در قم از مرز ۱5۱ هزار پورت گذشت
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